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 بورس 
به کجا می رسد؟

در اين تردي��دي وجود ندارد 
كه توسعه روابط با كشورهاي 
منطقه و همس��ايه، مي تواند 
براي اقتصاد م��ا آورده خوبي 
داشته باشد و در توسعه روابط 
و افزايش درآمدهاي صادراتي 
گره گشا باشد. اما در عين حال 
بايد در نظر داشت كه از سويي 
ارتباط ما تنها به چند كشور محدود نشود و از سوي ديگر 
ما در تجارت دچار وابس��تگي به س��اير كشورها نشويم. 
امروز در آس��يا و در ميان كشورهاي منطقه و همسايه، 
ظرفيت هاي بسيار بالايي براي تعامل و تجارت خارجي 
وجود دارد و با توجه به سابقه همكاري ها و نزديكي هاي 
سياسي، مي توان انتظار داشت كه امكان بهره برداري از 
بازار اين كش��ورها چه براي صادرات و چه براي واردات 
نيازهاي داخلي فراهم شود. چه توافق تجارت ترجيحي 
دوجانبه با كشورها و چه تجارت آزاد با اوراسيا هر يك در 
سطوح مختلف مي توانند براي ما گره گشا و مثبت باشند 
و قطعا ظرفيت خوب��ي در اين دو طرف وجود دارد. البته 
اين توقع كه مثلا پاكستان توان پاسخ دادن به نيازهاي 
اقتصاد ما را دارد درست نيس��ت و بايد هر كشوري را بر 
اساس ظرفيت هاي داخلي آن ارزيابي كرد. اوراسيا نيز از 
كشورهايي تشكيل شده كه هم جمعيت زيادي دارند و 
هم بازاري خوب براي كالاهاي ايراني به شمار مي روند اما 
اينكه ما چگونه از اين ظرفيت استفاده كنيم تا حد زيادي 
به توانايي داخلي مان و تصميماتي كه مي گيريم بستگي 
دارد. در رابطه با توس��عه همكاري ها با چين نيز همين 
موضوع برقرار اس��ت. چين در طول سال هاي گذشته، 
توانس��ته خود را به يكي از بزرگ ترين اقتصادهاي دنيا 
تبديل كند و حركت رو به رشد اقتصادي اين كشور نشان 
مي دهد ك��ه در آينده نيز چيني ها س��هم بزرگ تري از 
اقتصاد را در اختيار خواهند داشت. امروز آمارهاي تجارت 
جهاني نشان مي دهد كه چين بزرگ ترين صادركننده در 
جهان بوده و ارتباطات گسترده اي با تمام كشورهاي دنيا 
دارد. آمارها نشان مي دهند كه چين يكي از اصلي ترين 
واردكنندگان انرژي و مواد اوليه در جهان به شمار مي رود 
و به همين دليل يك��ي از اصلي ترين واردكنندگان نفت 
ايران در تمام س��ال هاي گذشته نيز لقب گرفته است. از 
سوي ديگر ما در صادرات و واردات غيرنفتي نيز همواره 
با چين روابط گسترده اي داشته ايم و اين كشور شريك 
ادامه در صفحه 6 اصلي تجاري  ما به شمار مي رود.  

يكي از اتفاقات مثبت در هر 
اقتصادي اقب��ال عمومي به 
بازار بورس است. اقتصادهاي 
مختلف از طري��ق بازارهايي 
چ��ون ب��ازار س��هام تلاش 
مي كنند تا روند روبه رشدي 
ب��راي بهبود ش��اخص هاي 
توليد پيدا كنند. اما در اقتصاد 
ايران هر بار كه مردم به س��مت بورس ميل مي كنند، 
ركودي تازه سرمايه هاي آنها را به باد مي دهد. اما بايد 
ديد دلايل تلاطم در بازارهاي مختلف ايران چيست؟ 
چرا بازارهاي 5گانه با نوسان و تلاطم مواجه مي شوند؟ 
در حال حاضر با وجود رشد نقدينگي بالا )بيش از 6هزار 
هزار تومان( و بسيار فراتر از رشد توليد، سياست گذار 
درصدد كنت��رل قيمت در بازارهاي مختلف اس��ت. 
منظور از بازارهاي س��ركش بازارهايي هس��تند كه 
برخلاف نظر سياست گذار رشدهاي قيمتي عجيب 
و غريبي )از نظر او( دارند. بايد گفت جريان نقدينگي 
مانند جريان آبي اس��ت ك��ه از ب��الا وارد يك فضاي 
مشترك از چند ظرف هم سطح مي شود و قرار است 
از روزنه بالاي هر ظرف وارد ظروف هم س��طح ش��ود. 
حال اگر ما بتوانيم يك روزنه را تنگ تر كنيم يا موقت 
ببنديم آب كمتر وارد شده يا موقت وارد آن نمي شود. 
آب به طور هم س��طحي وارد ظروف با روزنه مي شود 
و فش��ار بيش��تري بر آن بازارها وارد مي كند. ولي به 
تدريج فشار آب بر روزنه تنگ يا بسته موجب باز شدن 
آن مي ش��ود و در نهايت آن ظرف هم هم سطح بقيه 
مي شود. بازارهاي مختلف در ايران و به ويژه بازارهاي 
موازي چنين حالتي را دارد و ورود نقدينگي )با فرض 
ثبات در تكنولوژي توليد و...( به بازارها موجب رش��د 
قيمت ها به طور يكساني در بازارهاي مختلف مي شود. 
اگر به صورت تصنعي )نه حقيقي( سياس��ت گذار به 
تثبيت قيمت يك يا چند كالا متوسل شود، در نهايت 
فنر جمع ش��ده آن روزنه را باز خواهد كرد و تس��ري 
قيمت ها )به دليل افزايش هزينه توليد، كمبود عرضه 
در قيمت كف تعيين ش��ده، رانت ايجاد شده در بازار 
و...( در بازار به خصوص اتفاق مي افتد. اتفاقي كه براي 
نرخ ارز، خودرو، مسكن، طلا و سكه، و اخيرا بورس و... 
طي دو سه س��ال اخير تجربه شد. به هرحال سيطره 
سنگين تحريم ها، كم كاري مسوولان، رشد نقدينگي 
بي پش��توانه، نوش��دارو بعد از مرگ، دستوري بودن 

بازار ها، كسري بودجه و... از جمله مهم ترين اين دلايل 
هستند. چاره آن هم چاره سازي اساسي براي هر كدام 
يا همه اين مشكلات اس��ت. اما جداي از مبحث فوق 
كه دليل اصلي موضوع است براي هر بازاري مي توان 
ويژگي هاي خاص خود را قائل ش��د كه در اين صورت 

سريع تر يا كندتر به ظروف مرتبطه اتصال مي يابد: 
سهام يك شركت: متاثر از ش��رايط اقتصادي كشور 
هست + متاثر از شرايط اقتصادي صنعت خاص هست 
+ متاثر از كيفيت مديريت ش��ركت هست + متاثر از 
تورم هست + متاثر از كيفيت سياست گذاري اقتصادي 
دولت هست + هم سياس��ت بودجه اي، هم سياست 
پولي، هم بانك��ي، و هم ارزي + سياس��ت خارجي + 

نقدپذيري بالا دارد + ريسك دارد.
بازارطلا: به نرخ دلار واكنش دارد+ به قيمت جهاني طلا 
واكنش دارد + استهلاك ندارد + نقدپذيري نسبتا بالا 

دارد + هزينه خريد و فروش ندارد.
سكه: به نرخ دلار واكنش دارد + به قيمت جهاني طلا 
واكنش دارد + استهلاك ندارد + نقدپذيري بالا دارد + 

هزينه خريد و فروش ندارد.
ارز: تح��ت تاثير كنترل ه��اي دولت ق��رار دارد + در 
بلندمدت بيش��تر از نرخ تورم رشد دارد + نقدپذيري 
بالا دارد + ريس��ك پايين دارد + خري��د و فروش آن 

هزينه ندارد.
خودرو: تحت تاثير كنترل هاي دولت قرار دارد + خريد 
و فروش آن هزينه دارد + داراي نقدپذيري متوس��ط 

هست + بازدهي آن بيشتر از تورم هست.
مسكن: س��رمايه زيادي لازم دارد + رشد قيمتش در 
بلندمدت بيشتر از تورم هس��ت + خريد و فروش آن 
هزينه دارد + ريسك آن كم هست + نقد شوندگي آن 

متوسط هست. 
س��پرده مدت دار بانكي: س��ود ثابت از پيش تعيين 
شده كه به جهش هاي تورمي و ارزي واكنشي نشان 
نمي دهد + نسبت به تورم آسيب پذيرتر هست + ريسك 

عدم دريافت اصل و سود خيلي كم هست.  
بنابراين با عنايت به اينكه رشد نقدينگي در سال هاي 
اخير بر رش��د توليد پيش��ي دارد و لذا انتظار افزايش 
قيمت در بازارهاي مختلف و بازارهاي موازي مي رود، 
سياست هاي تثبيت قيمت آثاري كوتاه مدت و بعضا 
مخرب ب��ر بازاره��ا دارد. به جاي آن بايد مش��كلات 
ريشه اي اقتصاد را پي جويي كرد و راه هاي اساسي براي 

آنها توصيه و اجرا كرد.

به طور کل هر موج صعودی 
با موج اصلاحی همراه خواهد 
بود و اين طبيعت بازار است 
اما متاسفانه بازار ما به گونه ای 
است که يک شايعه ای پخش 
می ش��ود و چن��د روز بع��د 
مشاهده می شود آن شايعه 
به حقيق��ت می پيوندد و در 
نتيجه باعث بی اعتمادی  عموم مردم به بازار سرمايه 
و ورود پول به  بازارهای ديگر خواهد شد که قطعا اثر 
مخربی دارد.اما اگر نگاه کارشناس��ی به بازار داش��ته 
باشيم شاخص حمايت اول در سطح ۲،۴5۷ را از دست 
داده است پس در نتيجه تا حمايت بعدی که در ناحيه 
دو ميليون و 5۰ هزار واحدی الی دو ميليون و ۱۰۰ هزار 
واحدی اس��ت فشار فروش خواهيم داشت. در چنين 
مواقعی توصيه اين است اگر سهم ارزنده ای داريد اسير 
جو بازار نشيد و افق بلندمدت همچنان صعودی است 
اما در مورد روند کوتاه مدت بايد صبوری بيشتری به 

خروج داد و وارد هر سهمی نشويد.
از س��وی ديگر بايد به اين مورد توجه داش��ت که هر 
سهمی ارزش خريد ندارد و مسير بازار کاملا جدا از هم 
شده اند پس در ادامه ما در برخی نمادها شاهد رشد و 

در برخی ديگر شاهد نزول خواهيم بود. 
از سوی ديگر شاخص هم وزن نيز حمايت مهم خود را از 
دست داده است و اصلاح قيمتی در حدود ۱۴ درصد را 

می توان برای شاخص هم وزن متصور بود. 
يکی از فاکتورهای مهم که بر روند بازار تاثيرگذار است 
قيمت دلار می باشد که فعلا دلار در کانال خنثی است 
اما بايد توجه کرد هرگونه مداخله و شک به دستکاری 
در معاملات باعث می شود که پول های سرگردان وارد 

بازار ارز شود.
حال س��والی که مطرح می شود بحث ارزندگی سهام 
است به طور قطع با توجه به قيمت های فعلی خيلی از 

سهام ها در جای مناسبی قراردارند.
پس توصيه می شود سهامداران براساس صورت های 
مالی به ارزش واقعی سهام واقف شوند چرا که در ادامه 
مسير همه سهام با هم سبز نخواهند  بود و راه بسياری 
از سهام از هم جدا می شود همانطور که بعد از شکست 
سقف شاخص بعضی از سهم ها نتوانستند به سقف ۹۹ 
برسند در وضعيت فعلی نيز آنهايی که پتانسيل رشد 

دارند به مسير خود ادامه خواهند داد.
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صفحه 5    صفحه 2    

 ديپلماسي منطقه اي 
براي خروج  از معضلات اقتصادي

 موتور جهش 
قيمت مسكن

 ركود بزرگ امريكا 
و ركود بورس ايران

۱- بحث ماليات ستاني از 
خانه هاي خالي و عايدي 
سرمايه، به ويژه از عايدي 
مس��كن در اي��ن روزها 
دوباره داغ ش��ده اس��ت. 
دولتمردان و نمايندگان 
مجلس انتظ��ار دارند با 
تكميل و تحويل حدود 
۲۰۰ ه��زار واحد مس��كن مهر و ماليات س��تاني از 
خانه هاي خالي و اخذ ماليات از عايدي معامله مسكن، 
تب تند بازار اجاره فروكش كند؛ مساله اي كه از نگاه 
ناظران و كارشناسان اقتصاد و بازار مسكن بعيد به 
نظر مي رسد. چرا كه مشكل بازار مسكن و بازار اجاره 
از نگاه كارشناسان اقتصادي بر نقطه كانوني ديگري 
تمركز دارد و استوار است. از همين رو است كه آنها 
اخذ هر گونه ماليات از مسكن در شرايط تورمي را رد 
كرده و بر اين باورند كه تورم خود نوعي ماليات پنهان 
است و اثرات شديدي روي ضعيف ترين اقشار جامعه 
مي گذارد و به سرعت و شدت سفره آنان را كوچك 
و كوچك تر مي كند. تورم در ميان مدت و بلندمدت 
نيز براي ثروتمندان و دولت نيز مضر و مخرب است 
و مشاهدات سال هاي اخير ايرانيان اين مساله را به 

راحتي تاييد مي كند. 
۲- در اين حال، برخي محافل كارشناسي و رسانه اي 
نزديك به دول��ت و مجلس كه طرف��دار اخذ انواع 
ماليات از املاك در شرايط تورم زده كنوني هستند، 
استدلال كارشناس��ان اقتصادي را رد مي كنند. در 
همين چهارچ��وب، ديروز يك��ي از خبرگزاري ها 
نوشت: »تصويب قانون ماليات بر سوداگري جنبه 
تنظيم گري و تغيير رفتار دارد و اينكه گفته مي شود 
دولت از تورم ماليات دريافت مي كند، اشتباه است. 
هدف طرح عايدي بر س��رمايه درآمدزايي نيس��ت 
بلكه هدف اين اس��ت كه دارايي ها و ثروت كشور در 
حوزه هاي س��وداگرايانه مورد استفاده قرار نگيرد و 
به س��مت بخش هاي توليدي هدايت شود. ماليات 
عايدي بر سرمايه براي فعاليت هاي سوداگرانه هزينه 
ايجاد مي كند و موجب انتقال س��رمايه ها از حوزه 
فعاليت هاي سوداگرانه به حوزه توليد خواهد شد كه 
بيشترين كمك به رشد توليد و پيشرفت اقتصادي 
است. بر اساس گزارش مركز پژوهش ها در بازار ملك 
از سال ۱3۷۹ تا ۱3۹۹ شاخص قيمت مصرف كننده 
)كه مبناي محاسبه تورم است( ۲8 برابر شده اما در 
همين بازه شاخص هر مترمربع زيربناي مسكوني در 
تهران 33۰ برابر شده و نشان دهنده اختلاف بالاتر 
از تورم بوده است و نشان مي دهد سوداگري در اين 

بخش بيش از تورم رشد كرده است.«
3- اين دسته از رس��انه ها در حالي از موفقيت اخذ 
ماليات از سوداگري )عايدي سرمايه( در بيش از ۱۴۰ 
کشور جهان سخن به ميان مي آورند كه هيچ گونه 
تمايلي براي مقايسه شاخص هاي كلان اقتصادي 
و سياسي ايران با كش��ورهاي يادشده ندارند. اگر از 
اينكه نرخ تورم، نرخ رشد نقدينگي، ميزان دستمزد، 
نرخ بيكاري و نس��بت هاي ميان اين شاخص ها در 
كشورهاي يادشده چه تفاوت هاي با شاخص هاي 
كلان ايران دارد؟ يا اينكه ساير كشورها تا چه حد به 
بحران ها و ابرچالش هاي حاكم بر اقتصاد و محيط 
زيست ايران مبتلا هس��تند؟ بگذريم، از چند نكته 
فني و كليدي در اين نوع تحليل ها نمي توان گذشت. 
۴- همانطور كه اين خبرگزاري تحليل كرده است، 
ماليات ستاني »هزينه« سوداگري را افزايش مي دهد، 
اما س��ئوال اين اس��ت كه آيا اين »هزين��ه« از نرخ 
تورم عمومي كمتر اس��ت يا بيش��تر؟ تمام مثال ها 
و نمونه هايي كه طي س��ال هاي اخي��ر در روزنامه 
»تعادل« يا در س��اير رس��انه ها منتشر شده، نشان 
مي دهد كه در شرايط تورم هاي دو رقمي بالا، دلالي 
حتي با اخذ ماليات از عايدي آن، همچنان »به صرفه« 
است. ضمن اينكه سفته بازان راه هاي دور زدن قوانين 
را به خوبي آموخته و اجرا مي كنند. اما نكته مهم تر اين 
است كه بالاتر بودن شاخص قيمت مصرف كننده 
)رشد ۲8 برابري تورم( از شاخص متوسط قيمت هر 
مترمربع زيربناي مسكوني در تهران كه 33۰ برابر 
شده است، نشان دهنده »رش��د بيشتر سوداگري 
از تورم« نيس��ت! اين اختلاف 3۰۲ برابري ميان دو 
شاخص يادشده، صرفا نش��ان مي دهد كه به دليل 
وجود بيماري هلندي در اقتصاد ايران و اوج گيري گاه 
و بيگاه آن، »مسكن« بيشتر از ساير كالاها، »تورم« را 
جذب مي كند و اساسا به علت وجود همين خاصيت 
بازار مسكن است كه سفته بازي در آن، نسبتا بيشتر 
ادامه در صفحه 6 از ساير بازارها است.  

در ب��ازار بورس چه خبر 
است؟ اين پرسشي است 
كه اين روزها بس��ياري 
از ايراني��ان آن را مطرح 
مي كنند، فرقي هم ندارد 
كه افراد پرسش كننده 
در بازار س��هام، سهمي 
داشته باش��ند يانه؟ به 
هر ح��ال مي خواهند بدانند در بازار س��رمايه چه 
مي گذرد؟ اي كاش مسوولان ايراني خود را در جاي 
سرمايه گذاراني قرار مي دادند كه در بازارهاي كشور 
س��رمايه گذاري مي كنند تا سودي شرافتمندانه 
كسب كنند، اما هر بار به دليل نوسانات و مشكلات 
پيراموني سرمايه خود را از دست مي دهند. بدون 
ترديد مردمي كه اين اندازه با آسيب مواجه شوند 
يك بار براي هميشه س��رمايه هاي خود را يا وارد 
بازاره��اي دلالي ك��رده يا اينكه راه��ي بازارهاي 

كشورهاي همسايه مي كنند. 
وقتي به اقتصاد ساير كشورها نگاه مي كنيم، متوجه 
مي شويم كه نوسانات، ركود و بحران هاي اقتصادي 
معمولا چند دهه ي��ك بار رخ مي دهند، امريكا در 
طول يك قرن اخير يك ب��ار در دهه ۲۰ميلادي، 
تجربه ركود بزرگ را پشت سر گذاشته، سپس در 
سال ۲۰۰8 ميلادي يك بارديگر شاهد بروز بحران 
در اقتصاد امريكا بوديم؛ يعني بيش از 8دهه زمان 
برد تا اقتصاد امريكا يك بار ديگر مشكلاتي را پشت 
سر بگذارد. اما نوس��ان و بحران ها در اقتصاد ايران 

پي درپي از راه مي رسند. 
در كشورهاي پيشرفته معيشت، رفاه و رشد اصل 
اساسي است، بنابراين تمام تدابير در راستاي بهبود 
اين گزاره هاس��ت. در واقع اقتصاد در اين كشورها 
اولويت است. اما در كشور ما، برداشت هاي ناقصي 
از رفاه، توس��عه و رش��د وج��ود دارد و موضوعات 
ديگري به عنوان اصل مطرح هستند. به دليل اينکه 
سياست گذاران، مديران و برنامه ريزان بر اساس اين 
موارد تصميم سازي مي كنند. كافي است نگاهي به 
نوسانات، ركودها و ...در اقتصاد ايران طي دهه هاي 
اخير انداخته شود تا متوجه شويم، فعالان اقتصادي 
در ايران چه مصايبي را تحمل مي كنند. وقتي نظام 
تصميم سازي هاي اقتصادي مشكل داشته باشد، 
فرقي نمي كند كداميك از بازارها دچار مش��كل 
هستند. همه اقتصاد دچار مشكل مي شود. نوسانات 
نش��ان دهنده بي تدبيري در اقتصاد است، بورس 
قاعدتا بايد منعكس كننده روند توليد كشور باشد 
در ش��رايطي كه همه عوامل؛ چه عوامل داخلي و 
چه خارجي در جهت ممانعت از توليد و فرس��وده 
كردن توليد كننده هس��تند، بورس هم نمي تواند 
روند مثبتي داش��ته باشد. بازار سرمايه كشورمان 
مدت هاس��ت در اثر رانت هاي شركت هاي بزرگ 
دچار نوسان است. يك عرضه و خروج تلاطم زيادي 
در زندگي مردم ايجاد مي كند. مردم سرمايه هاي 
خود را وارد بازار مي كنند تا روند اقتصادي روتيني 
داشته باشند و س��ودي برداش��ت كنند. اما يك 
حركت نا بجا و اشتباه س��رمايه هاي عمومي را به 
باد مي دهد. اين براي دومين بار طي 3 الي ۴ سال 
اخير است كه يك چنين وضعيتي در بورس تجربه 
مي شود. اين روند يا باعث خروج سرمايه از كشور 
مي ش��ود يا اينكه باعث افزايش بي اطميناني در 

اقتصاد مي شود. 
بر اساس اصل همگرايي بازارها هر تحولي در يك 
بازار در بازار ديگر باعث تحولاتي مي شود. بنابراين 
ركود در بورس در ساير بازارها هم باعث مشكلاتي 
خواهد شد. اين بي ثباتي ها فقط در بورس مشاهده 
نمي ش��ود. در بازار خودرو، ارز و... هم يك چنين 

شرايطي حاكم است.
طي سال هاي مستمر بي ثباتي مديريتي فراواني 
در كش��ور ايجاد شده است. طي ۲ سال ۷ مسوول 
سياست گذار در كشور تغيير كرده است. طبيعي 
است اين روند بي ثباتي در مديريت باعث نوسان در 
بازارها مي شود. مديران كه عوض شوند، سياست ها 
تغيير مي كنند، سياس��ت ها هم كه تغيير كنند، 
نوس��انات و ركود ش��كل مي گيرد. م��ن امروز در 
كلاس اقتصاد ايران خودم در دانش��گاه، منحني 
چند شاخص را نشان دادم و اعلام كردم، اين روند 
نوس��اني در منحني ها، در واقع در حكم نوار قلبي 
است كه يك بيمار دارد. اين بيمار بايد به اتاق عمل 
هدايت شود تا از طريق روند اصلاحي اين بيمار به 
وضعيت عادي باز گردد. اقتصاد ايران نيازمند اصلاح 

است؛ همين.

مجيد اعزازي مرتضي افقه

يادداشت-2 يادداشت-1

حفظپايداريصندوقهايبازنشستگي
برنامهعملياتيراهبرديدولتسيزدهم

جوابيه وزارت كار 
 به گزارش 

»يونانيزه شدن اقتصاد«؟

وزارتصمت:قيمتهايجديدشورايرقابت
برايخودروسازانخصوصيلازمالاجرااست

 رييسهياتمديرهاتحاديهصادركنندگانفرآوردههاينفتگاز
وپتروشيميدرگفتوگوبا»تعادل«مطرحكرد

 قيمت مونتاژي ها 
تغيير مي كند؟

جولان مافياي خام فروشي!

تعادل| وزارت صمت طي نامه اي به خودروس��ازان 
خصوصي اعلام كرد بايد از قيمت هاي جديد اعلام شده 
براي خودروه��اي مونتاژي تبعيت كرده و محصولات 
خود را براساس قيمت هاي جديد براي مشتريان فاكتور 
كنند. قيمت هاي جديد اعلامي براي محصولات توليدي 
خودروس��ازان خصوصي را مي توان جديدترين اتفاق 
بازار خودرو دانست. شوراي رقابت در قيمت هاي جديد 
نه تنها اجازه افزايش قيمت كارخان��ه اي را به مديران 
خودروساز خصوصي نداد بلكه فيتيله قيمت محصولات 

مونتاژي را نيز پايين كش��يد. خودروسازان خصوصي 
بايد از قيمت هاي كارخانه اي خود عقب نشيني كنند. 
در همين حال، سخنگوي شوراي رقابت با بيان اينكه 
قطعا قيمت خودرو تا ۲ الي 3 ماه آينده تغيير مي كند، 
گفت: هفته آينده با مديران مونتاژكاران جلسه داريم تا 
اعتراضات آنها در مورد قيمت خودروها را بررسي كنيم. 
سازمان حمايت هم به سايت هاي فروش خودرو اعلام 
كرد: آگهي هاي فروش ساير خودروها اعم از كاركرده و 
صفحه 7 را بخوانيد صفر كيلومتر كه...  

گلناز پرتوي مهر |
متاسفانه عملكرد نامناسب امور بين الملل شركت ملي 
نفت در قيمت گذاري ميعانات گازي و نحوه عرضه آن 
در داخل و خريد بسيار گران بنزين و گازوئيل وارداتي، 
به تقويت و تشديد مافياي خام فروشي دامن زده است .

احمد معروف خان��ي، رييس هيات مدي��ره اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت گاز و پتروش��يمي 
ايران، در گفت وگو با خبرن��گار »تعادل«، اظهار كرد: 
مديريت امور بين الملل ش��ركت مل��ي نفت، قيمت 
خوراك واحده��اي توليدكننده داخل��ي را حتي از 

قيمت خام فروشي ميعانات گازي به صورت صادراتي 
هم گران تر تعيين كرده اس��ت . با تاكيد بر اينكه اين 
اقدام هيچ توجيه و منطق كارشناس��ي نداش��ته و به 
مافياي خام فروشي منجر شده است، افزود: با توجه به 
بيانات مقام معظم رهبري و قوانين بالادستي مبني بر 
جلوگيري از خام فروشي، بايد واحدهاي توليدي داخلي 
را تقويت نماييم . معروفخاني ادامه داد: مديريت امور 
بين الملل نفت با تصميمات غيركارشناسانه و صرفاً با 
بهانه جويي هايي مانند تنظيم بازارهاي صادراتي به 
صفحه 3 را بخوانيد نحوي عمل كرده است كه...  

در پي اع�ام نظر عجيب معاون س�ابق بيمه هاي 
اجتماعي  وزارت كار درخصوص فروش جزایر براي 
تامين صندوق هاي بازنشستگي در صورت ادامه 
وضعيت بغرنج صندوق هاي بازنشستگي و گزارش 
روزنامه »تعادل« در بررسي این صحبت ها و طرح 
س�والي كه آیا اقتصاد ایران را خطر یونانيزه شده 
تهدید مي كند، وزارت كار ب�ه این گزارش واكنش 
نشان داد و جوابيه اي را به دفتر نشریه ارسال كرده 

است كه در زیر مي خوانيد:

مدير مسوول محترم روزنامه تعادل 
با سلام و احترام 

در پاس��خ به مطلب منتش��ره با عنوان: »يونانيزه ش��دن 
اقتصاد؟« م��ورخ ۱۴۰۲/۲/۱3 توضيحات اين وزارتخانه 
به ش��رح زير ارس��ال مي گردد . مقتضي است برابر قانون 

مطبوعات نسبت به درج آن اقدام لازم به عمل آوريد.
حفظ پایداري صندوق هاي بازنشس�تگي، برنامه 

عملياتي راهبردي دولت سيزدهم
با عنايت به اينك��ه در روزهاي اخير موضوع صندوق هاي 

بازنشستگي در برخي از رس��انه ها بازتاب يافته است، لذا 
به منظور آگاهي ملت شريف ايران اسلامي و خوانندگان 
محت��رم آن روزنامه نكاتي را به ش��رح زير به اس��تحضار 
مي رساند؛ با توجه به افزايش سياست هاي حمايتي دولت 
از اقش��ار مختلف كه هزينه هاي زي��ادي را به صندوق ها 
تحميل مي نمايد و همچنين گسترش دامنه افراد مشمول 
اين حمايت ها و افزايش اميد به زندگي، باعث بالا رفتن روز 

افزون مصارف صندوق ها گرديده است.
 از ط��رف ديگ��ر وج��ود تحريم ه��ا و تا ح��دي برخي 
مديريت ه��اي ناكارآم��د در دولت قب��ل، باعث كاهش 
بهره وري و سوددهي شركت هاي تحت پوشش صندوق ها 
شده اس��ت. البته تغيير هرم سني و پير شدن جمعيت، 
ميزان درآمد صندوق ها را كاس��ته اس��ت كه اين همه، 
موجب وابس��تگي صندوق ها به بودجه دولت ش��ده تا 
حدي كه تقريباً نيمي از منابع صندوق توسط دولت تأمين 
مي گردد. به اين معضلات بايد بدهي انباشته دولت هاي 
قبل از بابت تعهدات ايجادي براي صندوق ها را نيز اضافه 
نمود كه مستلزم توجه جدي دولت به محاسبه دقيق و 
ادامه در صفحه 8 پرداخت به هنگام آن مي باشد.  



هرچند با گذشت نزديك به دو سال از آغاز به كار دولت 
سيزدهم، هنوز تكليف برجام مشخص نيست و دو طرف 
معلوم نمي كنند كه آيا اساسا مذاكره اي ميان طرفين در 
جريان است يا فعلا خبري از توافق نخواهد بود، آن طور 
كه دولت در ماه هاي گذش��ته وعده داده، تلاش مي كند 
كه با استفاده از توان كشورهاي منطقه و همسايه، توان 
تجاري كشور را گس��ترش دهد و در اين مسير اقدامات 

خود را ادامه داده است.
پس از نهايي شدن عضويت ايران در اوراسيا و شانگهاي، 
توافق با عربستان س��عودي نيز نشان داد كه مي توان به 
بهبود روابط در منطقه اميدوار بود و بايد ديد كه آيا اساسا 
اين توافقات سياس��ي مي تواند به گره گشايي از اقتصاد 
منجر ش��ود يا بايد ب��راي آن صبر ك��رد. در جديدترين 
تحولات منطقه اي، اين بار مقامات سياسي كشور با چند 
كشور منطقه ديدار و گمانه زني داشته اند، موضوعي كه 
هرچند در نگاه نخست سياسي است اما مي تواند در نهايت 
منجر به توسعه روابط اقتصادي نيز بشود. وزراي خارجه 
ايران، روسيه، تركيه و سوريه در مسكو در پايان نشست 
چهارجانبه خود در بيانيه اي تاكيد كردند: معاونين وزراي 
امور خارجه وظيفه طراحي نقشه راهي براي پيشبرد روابط 
ميان تركيه و سوريه با هماهنگي وزارتخانه هاي دفاع و 
روساي اطلاعاتي چهار كشور را بر عهده بگيرند. متن اين 

بيانيه به شرح زير است: 
»در ده��م ماه مه  )۲۰ ارديبهش��ت(، س��رگئي لاوروف 
وزير امور خارجه روس��يه، حسين اميرعبداللهيان وزير 
ام��ور خارجه جمهوري اس��لامي اي��ران، فيصل مقداد 
وزير ام��ور خارجه و مهاجرين جمهوري عربي س��وريه 
و چ��اووش اوغلو وزير ام��ور خارجه جمه��وري تركيه 
در مس��كو ديدار كردند. وزيران درباره مس��ائل مربوط 
به ازس��رگيري روابط بي��ن دولتي س��وريه و تركيه در 
ابعاد مختلف گفت وگوي اساس��ي و صريح داش��تند. با 
نظر به قطعنامه ۲۲۵۴ ش��وراي امنيت س��ازمان ملل 
و بيانيه هاي رس��مي در روند آستانه، شركت كنندگان 
بر تعهد خود نس��بت ب��ه تماميت ارضي س��وريه، عدم 
 دخالت در امور داخلي و مبارزه با تمام اشكال تروريسم، 
تجزيه طلبي و افراط گرايي در اين كش��ور تاكيد كردند. 
همچنين بر اهميت افزاي��ش كمك هاي بين المللي به 
س��وريه، از جمله با هدف تس��هيل بازگشت داوطلبانه، 
امن و عزتمندانه س��وري ها به سرزمين خود و بازسازي 
پساجنگ تأكيد شد. شركت كنندگان همچنين توافق 
كردن��د معاوني��ن وزراي امور خارج��ه وظيفه طراحي 
نقشه راهي براي پيش��برد روابط ميان تركيه و سوريه با 
هماهنگي وزارتخانه هاي دفاع و روساي اطلاعاتي چهار 
كشور را بر عهده بگيرند. وزيران در اين ديدار فضاي مثبت 
و سازنده اي را در تبادل نظر داشتند و توافق كردند كه در 
دوره آتي تماس ها و گفت وگوهاي فني در سطح بالا در 

اين قالب چهارجانبه ادامه يابد.
ديدارهاي دو جانبه نيز بخش ديگري از برنامه وزير خارجه 
ايران بود. حس��ين اميرعبداللهيان، وزي��ر امور خارجه 
كش��ورمان كه به منظور شركت در نشست چهارجانبه 
وزراي امور خارجه جمهوري اسلامي ايران، فدراسيون 
روس��يه، جمهوري عربي س��وريه و جمهوري تركيه در 
مسكو به س��ر مي برد، صبح روز )چهارش��نبه( در ديدار 
فيصل مق��داد وزير امور خارجه س��وريه با وي، پيرامون 
موضوعات سياس��ي مورد علاقه، به ويژه روند تحولات 
سياسي پيرامون س��وريه و آخرين روندهاي منطقه اي 

گفت وگو كرد.

امير عبداللهي��ان تصميم اتحاديه ع��رب براي پذيرش 
بازگشت سوريه به اين اتحاديه را تبريك گفت. وي ضمن 
ابراز خرسندي از روند سياسي حل موضوعات ميان سوريه 
و تركيه، حمايت جمهوري اس��لامي ايران از اين روند و 
آمادگي كش��ورمان براي مساعدت به تحكيم و پيشبرد 
گفت وگوها به منظور عادي س��ازي روابط ميان تركيه و 
سوريه را اعلام نمود. وزير امور خارجه كشورمان برگزاري 
اجلاس جاري وزراي خارجه چهار كشور را پيشرفتي در 
روند سياس��ي حل موضوعات مرتبط با سوريه توصيف 
كرد. وزير امور خارجه س��وريه ني��ز در اين ديدار ضمن 
تاكيد بر اهميت حل و فصل سياسي موضوعات فيمابين 
سوريه و تركيه، اظهار داشت: ما خواهان حل و فصل اين 
موضوعات هستيم ليكن مهم ترين مساله در اين روند را 
خروج نيروهاي تركيه از اراضي س��وريه به عنوان مانعي 
براي عادي سازي روابط و دستيابي به حل ساير موضوعات 

دستوركار سوريه و تركيه مي دانيم.
تعامل با سوريه كه پس از ديدار رييسي از دمشق قدرت 
گرفته مي تواند در كنار توس��عه همكاري ها با روس��يه 
قرار گيرد و به اين ترتيب مس��ير جديد تجاري در ميانه 
تحريم ها باز كند، موضوعي كه بايد ديد كه در نهايت چه 
ميزان بر روي اقتصاد ايران تاثير خواهد داش��ت. در كنار 
آن نمايشگاه اكسپو ۲۰۲3 نيز در تهران در حال برگزاري 
است و هيات هاي مختلف تجاري از كشورهاي منطقه در 

تهران در حال گمانه زني هستند.
جداي از آن، رييس مجلس نيز در يك برنامه اقتصادي 
از اهميت نقش آفريني اقتصادي در ايران گفت و تاكيد 
كرد كه ما در بن بست قرار نمي گيريم. محمدباقر قاليباف 
در همايش بين المللي هندسه نظم جديد جهاني گفت: 
با نگاه منصفانه اين موضوع را مي توان پي برد كه فرصت 
ايجاد ش��ده براي جامعه بش��ري تغيير در هندسه نظم 
جهاني به نفع بش��ريت و آزادي خواه��ان به ويژه به نفع 
مسلمانان است؛ همه اين را مديون امام و شهدا مي دانيم 
امامي كه جز براي خدا كلامي نگفت و جز در راه خدا گام 
برنداش��ت، انقلاب اسلامي در اين حركت نقش كليدي 
و اساسي داش��ته و دارد. وي با گراميداشت ياد شهداي 
سرافراز و در راس آن شهيد سليماني و شهيد ابومهدي 
اظهار كرد: آنها در مقابل س��لطه مستكبران در منطقه 

ايستادند و آنها را محكوم به شكست كردند.
رييس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه دنيا در حال 
تغيير در نظ��م جديد جهاني اس��ت، تصريح كرد: همه 

متخصصان و انديشمندان اين اصل را پذيرفته اند كه دنيا 
در ح��ال تغيير در نظم جهاني اس��ت و در اين باره اتفاق 
نظري وجود دارد. شايد اختلاف نظر در شكل گيري آينده 
نظم جهاني است كه تك قطبي، دوقطبي يا چندقطبي با 
مديريت آسيا مي شود. نگاهي وجود دارد كه شايد از دهه 
اول قرن ۲۱ اين بحث در محافل سياس��ي و دانشگاهي 
مطرح مي ش��ود كه قرن ۲۱ قرن آسيا در ابعاد سياسي، 
اقتصادي و فرهنگي اس��ت. در اينجا نقش انديشمندان 
مهم بوده كه به طور دقي��ق و علمي آينده را پيش بيني 

و ترسيم كنند.
قاليباف ادامه داد: كس��اني كه در برابر بشريت و جامعه 
مسوول هستند به خصوص مسلمانان و امت اسلامي به 
اين موضوع توجه كنند كه با تشخيص درست در مسير 
گام برداشته شود. مس��لم آن است كه بازيگران جديد و 
قديمي و قلمروهاي جديد در حال بروز اتفاقاتي هستند 
كه تغيير در قواعد و اصول در تغيير نظم جهاني را به دنبال 

داشته و در اين مسير حركت مي كنند.
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي در ادامه بي��ان كرد: 
نمي توانيم به تغيير در هندس��ه نظم جهاني نگاه كنيم 
بدون آنكه به مسائل سياست داخلي و خارجي توجهي 
نداشته باشيم بدون شك بايد اين موارد را مورد عنايت قرار 
داد. جمهوري اسلامي ايران در سطح منطقه و بين الملل 
نقش اساسي دارد لذا مسائل سياست داخلي و به تبع آن 
سياست خارجي نظام جمهوري اس��لامي ايران بسيار 
مهم است. بايد مسائل سياست داخلي و خارجي را مورد 
بررسي قرار داد و نقاط قوت و ضعف آن را مبتني بر بيانيه 
گام دوم انقلاب اسلامي تبيين كرد لذا لازم است بيانيه 
گام دوم انقلاب اس��لامي در سياست داخلي و خارجي 

مبنا قرار گيرد.
قاليباف با اش��اره به بيانات مقام معظم رهبري در حرم 
مطهر رضوي اظهار كرد: رهبري موضوع تحول را مورد 
اش��اره قرار دادند، ايشان در س��ال ۱3۹۹ بحث تحول را 
در حرم امام مطرح كردند كه تحول خدمت در كش��ور 
است مبناي تحول حضرت امام است؛ امام، امام تحول با 
شكل گيري انقلاب اسلامي است رويكرد و راهبردي كه 
در مسير امت اس��لامي قرار دادند بايد مدنظر باشد. وي 
ادامه داد: اين تحول به عنوان حكمراني نو در عرصه هاي 
اقتصادي، سياسي، فرهنگي، اجتماعي، محيط زيست 
و خارجي اس��ت. اين حكمراني بايد بتواند نقاط قوت را 
گسترش داده و نقاط ضعف را از بين برده و آنها را تقويت 

كن��د. قاليباف تاكيد كرد: انقلاب اس��لامي و جمهوري 
اسلامي ايران در سطح منطقه و بين المللي نقش آفريني 
بس��يار كليدي، مه��م و اثرگذار به خص��وص براي امت 
اسلامي دارد؛ يكي از حركت هايي كه دشمنان ما تلاش 
مي كنند، در انزوا قرار دادن ايران اسلامي است كه بعضا 
برخي نگاه ها و افكار داخلي كش��ور ه��م به اين موضوع 
دامن مي زند. البته ايران عزيز ما هم آنقدر قوي، وسيع و 

تاثيرگذار است كه هرگز منزوي نخواهد شد.
رييس مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه بايد نقاط 
ضعف و آسيب رس��ان را اصلاح كرد، اضافه كرد: يكي از 
نقاط ضعف ما عرصه اقتصادي اس��ت، بايد تجديدنظر 
جدي در حكمراني اقتصادي صورت گيرد؛ دش��من ما 
در داخل و خارج بر مشكلات اقتصادي ما متمركز شده، 
اش��كال از جايي شروع مي ش��ود كه ما از مباني تحولي 
كه امام در ايران به امت اس��لامي قرار داده است، فاصله 
گرفته ايم. يكي از مباني و قدرت انقلاب اسلامي متكي به 
مردم بودن و مردمي بودن است. قاليباف يادآور شد: اگر 
در عرصه هاي بازدارندگي دفاعي و امنيتي در اوج قدرت 
هستيم و دشمنان تا دندان  مسلح بحث مربوط به حركت 
نظام��ي را از ميز تصميم خود حذف كردند به خاطر اين 
است كه انقلاب اسلامي مردمي است پس ما بايد اقتصاد 
را مردمي كنيم. نقطه تقابل در جايي است كه ما اقتصاد 

را مردمي نكرديم.
رييس مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: امام خميني 
)ره( معتقد ب��ود كه دخالت كاره��اي دولتي در حوزه 
اقتصاد مردم شرعا حرام است؛ اگر اقتصاد و حكمراني 
اقتصاد ما مردمي بود حتما امروز شاهد گرفتاري هايي 
نبوديم. بايد در داخل اقتصاد را محور كارها قرار داده و با 
اولويت در برنامه هفتم مدنظر قرار گيرد و در اين محور 
حركت كنيم بايد ضمن توجه به تغييرات در نظم جهاني 
و اتفاقات در منطقه و سطح بين المللي ضعف ها را برطرف 
كنيم حتي بايد اولويت سياست خارجي به جاي سياسي 
امنيتي توجه به مس��ائل سياس��ي و تجارتي و تجارت 
بين المللي باشد. قاليباف ادامه داد: حربه دشمن نسبت 
به جبهه مقاومت و كشورهاي اسلامي و ايران اسلامي 
موضوع اقتصاد اس��ت پس ما بايد اين بخش را به شدت 
تقويت كنيم. وي با بيان اينكه بايد به نظم جهاني توجه 
ش��ود، اضافه كرد: تغييرات تنها منحصر به دولت ها و 
بازيگران نيست و بازيگران جديدي در عرصه پيدا شدند 
كه نقش آنها كمتر از دولت ها نيس��ت. اين موضوع در 
نظم جهاني مهم اس��ت كه موازنه سازي صورت گيرد 
به خصوص ما بايد به اي��ن موضوع در منطقه خودمان 
توجه كنيم، فرصت هاي بزرگي در قاره آس��يا و به طور 
كلي در امت اس��لامي از شرق آسيا تا شمال غرب آسيا 
وجود دارد كه بايد در نظم جهاني به آن توجه شود. بايد 
با حفظ استقلال خود ارتباط مان را با همه در چارچوب 
منافع ملي و جهان اسلام و بشريت داشته و به اين سمت 
حركت كنيم. برخي قدرت ها همچون حادثه رخ داده در 
اوكراين به دنبال تحت فشار قرار دادن كشورها هستند. 
قدرت جهاني اين اس��ت كه كشورها را تحت فشار قرار 
مي دهند تا به يك سمت روند، امروز درباره اوكراين اين 

اتفاق افتاد و تاثير خود را بر دنيا گذاشت.
هرچن��د ايران بارها اع��لام كرده كه براي از س��رگيري 
مذاكرات آماده است اما با توجه به نامشخص بودن تكليف 
برجام، فعلا راهبردهاي منطقه اي در ديپلماسي اقتصادي 
اولويت گرفته اند و بايد ديد كه نتيجه اين همراهي هاي 

سياسي براي اقتصاد ايران چه خواهد بود. 
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دستگاه ها در تعيين تعرفه كالا
با ستادتنظيم بازار هماهنگ باشند

رييس جمه��ور با اش��اره ب��ه ل��زوم هماهنگ��ي در 
»قيمت گذاري كالاها و خدمات« گفت: دستگاه ها در 
تعيين تعرفه كالا و خدمات با ستاد تنظيم بازار و سازمان 
حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان هماهنگ 
باشند تا در حق توليد كننده و همچنين مصرف كننده 
اجحاف نشود. سيد ابراهيم رييسي در جلسه چهارشنبه 
هيات دولت، با اشاره به لزوم هماهنگي در »قيمت گذاري 
كالاها و خدمات« تاكيد كرد: دستگاه ها در تعيين تعرفه 
كالا و خدمات با ستاد تنظيم بازار و سازمان حمايت از 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان هماهنگ باشند تا در 
حق توليد كننده و همچنين مصرف كننده اجحاف نشود.

رييس جمهور همچنين با تاكي��د بر ضرورت »مبارزه 
با فس��اد« و مقابله با هرگونه »تبعيض و روابط ناسالم 
اداري« نظارت و پيش��گيري را موثرترين و مهم ترين 
عامل مقابله با مفاسد دانس��ت و تصريح كرد: مقابله با 
فساد زماني موثر است كه مردم در عمل احساس كنند 
دولت مردمي به تمام قوانين و ضوابط پايبند بوده و اجازه 
نمي دهد هيچ مدير يا كارمندي از قدرت و منابعي كه 
در اختيار دارد، سوءاستفاده كند. رييسي»صداقت« را 
از عناصر مهم حكمراني دانست و با تاكيد بر صادق الوعد 
بودن دولت و لزوم پيگيري به موقع كارها گفت: مردم 
از دولتمردان انتظار دارند علاوه بر صدق نيت، در گفتار 
و عمل هم صادق باش��ند و هرجا امكان انجام كاري را 
نداش��تند، صادقانه علل آن را با مردم در ميان بگذارند. 
رييس جمهور »حمايت از نخبگان« در همه دستگاه ها 
و سازمان هاي دولتي را ضروري دانست و تصريح كرد: 
حمايت از نخبگان مختص و منحصر به يك دس��تگاه 
نيست و همه اركان دولت و حاكميت بايد در راستاي 
تحقق انتظارات مقام معظم رهبري و بر اساس نياز كشور 

به نخبگان توجه داشته باشند.

آماده كمك به توسعه زيرساخت 
صنايع دفاعي سوريه هستيم

رييس ستاد ارتش سوريه با حضور در ستاد وزارت دفاع 
با وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح ايران ديدار و 
گفت وگو كرد. امير آشتياني در اين ديدار با گراميداشت 
ياد سردار حاج قاسم سليماني به عنوان شهيد مبارزه 
با تروريسم و امنيت مردم سوريه و منطقه، اظهار كرد: 
مناسبات دو كشور يكي از بهترين دوره هاي تاريخي 
خود را تجربه مي كند چراكه اين مناسبات علاوه بر اينكه 
حاصل يك پيمان راهبردي است، برآمده از يك پيمان 
برادرانه محسوب مي شود. وزير دفاع با بيان اينكه سفر 
اخير رييس جمهوري ايران به دمشق و استقبال دولت 
و ملت سوريه حاكي از مناسبات عميق دوجانبه است، 
گفت: اين سفر و توافقات آن و همچنين موضوعاتي كه 
اينجانب با وزير دفاع سوريه در مسكو و دمشق مطرح 
كرديم در دس��تور كار و پيگيري مس��تمر قرار دارد. 
آشتياني با بيان اينكه نظام بين الملل به دليل سيال بودن 
تحولاتش به طور دائم در حال دگرديسي و تغيير است، 
يادآور ش��د: اين تغييرات همه كش��ورهاي جهان و از 
جمله منطقه ما را تحت تأثير قرار خواهد داد و كشوري 
موفق است كه قبل از شروع تحولات و تغييرات، آن را 
پيش بيني، تحليل و متناسب با آن سياست گذاري كرده 
باشد. وي با اشاره به ظرفيت بالاي دولت و حمايت مردم 
سوريه از نظام سياسي اين كشور، همراه نشدن بسياري 
از كشورها با سياس��ت هاي يكجانبه گرايانه امريكا را 
نش��انه اي از افول قدرت نظام س��لطه دانست و اظهار 
كرد: اذعان و تاكيد كش��ورهاي منطقه به قابل حذف 
نبودن نقش دولت سوريه از ترتيبات منطقه اي نمايانگر 
قدرت حقيقي سوريه و پيروزي بر توطئه دشمنان به 
ويژه امريكا و رژيم صهيونيستي است. وزير دفاع با اشاره 
به اجلاس اخير مسكو گفت: جمهوري اسلامي ايران 
همواره در نشست ها و مجامع بر اصولي از جمله خروج 
كليه اشغالگران، مبارزه با تروريست ها و احترام به اعمال 
حاكميت دولت سوريه بر تماميت ارضي خود تاكيد 
كرده است. آش��تياني با تاكيد بر برگزاري كميسيون 
مشترك همكاري هاي دفاعي- فني بين دو كشور گفت: 
اطمينان داشته باشيد، وزارت دفاع جمهوري اسلامي 
ايران همان گونه كه در دوران نبرد با تروريسم در كنار 
نيروهاي مسلح سوريه بود، اينك پس از دوران جنگ 
نيز آمادگي دارد از ظرفيت ها و توان خود در راس��تاي 
بازسازي و كمك به توسعه زيرساخت صنايع دفاعي 

سوريه استفاده كند.
سرلشكر عبدالكريم محمد ابراهيم رييس ستاد ارتش 
جمهوري عربي س��وريه نيز در اين ديدار با قدرداني از 
حمايت هاي همه جانبه رهب��ري، دولت و ملت ايران 
گفت: جايگاه امروز سوريه حاصل فداكاري و پايمردي 
مشترك دو كشور در مقابله با تروريسم و جلوگيري از 
گسترش اين پديده شوم در ساير كشورهاي منطقه 
و جهان اس��ت و سوريه هيچگاه مساعدت و همكاري 
دوستان حقيقي خود را از ياد نمي برد. وي همچنين بر 
ارتقا و گسترش روابط دو كشور در همه سطوح به ويژه 

تعاملات در حوزه نظامي و دفاعي تاكيد كرد.

واكنش كنعاني به سخنان 
مداخله جويانه بلينكن

سخنگوي وزارت امور خارجه در واكنش به سخنان 
مداخله جويانه اخير وزير خارجه امريكا توييتي منتشر 
كرد. ناصر كنعاني در توييتي نوش��ت:  رژيم حامي 
كودتاها عليه دولت هاي مردمي كه همواره از نظام هاي 
غيردموكراتي��ك و دولت هاي غيرمنتخب از جمله 
رژيم س��ابق ايران حمايت و آزادي و حقوق اساسي 
ملت ها را قرباني منافع نامش��روع خود كرده است، 
بهتر است بجاي قضاوت درباره آزادي بيان و حقوق 
اساسي ديگر ملت ها، نسبت به تعهدات بين المللي 
خود و نقض سيستماتيك حقوق بشر در داخل  امريكا 
خاصه اقليت ها و رنگين پوست ها احساس مسووليت 
كند و با رعايت اصول منشور ملل متحد از مداخله در 

امور داخلي كشورها خودداري نمايد.

حقوق بازنشستگان تا پايان 
ارديبهشت پرداخت مي شود

وزير تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي تاكي��د كرد: با 
محاسبات صورت گرفته سازمان تامين اجتماعي 
تا پايان ارديبهشت ماه بالغ بر ۵۰ همت پرداختي 
خواهد داشت و حقوق ارديبشهت ماه بازنشستگان 
تامين اجتماعي با احتساب مطالبات آنان از ابتداي 

سال تا ۲۹ ارديبهشت پرداخت خواهد شد.
س��يد صولت مرتضوي در حاشيه جلس��ه ديروز 
هيات دولت در جمع خبرنگاران، بيان كرد: حقوق 
بازنشس��تگان تامين اجتماعي و كشوري مرمت 
ش��د. هم به نحوي حق مس��كن و ح��ق اولاد آنها 
اضافه شد و ابلاغ شد. براي مستمري بگيران تامين 
اجتماعي با احتس��اب فروردين ماه آنان، از ديروز 
پرداخت هاي ارديبهشت شروع شد. انشاءالله حقوق 
همه بازنشستگان تامين اجتماعي با احتساب تمام 
مطالبات آنها تا ۲۹ ارديبهشت پرداخت خواهد شد.
وي در ادامه اظهار كرد: تقريبا ديشب كه محاسبه 
كرديم ۵۰ همت سازمان تامين اجتماعي تا پايان 
ارديبهش��ت پرداختي خواهد داش��ت. ان شاءالله 

مبارك همه عزيزان باشد.
مرتضوي در ادامه در پاس��خ به پرسش��ي پيرامون 
بحث ه��اي مطروح��ه در رابطه با بيم��ه كارگران 
س��اختماني، بيان ك��رد: در بحث بيم��ه كارگران 
س��اختماني تقريبا بهمن ماه سال گذشته بود كه 
مجلس طرحي را تصويب كرد و به دولت نيز ابلاغ 
شد. ضوابط و مقرراتي را خود مجلس تحت عنوان 
طرحي در رابطه با بيمه كارگران ساختماني پيش 
بيني كرد. اكنون متوجه ش��ديم خود نمايندگان 
طرح اصلاحي دادند. اميدوار هستيم آنچه كه خير 
و مصلحت است به تصويب برسد. هرچه قانون شود 

ما اجرايي خواهيم كرد.
وي ادام��ه داد: گاه��ي زماني كه صحب��ت از بيمه 
مي ش��ود مردم فكر مي كنند دولت خودش قانون 
وضع مي كند ي��ا آيين نامه دولت اس��ت در حالي 
كه همه اينها بر اساس مقررات و مصوبات مجلس 
شوراي اسلامي است كه تشريفات قانوني آن طي 
شده و به دولت ابلاغ شده است. رييس جمهور نيز به 
دستگاه هاي اجرايي براي اجرا ابلاغ كرده است. حال 
اگر اصلاحاتي را مجلس با طرحي كه در دستور كار 
دارد در بحث بيمه كارگران ساختماني اعمال كند 

ما نيز آن را اجرايي خواهيم كرد.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در ادامه در پاس��خ 
به پرسش��ي مبني بر آخرين وضعي��ت كالابرگ، 
بيان كرد: در خصوص كالاب��رگ آنچه كه وظيفه 
وزارتخانه ما اس��ت راه اندازي س��امانه است. ما نيز 
س��امانه كالابرگ را در سراسر كش��ور از دورترين 
نقاط تا كلان شهرها راه اندازي كرديم. تقريبا حدود 
۵۰ ه��زار واحد صنفي متصل ش��دند. پيش بيني 
ما اين اس��ت كه اگر بخواهيم اي��ن طرح را اجرايي 
كني��م به هر فروش��گاه در روز در يك ب��ازه زماني 
۲۰ الي ۲۵ روزه ش��ايد ۲۰ تراكنش برس��د. بستر 
كاملا از منظر وزارت تع��اون براي اجراي كالابرگ 
فراهم اس��ت. رييس جمهور نيز تاكيدات فراواني 
براي اجراي موضوع كالابرگ داش��تند. معاون اول 
رييس جمهور نيز جلسات را در اين زمينه تشكيل 
مي دهند. ان شاءالله به محض اينكه منابع تامين و 
ابلاغ شود، بس��تر براي اجراي كالابرگ در سراسر 

كشور فراهم است.

يارانه ارديبهشت واريز شد
يارانه كمك معيشتي مرحله ۱۴۷ مربوط به ارديبهشت 
ماه ۱۴۰۲ به حساب كليه سرپرستان خانوار مشمول 
دريافت يارانه در سراسر كشور واريز و از ساعت ۲۴ امروز 

)چهارشنبه ۲۰ ارديبهشت ماه( قابل برداشت است.
در اطلاعيه سازمان هدفمندسازي يارانه ها آمده است كه 
يارانه كمك معيشتي مرحله ۱۴۷ بر اساس دهك بندي 
اعلامي از س��وي وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي، 
به حساب سرپرس��تان خانوار واريز و از ساعت ۲۴ روز 

چهارشنبه )۲۰ ارديبهشت ماه( قابل برداشت است.
بر همين اساس، در صورتي كه سرپرستان خانوار جزو 
دهك هاي اول تا سوم هستند، مبلغ ۴۰۰ هزار تومان 
به ازاي هر نف��ر و در صورتي كه جزو دهك هاي چهارم 
تا نهم ق��رار دارند، مبلغ 3۰۰ هزار تومان به ازاي هر نفر 
به حس��اب آنان واريز خواهد ش��د. همچنين چنانچه 
سرپرستان خانوار از كالابرگ الكترونيكي استفاده نكرده 
باشند رقم كامل يارانه براي ايشان قابل برداشت است و 
در صورت استفاده به همان ميزان از يارانه خانوار كسر 
گرديده و باقي مانده مبلغ به حساب سرپرست خانوار 
واريز مي شود. در صورتي كه سرپرستان خانوار پيش از 
اين نسبت به دريافت تسهيلات قرض الحسنه ۱۰ ميليون 
ريالي دوم كرونا اقدام نموده اند، باقي مانده اقساط اين 
تسهيلات از مبلغ واريزي به حساب آنان كسر خواهد 
شد. همچنين سرپرستان خانواري كه تسهيلات اعزام 
به عتبات عاليات )اربعين( را دريافت نموده اند اقساط 
اين تسهيلات به نسبت بعد خانوار از حساب ايشان كسر 
خواهد شد. در اين مرحله، سرپرستان خانواري كه اقدام 
به ثبت نام نموده اند چنانچه در آزمون وسع انجام شده 
توسط وزارت رفاه جزو دهك هاي اول تا نهم قرار گرفته 
باشند، يارانه ارديبهشت ماه را مطابق دهك بندي اعلام 

شده دريافت خواهند كرد.
همچنين خاطرنشان مي گردد، سرپرستان خانواري 
كه يارانه نقدي آنها در ارديبهشت ماه ۱۴۰۱قطع شده 
بود و درخواست بازبيني خود را در سامانه وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي ثبت كرده بودند، چنانچه در بازبيني 
انجام شده توسط وزارت رفاه جزو دهك هاي اول تا نهم 
قرار گرفته باشند، يارانه ارديبهشت ماه ۱۴۰۲ را مطابق 

دهك بندي اعلام شده دريافت خواهند كرد.
متقاضيان بازبيني دهك بندي اعلام شده، مي توانند 
جهت ثبت يا پيگيري درخواست خود به سامانه اعلامي 
https: // وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي به آدرس

hemayat.mcls.gov.ir مراجعه نموده يا با تلفن 
گوياي ۰۹۲۰۰۰۰۶3۶۹ تماس حاصل نمايند.
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ديپلماسي منطقه اي براي خروج از معضلات اقتصادي

جوابيه بانک مرکزی به گزارش تعادل
مديرمسوول محترم روزنامه تعادل

باسلام؛ 
احتراما به اطلاع مي رس��اند، روزنامه تعادل با انتشار 
مطلبي مورخ ۲۶  /۰۱  /۱۴۰۲ ب��ا عنوان »مهار تورم و 
رونق توليد، بدون توقف رويه هاي فاسد و ضد توسعه اي 
محال است« نكاتي را در خصوص مفاد قانون بودجه 
۱۴۰۲ كل كش��ور مطرح نموده ان��د كه ملاحظاتي 
در خصوص آن وج��ود دارد. نگارنده با تدوين مطلب 
فوق، ضمن اش��اره به بحران شفافيت در بودجه سال 
جاري از مسوولان دولت خواست تا فرصت باقي مانده 
است، سند بودجه سال جاري را اصلاح كنند.  ايشان 
بحران پاس��خگويي دولت در باب وظايف حاكميتي، 
پافشاري افراطي بر سه روش تامين مالي )استقراض از 
صندوق توسعه ملي، فروش اوراق و فروش دارايي ها(، 
پيامدهاي كس��ب درآمد دول��ت از ارز و... را به عنوان 
تهديدهاي بودجه ۱۴۰۲ كل كش��ور مطرح کرده اند 
كه در ادام��ه ملاحظاتي در خصوص برخي از مطالب 
منتشر شده ارايه مي گردد كه طبق قانون مطبوعات 
لازم است در همان صفحه و اندازه قلم در روزنامه تعادل 

منتشر شود.
۱ - نويس��نده محترم در ابتداي مقاله به اين موضوع 
اشاره داشته اند كه حدود ۶۵۰ هزار ميليارد تومان منابع 
تبصره )۱۴(، ۴۶۰ هزار ميليارد تومان بدهي به سازمان 
تامين اجتماعي و ۵۷۰ هزار ميليارد تومان تس��ويه 
بدهي دولت به ش��بكه بانكي در قانون بودجه س��ال 
۱۴۰۲ كل كشور درج نشده است. در خصوص »عدم 
درج حدود ۶۵۰ هزار ميليارد تومان منابع تبصره )۱۴( 
در بودجه سال ۱۴۰۲«، اين نكته را يادآور مي شود كه 
مطابق با قانون هدفمندكردن يارانه ها، مديريت وجوه، 
اعتبارات و هزينه هاي موضوع هدفمند كردن يارانه ها بر 
عهده سازمان هدفمندسازي يارانه ها بوده كه هم اكنون 
نيز در حال فعاليت، پيگيري و اجرايي ش��دن است. 
علاوه بر اين، با توجه به تنظيم جداول منابع و مصارف 
تبصره )۱۴( در قوانين بودجه سنواتي توسط دولت، 

عدم ش��فافيتي در خصوص مناب��ع و مصارف تبصره 
مذكور وجود ندارد. ضمن آنكه به نظر مي رسد با توجه 
به لزوم پرداخت و انجام مصارف ضروري تبصره )۱۴(، 
مجزا بودن منابع و مصارف آن از بودجه عمومي دولت، 
به تخصيص هرچه سريعتر منابع تبصره )۱۴( كمك 
خواهد نمود. بديهي است حذف رديف هاي غيرضروري 
و غيرمرتبط با اهداف اوليه ايجاد مصارف تبصره )۱۴( 
در دس��تيابي به اهداف هدفمندسازي يارانه ها مورد 

تاييد مي باشد.
۲ - نگارنده محترم در بخش ديگري از مقاله موضوع 
»پافشاري افراطي بر استقراض از صندوق توسعه ملي، 
فروش افراطي اوراق و فروش افراطي دارايي هاي كشور 
را مطرح کرده است و اين سوال را بيان نموده كه چرا 

مدارس بايد به فروش برسند؟« 
در خصوص »استقراض از صندوق توسعه ملي« لازم 
به اشاره است كه اگرچه صندوق با رويكرد حفظ ثروت 
بين نس��لي شكل گرفته اس��ت اما با توجه به نقش و 
كاركرد اين صندوق در كاهش اثر نوسان درآمدهاي 
نفتي و ايجاد ثبات اقتصادي، در ش��رايط فعلي تداوم 
تحريم هاي اقتصادي استفاده از منابع صندوق توسعه 
ملي از اقدام��ات اجتناب ناپذير تامي��ن مالي بودجه 
دولت تلقي مي گردد. علاوه بر اين، در خصوص تامين 
مالي از طريق »انتش��ار و فروش اوراق مالي اسلامي« 
خاطرنشان مي گردد با توجه به تجارب جهاني، اوراق 
بهادارس��ازي بدهي هاي دولت و تامين مالي دولت از 
طريق انتشار اوراق مالي به عنوان يكي از راهكارهاي 
جبران و پوشش كسري بودجه دولت، در صورتي كه 
در چارچ��وب  مقرر براي پايداري مال��ي دولت انجام 
پذيرد، رويكرد مناس��بي براي شفافيت، ساماندهي 
و منضبط س��ازي بدهي هاي دولت به ش��رط حفظ 
شاخص هاي پايداري مالي دولت تلقي مي گردد. لازم 
به ذكر است ميزان فروش اوراق مالي اسلامي در يازده 
 ماهه س��ال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰ 
معادل ۹ /۴۲ درصد كاهش داش��ته است. لذا به  نظر 

نمي رسد دولت اقدام به فروش افراطي اين اوراق مالي 
کرده باشد. مضاف بر اينكه نسبت بدهي دولت به توليد 
ناخالص داخلي از سقف ۰ /۴۰ درصدي مقرر در قانون 

برنامه ششم توسعه در سطح كمتري قرار دارد.
3- در بخش ديگري از مقاله به »فراموشي درس هاي 
بازي با ارز در ۱۴۰۱« اشاره و عنوان شده است: »يكي 
از نمونه هاي خطرن��اك كه در قلب هش��دارهاي ما 
راجع به احتمال تكرار فاجعه هاي سال ۱۴۰۱ وجود 
دارد و انتظار مي رود از آن پيش��گيري كنند، بند )۶( 
الحاقي به تبصره )۱( بودجه است. در اين مصوبه به نام 
افزايش انگيزه بازگشت ارز صادراتي، صيانت از ذخاير 
ارزي كشور، حداقل سازي نوسانات و... پرنوسان ترين 
سازوكار براي آشوبناك كردن كل اقتصاد تعبيه شده 
است. خلاصه ماجرا اين است كه يك حاكميت زدايي 
مشكوك در خصوص نرخ ارز صورت گرفته و گفته شده 
دولت ارز را از رقم تعيين شده، ارزان تر نفروشد اما اگر 

جهش ايجاد شد، اهميتي ندارد.«
در خصوص نحوه مصرف منابع ارزي دولت در بودجه 
عمومي لازم به ذكر است كه طي سال هاي اخير كل 
سهم دولت از منابع ارزي حاصل از فروش نفت جهت 
تامين كالاهاي اساسي و دارو با نرخ ترجيحي مصرف 
ش��ده و بعضا دولت با كس��ري منابع نيز مواجه بوده 
اس��ت و لذا، دولت از افزايش نرخ ارز عوايدي به دست 
نمي آورد. مضاف بر اينكه به منظور مديريت بازار ارز و در 
چارچوب سياست هاي تثبيت اقتصادي دولت و بانك 
مركزي، مقرر شده تا در بازار حواله ارز نرخي متناسب 
با شرايط و واقعيت هاي اقتصادي كشور تعيين شود و 
براي يك دوره مشخص نيازهاي واقعي اقتصاد در حوزه 
توليد و سرمايه گذاري بنگاه هاي داخلي و نيز كالاهاي 
مصرفي و ضروري مورد نياز خانوارها با اين نرخ پاسخ 
داده شود. لذا، انتظار مي رود سياست ثبات بخشي به 
روند قيمت ها در بازار حواله به  صورت يك سياس��ت 
كوتاه مدت و به عنوان مرجع اصلي تامين ارز واردات 
كشور در كنار تدابير نظارتي دولت در زنجيره توزيع، 

آثار مثبتي در قالب برقراري ثبات در قيمت هر دو گروه 
كالاهاي وارداتي و توليدات داخلي به همراه داش��ته 
باشد. با اين حال تعديل نرخ ارز متناسب با اقتضائات 
كلان اقتصادي امري موجه مي باشد و ضرورت ايجاب 
مي کند كه تعديل نرخ ارز متناظر با ساير متغيرهاي 
اقتصادي نظير منابع و مصارف ارزي و به منظور رفع 

ناترازي ها نيز مدنظر قرار بگيرد.
۴ - در ادامه مقاله عنوان شده است »سهم رباي بانك ها 
در قيمت تمام ش��ده بنگاه هاي بورسي بين ۲۵ تا ۲۹ 
درصد اس��ت.« در خصوص ادع��اي مطروحه لازم به 
توضيح است كه منظور ايشان از سهم رباي بانك ها در 
قيمت تمام شده بنگاه هاي بورسي داراي ابهام است. 
چنانچه منظور نگارنده محترم، س��هم هزينه تامين 
مالي از بهاي تمام شده بنگاه هاي توليدي باشد در اين 
خصوص لازم به ذكر اس��ت بررسي صورت هاي مالي 
صنايع منتخب بورسي نشان مي دهد متوسط سهم 
هزينه تامين مالي از قيمت تمام شده طي سال هاي 
۱3۹8 تا فصل سوم ۱۴۰۱ معادل ۷ /۵ درصد مي باشد. 
ليكن چنانچه منظور نويس��نده محت��رم، نرخ تمام 
شده تس��هيلات بانكي يا نرخ موثر تامين مالي باشد، 
خاطرنشان مي سازد بر اساس صورت هاي مالي مزبور، 
متوسط نرخ موثر تامين مالي )س��ود بانكي( از سال 
۱3۹8 تا فصل سوم ۱۴۰۱ معادل ۲ /۱۹ درصد بوده 
است. در حال حاضر نيز با توجه به مصوبه شوراي پول 
و اعتبار در خصوص افزايش نرخ س��ود تس��هيلات از 
۰ /۱8 به ۰ /۲3 درصد در بهمن ماه سال گذشته، به نظر 
مي رسد نرخ موثر تامين مالي صنايع منتخب بورسي 
در سال ۱۴۰۲ به ارقام بالاي ۰ /۲۵ درصد افزايش يابد. 
با اين حال با عنايت به متوسط نرخ تورم ۵ /۴۲ درصدي 
طي ۵ سال گذشته )۱۴۰۱ -۱3۹۷(، عملا نرخ سود 
حقيقي اعطاي تسهيلات شبكه بانكي منفي بوده است 
و نرخ هاي اخير تسهيلات همچنان نرخ سود ترجيحي 

تلقي مي گردد. 
اداره روابط عمومي

جوابیه



گلناز پرتوي مهر |
متاس��فانه عملكرد نامناسب امور بين الملل شركت 
ملي نف��ت در قيمت گذاري ميعان��ات گازي و نحوه 
عرض��ه آن در داخ��ل و خريد بس��يار گ��ران بنزين 
و گازوئي��ل وارداتي، ب��ه تقويت و تش��ديد مافياي 

خام فروشي دامن زده است .
احمد مع��روف خاني، ريي��س هيات مديره اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت گاز و پتروش��يمي 
ايران، در گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، اظهار كرد: 
مديري��ت امور بين الملل ش��ركت ملي نفت، قيمت 
خوراك واحده��اي توليدكننده داخل��ي را حتي از 
قيمت خام فروشي ميعانات گازي به صورت صادراتي 

هم گران تر تعيين كرده است .
با تاكيد بر اينك��ه اين اقدام هي��چ توجيه و منطق 
كارشناسي نداش��ته و به مافياي خام فروشي منجر 
ش��ده اس��ت، افزود: با توجه به بيانات مقام معظم 
رهب��ري و قوانين بالادس��تي مبني ب��ر جلوگيري 
از خام فروش��ي، بايد واحده��اي توليدي داخلي را 

تقويت نماييم .
معروفخاني ادامه داد: مديريت امور بين الملل نفت با 
تصميمات غيركارشناسانه و صرفاً با بهانه جويي هايي 
مانند تنظيم بازارهاي صادراتي به نحوي عمل كرده 
است كه طي سه ماه اخير، اكثر واحدهاي توليدكننده 
داخلي تعطيل شدند و همچنين عرضه هاي ميعانات 

گازي در بورس فروش نمي روند .
رييس اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفت گاز 
و پتروش��يمي ايران با بيان اينكه وزارت نفت »مهار 
توليد« را در دس��تور كار خود قرار داده است، افزود: 
واحدهاي توليدي با توجه به كمبود توليد داخلي و 
رفع نياز استراتژيك كشور، مجبور به خريد بنزين و 
گازوئيل وارداتي هستند، اما امور بين الملل شركت 

ملي نف��ت، واردات خود را با ۸۰ ال��ي ۹۰ دلار بالاتر 
از آنچه مي توانست انجام ش��ود خريداري كرده كه 
رانتي ۱۰۰ الي ۲۰۰ ميليون دلاري را به واسطه ها و 

دلالان ها هديه كرده است .
معروفخان��ي با بي��ان اينك��ه هيچ مدي��ر متعهد و 
متخصصي نمي توان��د چني��ن تصميم گيري هاي 

فاجعه باري داش��ته باش��د گفت: ش��يوه سواپي كه 
انجام مي شود و هزينه بسيار گزافي را متحمل كشور 
مي نمايد، همچنين قيمت گذاري خوراك ميعانات 
گازي كه براي صنايع داخلي گرانتر از خام فروش��ي 
صادراتي است و نحوه عرضه ها و صادرات فرآورده هاي 
ويژه از جمله مسائل جدي هستند كه بايد وزير نفت 

و ساير بخش هاي دولت به آن ورود كرده و حساسيت 
بيش��تري به خرج دهند. احمد معروفخاني در پايان 
اف��زود: انتظار م��ي رود باي��د در تصميم گيري ها و 
تصميم سازي هاي فرادست كش��ور كه در راستاي 
منافع ملي اتخاذ مي گردد، از نظر كارشناس��ان اهل 

فن در تشكل هاي خصوصي بهره برد.

تحليل

خبر كوتاه
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بيشترينميزاننفتدزدي
در۲استاناست

مديرعامل ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نفت 
ايران در خصوص نقاطي كه بيشترين آمار انشعابات 
غيرمجاز و نفت دزي يا س��رقت فرآورده از خطوط 
انتقال را دارند، گفت: بيشترين ميزان سرقت در ۲ 

استان خوزستان و بوشهر رخ مي دهد.
به گزارش تس��نيم، ارس��ان رحيمي، مديرعامل 
ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران اظهار 
داش��ت: خطوطي كه در حال انتقال فرآورده هاي 
نفتي هستند، اگر به درستي نگهداري شوند، عمر 
طولاني تري خواهند داش��ت، به ط��ور مثال، خط 
گچساران كه از س��ال ۱34۱ راه اندازي شده است 
و بيش از 6۰ س��ال عمر دارد، همچنان به خوبي در 
مدار بهره برداري اس��ت اما خط انتقال ۱6اينچي 
بين اهواز، نظاميه، انديمشك در مركز انتقال نفت 
سبزآب، به دليل اجراي بد، با وجود طول عمر حدود 

۱5 سال، در حال جايگزيني با خط ۲۰ اينچ است.
وي افزود: متأس��فانه با افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي تعداد انشعابات غيرمجاز رو به افزايش است، 
اما با حساسيت هايي كه ايجاد شد توانستيم كنترل 

را افزايش دهيم.
رحيمي با بي��ان اينكه »با تغيي��ر در پارامترهاي 
عملياتي و نصب تجهيزات توانستيم سازوكاري را 
لحاظ كنيم ت��ا در زماني كوتاه كوچك ترين تغيير 
را متوجه شويم«، اضافه كرد: در زمان حاضر قبل از 
برداشت، كشف انجام مي شود در حالي كه در گذشته 
اين موضوع فرايند طولاني داشت و حتي ممكن بود 
پس از چند ماه برداشت، كشف و اقدام صورت بگيرد.
مديرعامل شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران 
تصريح كرد: خط بان ها اقداماتي را انجام مي دهند اما 
ممكن است شاهد اقداماتي باشيم كه از چشم اين 
افراد دور باشد؛ مثاً در خط لوله ٢٦ اينج بندرعباس 
به سمت رفسنجان سارقان تونلي را به طول 4۰ متر 
از داخ��ل يك كارگاه، احداث ك��رده بودند كه اين 
موضوع از چش��م ديده بان ها دور بود، اما در نهايت 

كشف صورت گرفت.
رحيمي در خص��وص نقاطي كه بيش��ترين آمار 
انش��عابات غيرمجاز و نفت دزي يا سرقت فرآورده 
از خطوط انتقال را دارند، گفت: بيش��ترين ميزان 
سرقت در ۲ استان خوزستان و بوشهر رخ مي دهد 
ك��ه به دليل وج��ود مرزه��اي آبي و هم م��رزي با 

كشورهاي همسايه است.
وي ابراز كرد: اگرچه نسبت به گذشته ورود به حريم 
خطوط لوله با استعاماتي كه از ما صورت مي گيرد 
كاهش يافته است اما هنوز شاهد تجاوز به حريم 
خطوط لوله به گسترش شهرها و ساخت وسازها 
هستيم كه اين مساله هم براي مردمي كه به هرنحو 
به حريم خطوط لوله تج��اوز مي كنند خطرناك 
اس��ت و هم براي خط��وط لوله انتق��ال خطراتي 

به دنبال دارد.
رحيمي در خصوص آخرين وضعيت احداث خط 
لوله تابش و پارس گف��ت: در ابتدا قرار بود بانك ها 
اين خطوط لوله را تأمين مال��ي كنند، اما با وجود 
آنكه طراحي ها در زمينه احداث اين خطوط انجام 
شده است، بايد در انتظار تعيين فاينانسورهاي اين 

پروژه ها باشيم.
مديرعامل شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران 
با اش��اره به تأكيد قانون بودجه براي تكميل طرح 
ميترينگ گفت: ۸ هزار ميليارد تومان براي اجراي 
اين طرح مهم درنظر گرفته شده است كه نمي توانم 
بگويم چه زماني كارهاي اجرايي آغاز مي شود و به 
انجام مي رسد، اما بررسي ها در اين زمينه در جلسات 

مربوطه آغاز شده است.
وي افزود: خط لوله گوره به جاس��ك كه در س��ال 
۱4۰۰ با انتقال نفت خ��ام و بارگيري دو نفتكش 
افتتاح شد، هم اكنون مورد استفاده قرار نمي گيرد؛ 
اين خط لوله دچار نواقصي اس��ت كه بايد برطرف 
ش��ود و همچنين قرار بود تا پايان س��ال گذشته، 
SPMهايي ب��راي بارگيري نفت خ��ام در دريا در 
منطقه جاسك تأمين شود كه هنوز اين اقدام انجام 

نشده است.
رحيمي خاطرنش��ان كرد: در طول اين خط لوله، 
5.5 ميليون بش��كه نفت خام در لوله وجود دارد و 

اين سرمايه اي است كه خوابيده و درخطر است.
مديرعامل ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نفت 
ايران با اشاره به اتصال نيروگاه نكا به شبكه خطوط 
لوله انتقال نفت و فرآورده در سال گذشته گفت: تا 
پايان سال جاري، ۸ نيروگاه ديگر به شبكه خطوط 

متصل مي شوند.
وي ادام��ه داد: در س��ال گذش��ته 46 ميليارد تن 
كيلومتر انتقال نفت و فرآورده در كشور داشته ايم 
كه از اي��ن مقدار ۲۸ ميليارد تن كيلومتر توس��ط 
خطوط لوله بوده است، به عبارتي 6۱ درصد انتقال 
نفت و فرآورده كشور در سال گذشته با خطوط لوله 

انجام شده است.
رحيمي در خصوص مي��زان انتقال نفت و فرآورده 
توسط خطوط لوله گفت: اين مقدار در سال ۱3۹۹ 
بالغ بر ۱۱۸ ميليارد ليتر بود كه در سال ۱4۰۰ به 
۱۲۸ ميليارد ليتر رسيد و در سال گذشته اين رقم با 

رشد ۲.۲درصدي، ۱3۱ ميليارد ليتر بود.
وي اضافه كرد: از اين ميزان، 6۸ ميليارد ليتر نفت 
خام و 63 ميليارد ليتر فرآورده هاي نفتي بوده است.

مديرعامل ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نفت 
اي��ران در خصوص هزينه هاي انتق��ال نفت خام و 
فرآورده هاي نفتي ب��ا خطوط لوله و تانكر نفتكش 
گفت: هر تن كيلومتر هزينه انتقال با نفتكش 73۸ 
تومان و هر تن كيلومتر هزينه انتقال با خط لوله 7۹ 

تومان است.
وي ادامه داد: سال گذشته بابت انتقال نفت گازي كه 
توسط خطوط لوله جابه جا شد، نسبت به انتقال اين 
حجم فرآورده با نفتكش، صرفه جويي مصرف ۱.7 
ميليارد ليتري و صرفه جويي ۱.۲6 ميليارد دلاري 

در زمينه انتقال نفت گاز رقم خورد.

رييس هيات مديره اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفت گاز و پتروشيمي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

جولانمافيايخامفروشي!

تهرانامسالخاموشنميشود

صرفه جويي 90 ميليارد ليتر بنزين با توسعه سي ان جي

معاون بهره برداري و ديس��پاچينگ شركت توزيع 
برق ته��ران بزرگ گف��ت: صنعت برق ب��راي گذر 
از پيك تابس��تان آمادگي كام��ل دارد و در همين 
راستا ۱4۲ برنامه مختص ش��هر تهران پيش بيني 

شده است.
عليرضا رضايي در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينكه 
قطعي هاي برق رخ داده در شبكه هاي برق سه مدل 
اس��ت، اظهار كرد: برخي از اين موارد با برنامه و به 
دليل سرويس و خدمات فني  هستند كه در شبكه 
اتفاق مي افتد، اين دسته از قطعي هاي برق مربوط 
به سرويس خطوط و پست هاي برق با هدف افزايش 
كيفيت برق رس��اني به مشتركان اس��ت، به عنوان 
مث��ال در تهران بيش از ۱۸ هزار پس��ت برق داريم 
كه بايد به صورت سالانه سرويس و بهسازي شوند.

وي با بيان اينكه قس��متي از قطعي ه��اي برق كه 
ممكن اس��ت مردم گاهي مشاهده كنند مربوط به 
سرويس هاي دوره اي است كه بايد انجام  شود و در 
اين مورد از قبل اطاع رساني به مشتركان محدوده 
تعميرات انجام مي ش��ود، گف��ت: بخش ديگري از 
اين موارد نيز مربوط به اتفاقات و حوادثي است كه 
ممكن است در شبكه رخ بدهد و در همه جاي دنيا 

اين امري طبيعي است.
معاون بهره برداري و ديس��پاچينگ شركت توزيع 
برق ته��ران بزرگ اف��زود: در تهران ح��دود چهار 
ميليون و 5۰۰ هزار مش��ترك ب��رق داريم با توجه 
به تعداد بالاي مش��تركان و همچنين گس��تردگي 
تجهيزات و طول ش��بكه كاما طبيعي اس��ت كه 
در طول ماه ش��اهد وقوع حوادثي باشيم كه منجر 

به قطع موقتي برق براي برخي از مشتركان شود.
در حال حاضر با توجه به اس��تفاده از س��امانه هاي 
هوش��مند و خودروهاي عملياتي مجهز و راهبري 
عمليات بر اساس س��امانه هاي مبتني بر اطاعات 
مكاني ش��اهد آن هس��تيم كه حوادث و مشكات 
فني رخ داده در س��طح ش��بكه برق شهر تهران در 
كوتاه تري��ن زم��ان ممكن برطرف مي ش��ود و اين 
فرآيند افزايش قابل ماحظه رضايت مش��تركان را 

به همراه داشته است.
رضايي با بيان اينكه همچنين استفاده از تجهيزات 
اتوماس��يون در پس��ت هاي توزيع برق شهر تهران 

منجر به آن شده است كه در بسياري از موارد پيش 
از رفع كامل مش��كل فني پيش آم��ده بتوانيم برق 
مشتركان را با اجراي مانورهاي فني به صورت موقت 
از مسيرهاي جايگزين تامين كنيم كه اين روند نيز 
در كاهش زمان قطع برق ناشي از حوادث نقش قابل 
ماحظه اي داشته است، تصريح كرد: شاخصي كه 
در اين حوزه در تهران وجود دارد در مقايسه با كل 
كشور شاخص پاييني است و از اين نظر با كشورهاي 

پيشرفته برابري مي كنيم.
وي با تاكيد بر اينكه نوع سوم قطع برق ديگر كه عمدتا 
در سال ۱4۰۰ شاهد آن بوديم، خاموشي هاي ناشي 
از عدم تعادل بين عرضه و تقاضاي انرژي در بازه هاي 
زماني خاصي از سال است، تصريح كرد: خوشبختانه 
شاهد آن بوديم كه با اتخاذ تدابير مناسب و همراهي 
شايسته مردم در سال گذشته هيچ گونه محدوديتي 
در تامين برق مش��تركان وجود نداشت و امسال نيز 
اميدواريم ب��ا برنامه ريزي هاي انجام ش��ده و تداوم 
همراهي مردم هيچ گونه محدوديتي در تامين انرژي 

مورد نياز مشتركان به وجود نيايد.
معاون بهره برداري و ديس��پاچينگ شركت توزيع 
برق تهران بزرگ با بيان اينكه از سال ۱4۰۱ تاكنون 

هيچ مش��كلي در تامين برق مورد نياز مش��تركان 
به وجود نيامده اس��ت و مش��تركان خانگي و ديگر 
مش��تركان انرژي كامل را درياف��ت كردند گفت: 
قطع پيام رسان هاي داخلي در چند روز اخير نيز در 

محدوده شهر تهران نبوده است.
رضايي افزود: علي رغم همه اقدامات انجام ش��ده، 
همواره مش��تركان حس��اس و پراهميت مطابق با 
دستورالعمل هاي پدافند غيرعامل موظفند مجهز 
به مولدهاي اضطراري باش��ند ت��ا در صورت وقوع 
هرگونه حادثه احتمالي خللي در ارايه خدمات آنان 

به وجود نيايد.
وي در خصوص قطع پيام رسان هاي داخلي در هفته 
گذشته گفت: باتوجه به اينكه اين مورد در محدوده 
شهر تهران و شركت توزيع نيروي برق تهران بزرگ 
نبود اطاعات دقيقي در مورد آن در اختيار ما نيست 

اما احتمالا مشكل فني داخلي بوده است.
معاون بهره برداري و ديس��پاچينگ شركت توزيع 
برق تهران بزرگ با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
براي گذر از فصل تابستان، گفت: پيك بار شبكه هاي 
ب��رق در تابس��تان اتف��اق مي افتد و س��امانه هاي 
سرمايشي بار زيادي را به شبكه تحميل مي كنند، 

بحث برق يك زنجيره است كه از توليد و شبكه هاي 
انتقال ش��روع مي شود و قس��مت آخر شبكه هاي 

توزيع برق هستند.
رضايي با بيان اينكه هر اتفاقي در زنجيره هاي قبلي 
بيفتد در انتهاي كار نمي توان خدمات مناس��بي را 
ارايه كرد، اظه��ار كرد: از ابتداي مهرماه برنامه هاي 

آمادگي گذر از تابستان آغاز شده است.
وي با بيان اينكه براي ش��هر تهران از س��ال گذشته 
طبق تدابيري كه انجام شد، ۱4۲ برنامه آماده كرديم 
كه تابستان امسال را به بهترين نحو ممكن پشت سر 
بگذاريم، گفت: اين برنامه ها جنبه هاي مختلف دارد، 
جنبه فني شامل سرويس خطوط توزيع و پست است 
كه از ابتداي مهرماه آغاز كرديم كه تا پايان خرداد ماه 

يعني قبل از پيك بار ادامه خواهد يافت.
معاون بهره برداري و ديس��پاچينگ شركت توزيع 
برق تهران بزرگ با بيان اينكه ظرفيت هاي جديدي 
به ش��بكه در حال اضافه ش��دن است كه به صورت 
هفتگي پايش مي ش��ود و تمام س��عي ما اين است 
كه قبل از شروع خرداد ماه وارد شبكه شود، گفت: 
كابل هاي فرس��وده بايد بهينه سازي شوند كه اين 
كار در حال انجام بوده همچنين يكس��ري اقدامات 
مربوط به همراه كردن بخش اداري و خانگي براي 

مديريت مصرف است.
معاون بهره برداري و ديس��پاچينگ شركت توزيع 
برق تهران بزرگ با اش��اره به ساز و كارهاي درنظر 
گرفته ش��ده براي تامين برق خطوط جديد مترو، 
گف��ت: بحث خدمات عمومي در ش��هر تهران جزء 
اولويت هاي تامين برق بوده، نه براي مترو بلكه براي 
همه مشتركان كه تقاضاي برق در شهر تهران داشته 
باشند هيچ محدوديتي براي فروش انشعاب وجود 
ندارد اما مترو جزء اولويت هاي صنعت برق است و 
تمام تاش صنعت برق اين خواهد بود كه خدمات 

عمومي برق رساني بدون وقفه ادامه داشته باشد.
به گفته رضايي شركت مترو جزء مشتركان عمده به 
حساب مي آيند و ميزان برقي كه خريداري مي كنند 
حجم بالاي��ي دارد به همين دليل جزء مش��تريان 
ش��ركت توزيع به حس��اب نمي آيند و مستقيما با 
برق هاي منطقه اي قرارداد مي بندند و قطعا در اين 

بخش نيز مشكلي وجود ندارد.

ريي��س انجمن صنفي س��ي ان جي گف��ت: اگر ۱۰ 
درصد از س��ودآوري صنعت س��ي ان جي در همين 
صنعت س��رمايه گذاري مي ش��د، امروز بيش از 5۰ 
درصد از ناوگان حمل و نقل كشور گازسوز شده بود 
و مي توانستيم مصرف بنزين را روي 6۰ ميليون ليتر 

در روز نگه داريم.
اردش��ير دادرس در گفت وگو با فارس، با اش��اره به 
مشكل ناترازي سوخت در كشور، توسعه سوخت هاي 
جايگزين را يكي از راهكارهاي حل ناترازي دانست 
و عن��وان كرد: متاس��فانه م��ا هم اكنون ب��ا ناترازي 
سوخت در كشور مواجه هس��تيم و اگر دير بجنبيم 
اين مشكل تعميق مي شود و چالش هاي اقتصادي 
و امنيتي ايجاد مي كند. براي حل اين مش��كل بايد 
يك برنامه جامع تعريف ش��ود ولي متاسفانه ظاهرا 
مجموعه سياست گذار در كشور بيشتر به مسكن هاي 

كوتاه مدت مثل واردات بنزين عادت دارد.
وي افزود: تجربه نش��ان داده اس��ت كه در كشور تا 
موضوعي تبديل به بحران نش��ود فكري به حال آن 

نمي ش��ود و بنده نگران هستم و هشدار مي دهم كه 
روند فعلي ناترازي بنزين به گونه اي اس��ت كه بايد 
زودتر فكري به حال آن ك��رد. مصرف بنزين ركورد 
۱4۰ ميليون ليتر در يك روز را زد و به طور ميانگين 
مصرف در س��ال جاري در حدود ۱۲۰ ميليون ليتر 
در روز اس��ت و ديگر با توليد نمي ت��وان به تقاضاي 
بنزين پاسخ داد بلكه بايد به سمت اجراي پروژه هاي 

بهينه سازي مصرف سوخت برويم.
دادرس تاكيد كرد: توسعه سي ان جي و جايگزيني اين 
سوخت پاك با بنزين يكي از طرح هاي بهينه سازي 
است كه مي تواند به حل بحران ناترازي كمك كند. 
در صنعت س��ي ان جي ايران تاكنون 6 ميليارد دلار 
سرمايه گذاري ش��ده است و در ۲۰ س��ال عمر اين 
صنعت بيش از ۹۰ ميليارد ليتر بنزين صرفه جويي 
شده و حدود ۸۰ ميليارد دلار سودآوري براي كشور 

داشته است.
ريي��س انجمن صنفي س��ي ان جي گف��ت: اگر ۱۰ 
درصد از س��ودآوري صنعت سي ان جي براي كشور 

در همين صنعت سرمايه گذاري مي شد الان بيش از 
5۰ درصد از حمل و نقل كشور گازسوز شده بودند و 
مي توانستيم مصرف بنزين را نصف كنيم و روي 6۰ 

ميليون ليتر در روز نگه داريم.
وي اظهار داشت: هم اكنون ظرفيت توسعه سي ان جي 
به ميزان 4۰ ميليون متر مكع��ب در روز وجود دارد 
ولي تنها ۲۲ ميليون متر مكعب آن مورد استفاده قرار 

مي گيرد در حدود 5۰ درصد از كل ظرفيت.
دادرس توضيح داد: طبق قانون خودروسازان بايد ۲5 
درصد از توليدات خود را گازسوز كنند اما هم اكنون 
اين عدد كمتر از ۲ درصد است و ما شاهد هستيم كه 
توليد كارخانه اي خودرو دوگانه سوز تقريبا متوقف 
شده است. يك زماني دولت با رايگان كردن تجهيزات 
سي ان جي از صنعت سي ان جي حمايت مي كرد اما 
الان براي احداث يك جايگاه بايد حداقل 5۰ ميليارد 
تومان هزينه كنيم و گازس��وز كردن هر خودرو ۲۰ 
ميليون تومان هزينه دارد. طبيعي است كه با وجود 
حق العمل هاي پايين هيچ سرمايه گذاري نسبت به 

اين صنعت رغبت نداشته باشد و همين فعالان فعلي 
نيز در آستانه ورشكستگي قرار دارند.

رييس انجمن صنفي سي ان جي گفت: سوال بنده از 
دولت اين است كه چرا مصوبه گازسوز كردن رايگان 
خودروه��ا را از خودروهاي عموم��ي به خودروهاي 
ش��خصي تعمي��م نمي دهد؟ ام��روز با اس��تفاده از 
كيت هاي نس��ل 4 مشكل استهاك موتور از طريق 
مصرف سي ان جي برطرف شده و در صورت حمايت 
دولت اين صنعت مي تواند مشكل ناترازي بنزين را 

حل كند.
وي تاكي��د ك��رد: هزينه تبدي��ل هر مت��ر مكعب 
س��ي ان جي در جايگاه ح��دود ۲۰۰۰ تومان بر متر 
مكعب اس��ت اما حق العمل جايگاه ها ۲5 درصد اين 
مبلغ است. با اين وجود الان فعالان صنعت سي ان جي 
۲6۰۰ ميليارد تومان از دولت طلب دارند و طبيعي 
است كه با اين اتفاقات اين صنعت ورشكسته مي شود 
و ممكن اس��ت حتي همين عرضه ۲۲ ميليون متر 

مكعبي نيز از دست برود.

قيمتنفتدرپيافزايش
ذخايرامريكاكاهشيافت

قيمت نفت در پي انتشار آماري كه رشد غيرمنتظره 
ذخاير امريكا را نش��ان داد، در ابت��داي معامات روز 
چهارشنبه بازار آسيا كاهش پيدا كرد. بهاي معامات 
نفت برنت با ۱6 سنت كاهش، به 77 دلار و ۲۸ سنت 
در هر بش��كه رس��يد. بهاي معامات وس��ت تگزاس 
اينترمديت امريكا با ۲۰ سنت كاهش، به 73 دلار و 5۱ 
سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص روز سه شنبه با 
افزايش بسته شده بودند. در سيگنال احتمالي از ضعيف 
شدن تقاضا، گزارش موسسه امريكن پتروليوم نشان 
داد ذخاير نفت امري��كا در هفته منتهي به پنجم مه، 
حدود 3.6 ميليون بشكه افزايش پيدا كرده است. اين 
آمار برخاف ارزيابي تحليلگران بود كه در نظرسنجي 
رويترز پيش بيني كرده بودن��د ذخاير نفت امريكا در 
دوره مذكور، ۹۰۰ هزار بشكه و ذخاير بنزين ۱.۲ ميليون 
بشكه كاهش پيدا كرده اس��ت. همزمان، بازار منتظر 
آمار ش��اخص قيمت مصرف كننده امري��كا در آوريل 
اس��ت كه روز جاري منتشر خواهد شد. جان ويليامز، 
رييس فدرال رزرو نيوي��ورك اظهار كرد: تورم خيلي 
بالا مانده و با وجود اينكه فدرال رزرو در دستورالعمل 
خود، ضرورت افزايش نرخ بهره در آينده را حذف كرده 
است اما بانك مركزي امريكا در صورت لزوم، نرخ بهره 
را دوباره افزايش خواهد داد.در آلبرتا كه منطقه اصلي 
توليدكننده نفت كاناداس��ت، با خنك ش��دن هوا، از 
شدت آتش سوزي جنگل ها كاس��ته شده است. اين 
آتش سوزي، توليدكنندگان نفت و گاز را مجبور كرد 
توليدي معادل حداقل 3۱۹ هزار بشكه نفت كه با 3.7 
درصد توليد كانادا برابر اس��ت را تعطيل كنند. بازارها 
همچنين اظهارات جو بايدن، رييس جمهور امريكا و 
قانونگذاران جمهوري خواه درباره افزايش سقف بدهي 
3۱.4 تريليون دلاري دولت را رصد مي كنند زيرا اگر 
كنگره تا سه هفته ديگر اقدام نكند، دولت با ناتواني كم 
سابقه در عمل به تعهداتش روبرو خواهد شد. به گفته 
چند منبع آگاه، شركت آرامكوي سعودي به مشتريان 
خود در شمال آسيا اعام كرده است نفتي كه براي ژوئن 
درخواست كرده بودند را به طور كامل دريافت خواهند 
كرد اما بعضي از پالايش��گاه هاي چيني دريافت حجم 
كمتر را درخواست كرده اند. معلوم نيست پالايشگاه هاي 
چيني چه ميزان نفت كمتري را براي ژوئن درخواست 
كرده اند ام��ا دو منبع آگاه ب��رآورد كردند كه مي تواند 
حداكثر پنج ميليون بشكه كمتر از ماه مه باشد. بر اساس 
گزارش رويترز، آرامكوي سعودي قيمت فروش رسمي 
همه گريدهاي نفتي خود براي مشتريان آسيايي را براي 
محموله هايي كه در ژوئن بارگيري مي شوند، كاهش داده 
است. اما كاهش قيمت كمتر از ميزاني بوده كه بازار انتظار 
داشت. كاهش حاشيه سود باعث شده است پالايشگاه ها 
به دنبال نف��ت ارزان تر از صادركنندگان ديگري مانند 
روسيه باشند، يا حتي به فكر كاهش نرخ فعاليت بيافتند.

در پي كاهش توليد اوپك پلاس
كرايهابرنفتكشها

۷۵درصدريزشكرد
نرخ پايه براي ابرنفتكش ها، در پي تصميم غيرمنتظره 
اوپك پاس براي كاهش بيشتر توليد كه حجم نفت 
حمل شده در اقيانوس هاي جهان را كاهش مي دهد، 
سه چهارم س��قوط كرد. به گزارش ايسنا، طبق آمار 
بازار بالتيك اكسچنج، كش��تي هايي كه دو ميليون 
بشكه نفت از خاورميانه به چين حمل مي كنند، روز 
جمعه، كمتر از ۲4 هزار دلار در روز درآمد داشتند كه 
در مقايسه با بيش از ۹7 هزار دلار در ۲۰ مارس، سقوط 
شديدي را نشان مي دهد. اين وضعيت باعث سقوط 
ارزش سهام مالكان اين كشتي ها از جمله شركت هاي 
فرونت لاين و دي اچ تي هولدينگز منجر شده است. 
اين سقوط چشمگير، نشان مي دهد چطور اقبال اين 
بازار دگرگون شده است. تقريبا به مدت يك سال، نرخ 
نفتكش ها با افزايش مسافت حمل محموله ها از سوي 
خريداران��ي كه به دنبال مناب��ع جايگزين براي نفت 
روسيه بودند و آزادسازي نفت از ذخاير نفت استراتژيك 
امريكا، تقويت ش��ده بود و براي نخس��تين بار از سال 
۲۰۲۰، به بالاي ۱۰۰ هزار دلار در روز رسيده بود. اما 
در هفته هاي اخير، اوپك پاس با اعام يك دور كاهش 
بزرگ عرضه كه تعداد محموله هاي نفت براي حمل را 
كاهش مي دهد، بازار را ش��وكه كرد. فضا در بازار نفت 
همچنين تحت تاثير نگراني ها پيرامون رشد اقتصاد 
جهاني قرار گرفته است و پس از افزايش واردات چين، 
تعداد كشتي هايي كه به خاورميانه بازگشتند، افزايش 
يافت و كشتي هاي موجود براي اجاره را افزايش داد. 
آنوپ سينگ، مدير جهاني تحقيقات كشتيراني شركت 
اويل بروكريج در اين ب��اره گفت: كاهش توليد اوپك 
پاس، تعداد محموله هاي نف��ت را محدود مي كند 
اما غرب هم به همان اندازه ضعيف است. با اين حال، 
تقاضاي چين كليدي است و به دليل اينكه چين نفت 
مي خرد، حتي اگر توليد اوپك پاس كاهش پيدا كند، 
چين به دنبال واردات از منابع ديگر خواهد بود و اين 
امر، بازارها را پشتيباني خواهد كرد. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، اين عقب نشيني احتمالا تا حدودي مايع 
آسودگي بازار نفت مي شود كه شاهد افزايش نرخ حمل 
محموله ها بود. كاهش هزينه هاي حمل، معمولا نقل و 
انتقال محموله ها در سراسر جهان را راحت تر مي كند.



شاخص كل بورس سومين هفته ارديبهشت ماه را با 
روند نزولي پشت سر گذاشت و افت بيش از 9 درصدي 
را در كارنامه خود ثبت كرد. اين درحالي اس��ت كه 
شاخص كل از ابتداي س��ال تا به امرو روز روي روند 
مثبت بوده و اكنون افت شاخص تا حدود زيادي براي 

سهامداران ناخوشايند است. 
در اصل شاخص كل هفته گذشته روي محدوده دو 
ميليون و 514 هزار واحدي به كار خود پايان داده بود 
و در پايان معاملات ديروز نيز به عدد دو ميليون و 227 
هزار واحدي رسيد و افت 9 درصدي را ثبت كرد. نكته 
مهم اينجاست شاخص كل بورس اين هفته ريزش 
تاريخي خود را ثبت ك��رد و در يك روز افت بيش از 

5.15 درصدي را به ثبت رساند.
ش��اخص هم وزن همانند شاخص كل وضعيت بدي 
را تجربه ك��رد و در اين هفته بازده��ي منفي 10.6 
درصدي را در كارنامه خود ثبت كند. بر همين اساس 
شاخص هم وزن از تراز 855 هزار و 877 واحدي در 
هفته گذش��ته به 764 هزار و 755 واحدي رس��يد. 
ش��اخص كل فرابورس نيز هفته نزولي را پشت سر 
گذاشت و شاخص كل اين بازار توانست از سطح 31 
هزار و 966 هزار واحدي در هفته گذشته به تراز 28 
ه��زار و 824 واحدي در اين هفته برس��د. در نهايت 
ش��اخص كل فرابورس در دومين هفته ارديبهشت 

افت 9.8 درصدي را تجربه كرد.
با وجود اين ش��رايط شاهد تغييرات سنگين در بازار 
دلار هس��تيم. محمدرضا فرزين ريي��س كل بانك 
مركزي اعلام كرد كه ارز تامين شده و تخصيص داده 
شده در س��ال جديد به خصوص در زمينه كالاهاي 
اساس��ي افزايش يافته است. اين س��خنان فرزين از 
اين نظر قابل توجه اس��ت كه در سال گذشته قيمت 
جهاني بنزين، گندم، مواد غذايي و ساير كاموديتي ها 
نس��بت به س��ال جاري بالاتر بود و در س��ال جاري 
قيمت ها كاهش پيدا كرده است، ولي روند افزايشي 
ارز تخصيصي نشان دهنده افزايش تقاضا براي واردات 
كالاهاي اساسي است؛ مساله اي كه به نظر مي رسد 
مي تواند تحت تأثير قيمت ارز تخصيص يافته براي 
كالاهاي اساسي نيز باشد. بانك مركزي ارز تخصيص 
يافته براي كالاهاي اساسي را 28 هزار و 500 تومان 
تعيين كرده كه فاصله قيمتي آن با بازار آزاد قابل توجه 
است. چنين رويكردي مشكلات ناشي از اختصاص 

ارز ترجيحي 4200 توماني را يادآوري مي كند
گپ موجود در قيمت دلار كالاهاي اساسي با دلار بازار 
آزاد براي برخي مي تواند وسوسه برانگيز باشد و همين 
مساله نيز مانند آنچه احتمالا در گذشته تجربه شده 
باعث افزايش تقاضاي ارز شده است. واردكنندگان 
مي گوين��د تخصيص و تحوي��ل ارز مصوب، زمان بر 
است. آرش علوي - فعال اقتصادي و عضو سابق اتاق 
ايران - نيز به اتاق ايران اعلام كرده كه با افزايش زمان 
تامين ارز صادركنندگان، واردكننده دچار مش��كل 
مي شود زيرا بر اساس قرار داد و زمانبندي مشخص 
ش��ده در آن تاجر بايد بده��ي ارزي خود را به طرف 
معاملاتي بپردازد و وقت��ي تخصيص به موقع انجام 
نشود واردكننده ناچار مي شود به بازار آزاد رجوع كند.

تشكيل كميته بررسي تخلفات پولي و ارزي در بانك 

مركزي نيز به نظر مي رس��د حل كننده مشكل تجار 
نخواهد بود و برخوردهاي قهري مي تواند در نهايت 
واردكنندگان و تجار را از فعاليت در فضاي تحريمي 
منصرف كند و بر مش��كلات بانك مركزي بيفزايد. 
قبل تر س��ازمان توسعه تجارت با تش��كيل كميته 
اقدام ارزي زيرنظر وزارت صمت سعي كرده بود يك 
ميانجي ميان بانك مرك��زي و صادركنندگان قرار 
دهد تا با نگاه به سياست هاي بانك مركزي مطالبات 
و شرايط تجار نيز مورد توجه قرار بگيرد و تمركز بانك 
مركزي بر اجراي سياست هاي پولي افزايش پيدا كند. 
پاييز سال قبل اين كميته كه صلاحديد بخش رسمي 
و خصوصي را مورد توجه قرار مي داد به بانك مركزي 
منتقل ش��د؛ اقدامي كه مي توان��د اصطكاك ميان 
بانك مركزي به عنوان مطالبه گر با بخش خصوصي 
را با ح��ذف ميانجي افزايش دهد و با افزايش دغدغه 
و وظايف بانك مركزي تمركز اين س��ازمان در ساير 

حوزه ها را تحت تاثير قرار دهد.

بورسدرحالسوختگيري
محمد مهدي زارع پور، كارش��ناس بازار سرمايه، با 
اشاره به اينكه با توجه به رشد خوب بازار سرمايه طي 
ماه هاي اخير، هنوز گروهي از سرمايه گذاران در سود 
مناسبي هس��تندبه بيدار بورس، گفت: اگر چه بازار 
سرمايه بسياري از ضررهاي سال 99 را جبران كرده 
اس��ت، اما در حال حاضر شمار زيادي از سهامداران 
به س��بب اتفاقات س��ال 99 و ريزش تاريخي بورس 
همچنان به بازار بدبين هس��تند اعتماد كمتري به 

آن دارند.
او ادامه داد: نگراني كه در حافظه تاريخي سهامداران 

وجود دارد سبب مي شود، س��رمايه گذاران واكنش 
هيجاني س��ريع بروز دهند. به بيان ديگر، بس��ياري 
از س��رمايه گذاران ب��ا ش��نيدن يك خب��ر منفي به 
منظور پوشش ريسك خود، بس��يار سريع »دست 
به ماشه« مي شوند و صف فروش تشكيل مي دهند. 
به نظر مي رس��د حجم صف فروش روزهاي اخير كه 
شوكه كننده بوده، در پي چنين اتفاقي رخ داده است.

اين كارش��ناس بازار س��رمايه با مدنظر ق��رار دادن 
خ��روج حجم نقدينگي از بازار در روز گذش��ته )19 
ارديبهش��ت( تصريح ك��رد: اگر چه حج��م خروج 
نقدينگي در اين روز كمتر بود، اما ش��ايعاتي مبني 
بر محدود ك��ردن دامنه فعاليت و ح��وزه اختيارات 
حقوقي ها وجود داشت كه به نظر اين موارد درست 

نيستند و تنها يك شايعه است.
به گفت��ه زارع پور، برخي از اقدامات اخير س��ازمان 
ب��ورس از جمل��ه كاهش ح��د نصاب خريد س��هام 
صندوق هاي با درآمد ثاب��ت، كاهش ضريب اعتبار 
بدهي كارگزاري ها به مشتريان و هشدارهاي مكرر 
مسوولان مبني بر احتياط بيشتر سرمايه گذاران در 

بازار سرمايه در اين اصلاح بي تاثير نبوده است.
اين كارشناس بازار با مدنظر قرار دادن عوامل موثر بر 
شرايط فعلي شاخص بورس، گفت: نكته ديگر صف 
فروش سنگين سهام هاي بزرگ بنيادي و شاخص در 
روزهاي اخير بود ك��ه مي توان ابطال زياد واحدهاي 
صندوق سهامي را يكي از دليل آن برشمرد و فروش 
بيش��تر از حد انتظار اين صندوق در ش��رايط حاكم 
بر بازار س��رمايه را نيز از جمله ريزش ش��اخص طي 

روزهاي اخير دانست.
او با بيان اينكه در شرايط فعلي، بازار سرمايه در حال 

احياي اعتماد از دست رفته خود است، خاطرنشان 
كرد: در اين شرايط، مس��وولان سازمان بورس بايد 
به رس��الت اصلي خود بپردازند و با نظارت و آموزش 
مناسب، رشد و كارايي بيشتر بازار سرمايه را موجب 

شوند.
به عقيده وي در شرايط كنوني، از تغيير قوانين در ابعاد 
مختلف بازار صرف نظر شود تا بازار سرمايه به سمت 
بلوغ بيشتر برود و سايه ريسك تغيير قوانين از سر اين 
بازار برداشته شود و با پيگيري بيشتر از قيمت گذاري 
دستوري جلوگيري شود تا سرمايه گذاران راحت تر 

بتوانند روند بازار و سهام ارزنده را تشخيص دهند.
زارع پور، تفاوت ميان رشد شاخص در سال 1402 با 
سال 1399 را از ديگر نكات حائِز اهميت در شرايط 
فعلي بازار برش��مرد و افزود: در سال 99 نرخ بهره در 
حال كاهش بود، اما در زم��ان فعلي نرخ بهره بانكي 
در حال افزايش است. عقب ماندگي بازار سرمايه در 
سال 1401 به نسبت بازارهاي موازي ديگر از جمله 
بازار مسكن، طلا، خودرو، دلار و ... از ديگر تفاوت ها 
است؛ در شرايط فعلي، سودآوري مناسب صنايع در 
سال منتهي به 1401 و ادامه روند در سال جاري نيز 

باعث تفاوت بازار كنوني با بازار سال 99 شده است.
اين كارشناس بازار سرمايه تصريح كرد: براي اصلاح 
در بازار س��رمايه كه در چند روز اخي��ر اتفاق افتاد، 
نمي توان هيچ دليلي بنيادي متصور شد؛ اما با توجه 
به نزديك شدن عدد شاخص كل به مقاومت جدي 
خود بر ع��دد 2 ميليون و 600 هزار واحدي مي توان 
اصلاح ب��ازار بورس را منطقي و لازم در نظر گرفت تا 
چند روز پس از اصلاح بار ديگر با سوخت گيري جديد 

روند رو به رشد خود را ادامه دهد.
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مسيردرستسياستگذاري
دربازارسرمايه

فرداي اقتصاد| امير تقي خان تجريشي، كارشناس 
بازار سرمايه در پاس��خ به اين سوال كه رويكرد درست 
سياست گذار در شرايط هيجاني چيست، عنوان كرد: دو 
رويكرد را مي توان در اين شرايط بررسي كرد؛ رويكرد 
اول اقدامات سياست گذار در شرايط هيجاني و مقطعي 
بازار و دومي تغيير زيرس��اخت ها و توجه به مشكلات 
ريشه اي بازار سرمايه اس��ت. نكته مهم بازگشت بازار 
سرمايه به جايگاه اصلي خود است. اين در حالي است 
كه اين روزها شاهد جاماندگي قابل توجه بورس نسبت به 
بازارهاي مسكن و طلا هستيم. وي ادامه داد. لازم است 
مقياس بازار سرمايه بزرگ شود؛ اما در مسير تحقق اين 
موضوع موانعي وجود دارد. شركت هاي بورسي به دليل 
قانون تجارت با طولاني شدن روند افزايش سرمايه  روبرو 
هستند و همچنين علي رغم شعارهاي داده شده براي 
ترويج فرهنگ سرمايه گذاري غيرمستقيم اما همچنان 
موانع زيادي براي توس��عه آن وجود دارد. با حركت در 
جهت بهبود اين موارد س��ت كه از هيجانات بورس در 
روزهاي منفي كاس��ته خواهد ش��د و مديريت بحران 
كاراتري را در بازار سرمايه شاهد خواهيم بود. در كنار آن 
تسهيل پذيرش شركت ها و فرآيند تشكيل صندوق ها 
در بازار سرمايه و همچنين اصلاح برخي ريزساختارهاي 
بازار نظير دامنه نوسان و حجم مبنا نيز مي تواند موثر 
باش��د. تجريش��ي در رابطه با نقش ابزارهاي جديد در 
كنترل هيجانات گفت: در يك سال اخير شاهد هستيم 
كه بازار مشتقات بيشتر مورد توجه قرار گرفته است. با 
توسعه اين بازار مي توان از ورود مستقيم افراد غيرحرفه اي 
به بورس تا حدودي جلوگيري كرد. ضمن آنكه با رشد 
اين بازار شاهد ورود الگوريتم ها خواهيم بود كه همگي 
پتانسيل بزرگ تر شدن بازار سهام نسبت به بازارهاي 
رقيب مانند طلا و ارز را افزايش خواهند داد. همچنين 
بايد به اين نكته توجه داشت كه فرهنگ سرمايه گذاري 
در بورس تهران نيز در ميان عموم مردم به وجود آمده و 
با توسعه ابزارهاي اين بازار و افزايش مقياس آن مي توان 
سرمايه هاي بيش��تري را به بازار سهام جذب كرد. اين 
كارشناس در ادامه به ارزيابي رفتار اركان بازار سرمايه 
پرداخ��ت و عنوان كرد: نبايد اظهارنظ��ري در رابطه با 
ارزندگي بازار يا دخالتي در جهت مثبت يا منفي شدن 
شاخص هاي بورس از سوي اركان بازار انجام شود. بايد 
تمركز اركان بر اهداف و وظايفي كه بر اساس قانون براي 
آنها تعريف ش��ده يعني افزايش كارايي و شفافيت در 
شركت ها باشد و امكان دسترسي به اطلاعات شفاف 
توسط آنها را براي همگان ايجاد كنند. از ديگر مواردي 
كه بايد مورد توجه اركان بازار قرار بگيرد اين اس��ت كه 
بايد ش��رايط را براي قيمت گذاري مناس��ب در بورس 
فراهم كنند؛ اصلاح دامنه نوسان و حجم مبنا ركن هاي 
اصلي اين موضوع هستند. وي در انتها درس هاي ريزش 
سنگين اخير بورس براي سياست گذار را بررسي كرد و 
گفت: بزرگ شدن مقياس بازار سهام راهكار اصلي براي 
حفاظت بورس در مقابل هيجانات است و رسيدن به اين 
امر نيز از مسير توسعه ابزارها و روش هاي غيرمستقيم 
سرمايه گذاري در بورس، تسهيل شرايط براي افزايش 
سرمايه شركت ها و اصلاح ريزس��اختارهاي اين بازار 
مي گذرد. پيشبرد بخشي از راه حل ها در حوزه اختيارات 
سازمان بورس اس��ت و بايد سازمان اقدامات مقتضي 
را انجام دهد. در بخش��ي كه مربوط به مجلس و قانون 
تجارت است نيز بايد پيگيري هاي لازم از سوي اركان 
صورت پذيرد. تجرش��ي تاكيد كرد: بايد بپذيريم بازار 
سرمايه با بانك متفاوت است. ريسك بيشتر است و افراد 
در س��ود و زيان شريك هستند. اين بدان معناست كه 

نمي توانيم قيم مآبانه به كنترل بازار بپردازيم.

چراريزشهايبورس
ترسناكنيست؟

بورسان| امير اعتمادي، كارشناس بازار گفت: بعد از 
ريزش سنگين بورس در دو روز اخير شرايط بهتري را 
در فضاي كلي بازار سرمايه شاهد بوديم. وي در رابطه 
با علت اين ريزش هاي سنگين و عجيب اعتقاد داشت: 
گاهي تصميمات غير مستقيم و پشت پرده بر بازار سهام 
تاثيرگذار است و فشارهاي غيرمستقيم كه حقوقي هاي 
بازار را مجبور به عرضه س��هام در ب��ازار كرده اند يكي 
ازدلايل اين موضوع بوده اس��ت اما ب��ورس تهران در 
هر صورت مسير خود را پيدا خواهد كرد همانطور كه 
امروز نيز شاهد صف خريد در نمادهاي ارزنده بوديم و 
معاملات نمادها مسير منطقي را در پيش گرفته است 
هرچند كه در اين مسير صعودي دست اندازهايي براي 
بورس وجود دارد. در س��ه روز گذشته چيزي حدود 
10 همت پول اش��خاص حقيقي از بازار سهام خارج 
شده است و امروز نيز با وجود شرايط متعادل معاملات 
همچنان خروج پول سنگين كدهاي حقيقي را شاهد 
بوديم. اعتمادي در پاسخ به اين سوال كه آيا با شرايط 
موجود مي توان گفت بازار س��رمايه از التهاب وتنش 
خارج ش��ده اس��ت؟ عنوان كرد: به نظر نمي رسد كه 
تمامي اين ارقام 10 همتي از بازار سرمايه خارج شده 
باشد و بخش��ي از آن را مي توان مربوط به هيجانات و 
ترس از ريزش بيشتر دانست و قسمت ديگر نيز خروج 
از برخي از نمادها بوده است كه به اصطلاح پروژه شده 
است. او ادامه داد: بازار براي بازگشت به تعادل زمان نياز 
دارد اما نكته مهم اين است كه به نظر نمي رسد پولي از 
بازار سهام به سمت بازارهاي موازي خارج شده باشد. 
سرمايه گذاران بايد توجه داشته باشند كه محرك هاي 
تاثيرگذار بورس تغيير قابل توجهي نداش��ته است. 
اين روزها ش��اهد ثبات در ن��رخ دلار به عنوان يكي از 
محرك هاي اصلي بازار هستيم و انتظارات تورمي نيز 
همچنان داغ اس��ت؛ پس روند بازار تغييري نخواهد 
داش��ت و به دليل عق��ب ماندگي بورس نس��بت به 
سايربازارها رشد بورس ادامه خواهد داشت البته در اين 
مسير بازار سرمايه به استراحت نيز نياز خواهد داشت. 
اين كارشناس همچنين خاطرنشان كرد: بورس 1402 
قابل مقايسه با سال 99 نيست و وضعيت متغيرهاي 

موثر بسيار متفاوت است.

تامينماليدانشبنيانها
حلقهمفقودهبازارسرمايه

مجيد عشقي رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
نخستين رويداد بين المللي تامين مالي نوآوري و فناوري 
بيان كرد: دانش بنيان ها مي توانند سهم قابل توجهي از 
بازار سرمايه را داشته باشند و تامين مالي اين شركت ها، 
يكي از حلقه هاي مفقوده بازار سرمايه است. وي افزود: 
در حال حاضرحدود 70 ش��ركت در بازارهاي بورس و 
فرابورس پذيرش شده اند كه از بستر تامين مالي جمعي 
و اوراق بهره مند مي شوند اما هنوز به خوبي به بازار ورود 

نكرده اند و حضور مستقيم آنها جاي كار بيشتري دارد.
عش��قي تأكيد كرد: پذيرش »تپسي« اقدامي تحولي 
بود و س��ازمان بورس اين فرآيند را در سال جاري ادامه 
خواهد داد. ضوابط دش��وار در پذيرش ش��ركت هاي 
دانش بنيان باعث شد تا اين شركت ها تمايلي به  ورود 
با چنين عنواني در بازار سرمايه را نداشته باشند رييس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به تفاهم نامه اين 
سازمان با معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري در 
حوزه پذيرش شركت هاي دانش بنيان در بورس گفت: 
قرار بر اين ش��ده است كه تغييراتي با كمك دبيرخانه 
فراهم كنيم. پيشنهاد نهايي اين موضوع در هيات مديره 
است. مسير پذيرش شركت هاي دانش بنيان را هموار 
خواهيم كرد تا بتوانيم از مزاياي اين شركت ها استفاده 
كنيم. عشقي با بيان اينكه چيزي تحت عنوان حمايت 
از ش��ركت هاي دانش بنيان نداريم، گف��ت: ما بايد از 
ظرفيت ها و پتانسيل هاي  اين شركت ها استفاده كنيم. 
نيازهاي سرمايه گذاري و منابعي در اين رابطه در بازار 
وجود دارد. برآورد ما اين اس��ت كه سرمايه گذاران در 
سال جاري و آينده مي توانند انتخاب هاي متنوع تري 
داشته باشند. خصوصا براي آنها كه سرمايه گذاري هاي 
پرريسك علاقه مند هستند. رييس س��ازمان بورس 
همچنين گفت: در ح��وزه تامين مالي جمعي، فضاي 
خوبي در فرابورس وجود دارد. سال گذشته 110 طرح 
تامين مالي ش��دند. اميدوارم امسال بتوانيم كميت و 
كيفيت را بهتر كنيم. در حوزه ش��ركت هاي كوچك و 
متوسط تغييرات خوبي در دستور كار است.  وي افزود: 
هميشه به دوس��تان مي گويم كه نام بازار شركت هاي 
كوچك و متوسط جنبه منفي و دافعه دارد. اميدواريم 
بتوانيم پذيرش شركت ها را در اين بازار تسهيل كنيم. 
همكاران ما تغييرات ساختاري را آغاز كرده اند. تاكنون 
پنج يا شش شركت SME پذيرش ش��ده، اما امسال 
شركت هاي دانش بنيان را به اين بازار منتقل خواهيم 
كرد و سعي خواهيم كرد اين بازار را فعال تر كنيم. مجيد 
عشقي در بخش پاياني س��خنان خود عنوان كرد: در 
حوزه صندوق ها هم صندوق هاي جسورانه راه اندازي 
شده  و منابع خوبي هم تجهيز شده است. اما از اين منابع 
به درستي استفاده نمي شود. تمهيداتي با معاونت علمي 
و فناوري انديشيده شده كه تركيب اين صندوق ها به 
نحوي اصلاح شود كه اين صندوق ها بتوانند منابع خود 
را سرمايه گذاري كنند. متاسفانه بخش زيادي از منابع 
جمع آوري شده در صندوق هاي جس��ورانه، در اوراق 
بهادار درآمد ثابت سرمايه گذاري شده است. به نظر بنده 
تعداد اين صندوق ها كم اس��ت و جا دارد صندوق هاي 
جسورانه و خصوصي بيشتري داشته باشيم. همچنين 
اميد رضايي فر معاون فناوري و نواوري وزارت علوم در 
نخستين رويداد بين المللي تامين مالي نوآوري و فناوري 
)FINOTEX 2023(، اظهار كرد: در حال حاضر بيش 
از 12 هزار ش��ركت وجود دارد كه هنوز به هسته فناور 
تبديل نشده اند و به همين علت نمي توانند تامين مالي 
كنند. وي افزود: در بحث تامين مال��ي حوزه نوآوري، 
چالش هاي جدي وجود دارد؛ چراكه شركت هاي فعال 
در اين زمينه دارايي هاي چنداني نداش��ته و س��رمايه  
آنها مبتني بر دانش است. وي با تاكيد بر اينكه تامين 
مالي براي فناوري هاي نوپا نياز به برنامه ريزي بيشتري 
دارد، گفت: وزارت علوم طرحي را به منظور استفاده از 
ظرفيت هاي موجود بورس سهامي عام دنبال مي كند. 
اين طرح، رفع حداكثري خطرهاي مجموعه هاي نوپا و 
دانش بنيان را مدنظر قرار داده و براي اجرايي كردن آن از 

مدل صندوق در صندوق بهره  گرفته شده است.

تابلوسبزبورسانرژي
راهحلكاهشهزينهصنايع

ب�ورس انرژي اي�ران| دبي��ر انجم��ن انرژي هاي 
تجديدپذير با تاكيد بر اينكه بيشترين محدوديت شبكه 
برق در پيك تابستان اتفاق مي افتد و اين دوره اختلاف 
مصرف بسيار بالايي با ساير ماه هاي سال دارد عنوان كرد: 
نيروگاه هاي خورشيدي از 7 صبح تا 7 شب و نيروگاه هاي 
بادي در اغلب مناطق از 10 صبح تا 10 شب بيشترين 
توليد را دارند. بر اين اس��اس چنانچه صنايع بتوانند با 
ايجاد نيروگاه هاي تجديدپذير برق موردنيازشان را در 
اين س��اعت ها تامين كنند، در ساير ساعات شبانه روز 
مشكلي نخواهند داشت. س��ال گذشته قانون جهش 
توليد دانش بنيان تصويب و ابلاغ ش��د كه ماده 16 آن 
صنايع را مكلف كرده كه در سال اول يك  درصد و ظرف 
5 سال 5 درصد كل برق موردنياز را از طريق انرژي هاي 
تجديدپذير تامين كنند؛ قانون گذار براي تحقق اين امر 
سه راه پيش روي صنايع قرار داده است؛ راه حل نخست 
احداث نيروگاه توسط خود صنايع است. راه دوم خريد 
برق از نيروگاه هاي تجديدپذير طي قراردادهاي دوجانبه 
و راه آخر خريد برق عرضه شده تجديدپذيرها در بورس 
انرژي است. چنانچه هيچ كدام از اين سه راهكار از سوي 
صنايع اتخاذ نشود، مقدار برق مشمول اين قانون، به نرخ 
متوسط خريد تضميني براي صنايع محاسبه مي شود 
كه سال گذشته هر كيلووات ساعت 2500 تومان بود 
كه نس��بت به س��ه روش مذكور هزينه بالاتري به آنها 
تحميل مي كند. دبير انجمن انرژي تجديدپذير با بيان 
اينكه صنايع براي اح��داث نيروگاه هاي تجديدپذير 
همواره دچار ترديد هس��تند عنوان كرد: خواسته ما از 
حاكميت اين است كه اگر تعهد و قولي به صنايع داده 
مي شود، به آن عمل شود و اگر غير از اين اتفاق بيفتد، 
آخرين اميد براي جلوگيري از خاموشي در پيك مصرف 

هم از بين مي رود.

»تعادل«بررسيميكند

تلاش بورس براي بازگشت!

پرتوسهامنفتوگازاروپا
روند صعودي دوساله سهام نفت و گاز امريكا با كاهش 
قيمت نفت و ترس از كندي رشد بزرگ ترين اقتصاد 
جهان كه توانايي توليدكنندگان براي ادامه پرداخت 
سود نقدي بالا به سهامداران را تهديد مي كند، متوقف 
شده اس��ت. به گزارش ايس��نا، بخش انرژي شاخص 
S&P 500 كه از شركت هاي بزرگ نفت و گاز تشكيل 
شده است، در سال هاي 2021 و 2022 بازاري بود كه 
بهترين عملكرد را داش��ت و در سال ميلادي گذشته 
كه حمله نظامي روسيه به اوكراين، قيمت نفت را بالا 
برد و شركت ها از درآمد بادآورده براي بهبود ترازنامه 
خود استفاده كردند و سهامداران را پول باران كردند، 
به تنهايي بيش از 50 درصد رش��د كرد. اما فضا تغيير 
كرده است، به طوري كه بخش سهام انرژي از ابتداي 
س��ال ميلادي جاري تاكنون، كاهش پنج درصدي 
در مقايسه با رشد هش��ت درصدي بازار مالي و رشد 
24 درصدي بخش فناوري داش��ته اس��ت. به گفته 
مت پورتيلو سرپرس��ت تحقيقات ش��ركت مشاوره  
TPH&Co، سرمايه گذاران براي ركود اقتصادي آماده 
مي شوند و نگران يك پس زمينه كلان ضعيف هستند 
كه مي تواند باعث كاهش بيشتر قيمت نفت شود. اين 
مساله اعتماد زيادي را در آينده كوتاه مدت جريان هاي 
نقدي ايجاد نمي كند. نف��ت امريكا روز جمعه در 71 
دلار و 34 سنت در هر بشكه بسته شد كه بسيار بالاتر 
از ميانگين بلندمدت اين شاخص بود اما امسال تحت 
تاثير آشفتگي بخش بانكي امريكا كه بازارها را به آشوب 
كشيده، هفت درصد افت كرده است. فروش سهام در 
حالي روي مي دهد كه ش��ركت ها، عملكرد مالي سه 

ماهه قوي را در روزهاي اخير گزارش كردند.
بعضي از س��رمايه گذاران مي گويند كه شركت هاي 
شيل، با پيامدهاي افزايش دو ساله قيمت سهام روبرو 
شده اند كه شركت هاي بزرگ شيل مانند دوون انرژي 
و پايونير نچرال ريسورسز، پرداخت سود سهام متغير 
را آغاز كردند كه شامل سود سهام پايه و پرداخت هاي 

اضافي بر اساس جريان نقدي بود.
ش��ركت دوون، اولين توليدكننده شيل بود كه سود 
متغير را در س��ال 2021 معرفي ك��رد كه با دو برابر 
شدن قيمت سهامش، به دارنده بهترين عملكرد در 
شاخصS&P 500 تبديل شد. از زمان كاهش بخش 

متغير سود سهام در نوامبر، سهام اين شركت تقريبا 
40 درص��د كاهش پيدا كرده اس��ت. انتظار مي رود 
اين شركت هفته جاري، يك عملكرد سه  ماهه قوي 
ديگر را گزارش كند. به گفته پورتيلو، شرايط فعاليت 
ضعيف تر، از جمله تورم شديد در هزينه هاي خدمات 
ميادين نفتي و كاهش بهره وري، همزمان با كاهش 
قيمت هاي نفت، بر ش��ركت هاي اي��ن بخش تاثير 
گذاشته اس��ت. طبق گزارش اداره اطلاعات انرژي 
امريكا، حتي در مناطق پرميان تگزاس و نيومكزيكو، 
توليد از هر چاه جديدي كه طي دو س��ال گذش��ته 
حفاري ش��ده، نزديك ب��ه 30 درص��د كاهش پيدا 
كرده اس��ت. تحليلگران مي گويند كه جنبش هاي 
زيست محيطي، اجتماعي و حاكميتي همچنان بر 
ديدگاه وال اس��تريت درباره توليدكنندگان سوخت 
فس��يلي و ارزش بلندمدت آنها در بحبوحه اقدامات 
دولت براي تس��ريع روند گذار انرژي، تاثير خواهند 
گذاش��ت. برخي ديگر مي گوين��د بدبيني بازارهاي 
س��رمايه، همچنان عامل بازدارن��ده در هزينه هاي 
بالادستي خواهد بود و به افزايش قريب الوقوع قيمت 
نفت كمك مي كند زيرا عرضه از تقاضاي رو به رشد 
عقب مي ماند و به اين ترتيب، روند صعودي چندساله 
نفت كه خريداران ب��ازار پيش بيني مي كنند را آغاز 
مي كند. آژانس بين المللي انرژي ماه گذش��ته اعلام 
كرد كه توليد جهاني نفت در س��ال 2023، بس��يار 
آهسته تر از تقاضا رشد مي كند كه انتظار مي رود اواخر 

امسال، به ركورد ديگري برسد.
اما تحليلگران مي گويند كه سرمايه گذاران سهام در 
حال حاضر بيشتر روي س��يگنال هاي منفي از كند 
شدن اقتصاد امريكا متمركز شده اند. طبق آمار اداره 
اطلاعات انرژي امريكا، مصرف ديزل كه اغلب شاخص 
اصلي فعاليت صنعتي است، از فوريه سال گذشته 20 
درصد كاهش يافته اس��ت. تنها زماني كه ابرها از فراز 
بزرگ ترين اقتصاد جهان كنار بروند و بازار نفت جهاني 
دچار محدوديت عرضه شود، سهام انرژي دوباره گل 

خواهد كرد.
بر اساس گزارش فايننشال تايمز، كريستيان مالك، 
مدير جهاني اس��تراتژي انرژي در ج��ي پي مورگان 
مي گويد: ما بايد بر ترس از ركود غلبه كنيم و بعد از آن، 

ذخاير نفت جهاني بايد تقليل پيدا كنند.
فعالان بازارهاي كالايي به رشد نرخ در نيمه دوم سال 
2023 اميدوار نباشند. همچنين اكو ايران در گزارشي 
نوشته اس��ت: بهاي كالاهاي پايه در بازارهاي جهاني 
ميان داده هاي متناقض اقتصادي امريكا و چين نوسان 
دارد. در حالي كه انتشار خبر ورشكستگي دومين بانك 
امريكايي در سال جاري، رشد 25 واحدي ديگر در نرخ 
بهره امريكا و س��قوط شاخص مديران خريد توليدي 
چين به كمتر از 50 واحد براي ماه آوريل سيگنال منفي 
موثري براي بازارهاي كالايي به همراه داشت، انتشار 
داده هاي اشتغال امريكا بهتر از انتظار و اعلام شاخص 
مديران خريد بخش خدمات چين بهتر از پيش بيني ها 
باعث شد تا دوباره جريان رشد نرخ در بازارهاي كالايي 

به وجود ايد.
در حالي كه شاخص مديران خريد توليدي چين كه 
توسط اداره ملي آمار اين كش��ور تهيه مي شود براي 
ماه آوريل برابر 49/2 واحد و ش��اخص مديران خريد 
توليدي Caixin برابر 49/5 اعلام ش��د، ش��اخص 
مديران خريد غيرتوليدي اين كشور توسط اداره ملي 
آمار برابر 56/4 و شاخص مديران خريد بخش خدمات 
Caixin برابر 56/4 واحد تعيين شد. به اين ترتيب 
اگرچه بخ��ش توليد در اين كش��ور در صنايع بزرگ 
دولتي و صنايع كوچك خصوصي در ماه آوريل با چالش 
جدي احتمال بروز ركود دست وپنجه نرم مي كرد، اما 
بخش غير توليدي توانست براي چهارمين ماه متوالي، 

رونق خود را حفظ كند.

واگرايياقتصاديچين
دربخشتوليدوخدمات

وعده كاه��ش محدوديت كروناي��ي در چين ظرف 
هفته هاي پاياني سال گذشته ميلادي تحقق يافته و 
اين موضوع باعث رونق بخش خدمات در چين شده 
اس��ت. البته انتظار مي رفت ك��ه كاهش محدوديت 
كرونايي در بزرگ ترين اقتصاد كالامحور جهاني بتواند 
در شرايطي كه دولت چين به دنبال اعمال محرك هاي 
اقتصادي است، زمينه ساز رونق بخش صنعت نيز باشد. 
اما بهبود فعاليت هاي توليدي در چين به درخشش 
رشد بخش خدمات نبود و به اين ترتيب اگرچه داده 

رسمي شاخص مديران خريد توليدي چين براي سه 
ماهه متوالي ابتداي س��ال از ژانويه تا مارس در نرخي 
بالاتر از س��طح ركود 50 واحد اعلام شد، اما اين داده 
براي ماه آوريل در نرخي كمتر از 50واحد جاي گرفت 
و به اين ترتيب زنگ خطر بروز ركود در بخش صنعت 

چين به صدا درآمد.
فعالي��ت خدمات چين در م��اه آوريل ب��ه خوبي در 
محدوده رشد باقي ماند، البته اين شاخص نيز نسبت 
به ماه قبل خود افت داش��ت. شاخص مديران خريد 
خدمات Caixin در ماه آوريل برابر 56/4 واحد اعلام 
ش��د. اين نرخ براي ماه قبل براب��ر 57/8 بود، با وجود 
اين همچنان اين رقم دومين نرخ بالا براي ش��اخص 
مديران خريد خدمات چين پس از نوامبر 2020 است. 
همچنين براي چهارمين ماه متوالي شاخص مديران 
خريد خدم��ات چين بالاتر از 50 واحد كه مرز رونق و 

ركود را از يكديگر جدا مي كند، ثبت شد.
 Caixin به گفت��ه وان��گ ژ اقتص��اددان ارش��د در
Insight، آخرين مطالعه Caixin نش��ان مي دهد 
ك��ه فعاليت خدم��ات در چين هن��وز در حال بهبود 

سريع است.

تعويقركودامريكاصحتدارد؟
بازارهاي جهاني ظرف هفته ابتدايي ماه مه با انتش��ار 
داده هاي متناقضي از سوي امريكا مواجه شدند. اعلام 
خبر ورشكستگي دومين بانك امريكا در سال جاري 
ميلادي ظرف هفته گذش��ته و تصمي��م فدرال رزرو 
براي افزايش 25واح��دي ديگر در نرخ بهره با تقويت 
احتمال بروز ركود در بزرگ ترين اقتصاد جهاني زمينه 
عقبگرد سريع كاموديتي   ها را فراهم كرد. در اين شرايط 
داده هاي اشتغال ايالات متحده در روز جمعه بالاتر از 
انتظار اعلام شد و بخش��ي از نگراني در خصوص بروز 
رك��ود در بزرگ ترين اقتصاد دنيا را عقب راند و به اين 

ترتيب مجددا كالايي   ها افزايشي شدند.
با وجود اين همچنان بسياري از تحليلگران بروز ركود 
در بزرگ تري��ن اقتصاد جهان��ي را غيرقابل اجتناب 
مي دانند و به اين ترتيب آينده روشني براي بازارهاي 
كالاي��ي در نيمه دوم س��ال جاري مي��لادي متصور 

نيستند.



مجيد اعزازي|
تازه ترين آمارهاي منتشره از سوي مركز آمار ايران حاكي 
از اين است كه صدور پروانه ساخت »مسكن« طي پاييز 
سال 1401 در قياس با تابستان همان سال، افت فصلي 
12 درصدي را تجربه كرده و به 11 هزار و 261 فقره رسيده 
است. در همين حال، تعداد پروانه هاي صادره براي  احداث 
»ساختمان« توسط شهرداري  تهران در پاييز سال گذشته 
با ثبت افت 1.7 درصد نس��بت به تابستان همان سال به 
1561 فقره رس��يده است. روند فصلي صدور پروانه هاي 
ساختماني در ساير شهرهاي كشور اما در جهت مخالف 
روند نزولي پايتخت سير كرده است به گونه اي كه تعداد 
پروانه هاي صادره براي ساخت »مسكن« 4.1 درصد و براي 

»ساختمان« 0.9 درصد افزايش يافته است.
به گزارش »تعادل«، آمارهاي رسمي از تعداد پروانه هاي 
صادره براي ساخت مسكن در شهر تهران طي تابستان 
سال گذشته حاكي از خيز ملايم پروانه هاي مسكوني از كف 
تاريخي و رشد اندك آن بود. تعداد پروانه هاي ساختماني 
در كل كشور نيز طي تابستان سال گذشته افزايش اندكي 
را تجربه كرده بود. با اين حال، از آنجا كه شرايط ساخت و 
ساز اعم از قيمت مصالح ساختماني، افت شديد تقاضا براي 
خانه هاي نوساز، نوسان هاي ارزي، رشد فزاينده انتظارات 
تورمي و بحران انرژي )بحران برق در تابستان ها و گاز در 
زمستان ها( مهيا نيست، »تعادل«افزايش تمايل به آغاز 
ساخت و ساز و افزايش فعاليت هاي ساختماني در پاييز و 
زمستان 1401 را »بعيد« پيش بيني كرده بود كه با توجه 
به آمارهاي تازه انتشار يافته از روند صدور پروانه ساختماني 
در پاييز، اين پيش بيني تحقق يافته است. از اين رو، مي توان 
گفت، اخذ همين تعداد اندك پروانه هاي ساخت واحدهاي 
مسكوني در تهران و كشور نوعي سرمايه گذاري كوتاه مدت 

و ميان مدت از سوي سازندگان است. 

   افت فصلي در تهران، رشد ملايم در كشور
بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران، در پاييز سال ١٤٠١، 
تع��داد 11 ه��زار و 261 واحد مس��كوني در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري  تهران، 
پيش  بيني شده اس��ت كه نسبت به فصل گذشته ١٢.٢ 
درصد كاهش و نس��بت به فصل مشابه سال گذشته ١٩ 
درصد افزايش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسكوني 
براي هر يك از اين پروانه هاي احداث ساختمان ٧.٢ واحد 
بوده اس��ت.تعداد ١٥٦١ پروانه  احداث ساختمان توسط 
شهرداري  تهران در پاييز ١٤٠١ صادرشده است كه نسبت 
به فصل گذشته ١.٧ درصد كاهش و نسبت به فصل مشابه 

سال گذشته ٣٠.٣ درصد افزايش داشته است.
 اين گزارش همچنين حاكي اس��ت، مجموع مساحت 
زيربنا در پروانه هاي احداث س��اختمان  صادرش��ده از 
س��وي ش��هرداري  تهران در پاييز ١٤٠١ بالغ  بر ١٩٨١ 
هزار مترمربع بوده است كه نسبت به فصل گذشته ١٢.٣ 

درصد كاهش و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ٥.٩ 
درصد افزايش داشته است. متوسط مساحت زيربناي اين 
دس��ته از پروانه ها در دوره مورد بررسي ١٢٦٩ مترمربع 

بوده است.
بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران، در پاييز سال ١٤٠١، 
تعداد 101 و هزار و 878 واحد مس��كوني در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري هاي 
كشور پيش  بيني شده است كه نسبت به فصل گذشته ٤.١ 
درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ٢٣.٢ درصد 
افزايش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسكوني در هر 

پروانه احداث ساختمان ٣.٣ واحد بوده است .
اين گزارش همچنين حاكي است، تعداد 30 هزار و 626 
پروانه  احداث ساختمان توسط شهرداري هاي كشور در 
پاييز ١٤٠١ صادرشده است كه نسبت به فصل گذشته 
٠.٩ درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ١٦ درصد 
افزايش داشته است. مجموع مساحت زيربنا در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان  در پاييز ١٤٠١ حدود 
18 هزار و 223 هزار مترمربع بوده است كه نسبت به فصل 
گذشته ٠.١ درصد كاهش و نسبت به فصل مشابه سال 
گذشته ١٥.٠ درصد افزايش داشته است. متوسط مساحت 

زيربنا در اين پروانه ها ٥٩٥ مترمربع بوده است.

   كارنامه 9 ماهه پروانه هاي صادره؟
به گزارش »تعادل«، طي 9 ماهه نخس��ت سال، مجموع 
پروانه هاي صادره براي ساخت مسكن در تهران 30 هزار 
و 37 فقره و در ساير شهرهاي كشور 290 هزار و 63 فقره 
بوده و مجموع اي��ن دو عدد نيز 320 ه��زار و 100 فقره 
بوده است. با توجه به اين روند، به نظر نمي رسد كه تمام 
پروانه هاي صادره براي ساخت مسكن در همه شهرهاي 
كشور به همراه تهران تا پايان س��ال 1401 از 450 هزار 

فقره فزوني گرفته باشد كه نشانه اي آشكار از عقب ماندن 
وعده ساخت 180 هزار واحد مسكوني توسط شهرداري 
در تهران و وعده ساخت سالي يك ميليون مسكن توسط 

دولت در كشور است. 

   رشد فصلي 115 درصدي در تابستان
آنگونه كه مركز آمار ايران گزارش كرده است، در تابستان 
س��ال ١٤٠١، تعداد 12 هزار و 820 واحد مس��كوني در 
پروانه هاي صادرش��ده براي احداث س��اختمان از سوي 
شهرداري  تهران، پيش  بيني شده است كه نسبت به فصل 
گذشته ١١٥.٣ درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته 
٢.٦ درصد افزايش داشته است.  در فصل بهار سال گذشته، 
5 هزار و 956 فقره پروانه مس��كوني در شهر تهران صادر 
شده بود. تعدادي كه طي 18 سال قبل از آن بي سابقه بود 
و نشان مي داد، تمايل به ساخت و ساز در پايتخت به شدت 
افت كرده است. در تابستان سال 1401 اما با رشد بيش از 
115 درصدي پروانه هاي صادره و رسيدن اين شاخص به 
عدد 12 هزار و 820 فقره، اين شاخص از كف تاريخي خود 

فاصله معناداري گرفت.
به گزارش »تعادل«، از 12 هزار و 820 فقره پروانه صادره 
براي ساخت واحد مسكوني در تهران طي تابستان سال 
گذشته، صرفا 991 فقره )7.73 درصد( مربوط به بخش 
دولتي و 11 ه��زار و 829 فقره )92.26 درصد( مربوط به 
بخش خصوصي بوده است. بخش تعاوني نيز هيچ سهمي 
نداشته است. بررسي داده هاي آماري بهار سال 1401 نيز 
نش��ان مي دهد كه صرفا 89 فقره )كمتر از 1.5 درصد( از 
5 هزار و 956 فقره پروانه صادره براي واحدهاي مسكوني 
در شهر تهران، مربوطه به بخش دولتي بوده است و مابقي 
به بخش خصوصي تعلق داشته است. بنابراين، بر اساس 
آمارهاي رسمي در نيمه نخست سال گذشته، از 18 هزار و 

776 پروانه مسكوني صادره در شهر تهران، 17 هزار و 695 
پروانه مربوط به بخش خصوصي بوده و صرفا 1080 پروانه 
مسكوني در شهر تهران براي بخش دولتي صادر شده است. 

   وعده ساخت سالانه 180 هزار آپارتمان
بررس��ي آمارهاي رس��مي در فصل بهار و تابستان سال 
1401 نش��ان مي دهد كه 18 هزار و 776 پروانه ساخت 
واحد مسكوني در شهر تهران صادر شده است كه تقريبا 
يك دهم ميزان مسكن وعده داده شده از سوي شهرداري 
تهران است. مسوولان شهرداري در دوره جديد بارها اعلام 
كرده اند كه تهران سالانه به 180 هزار واحد مسكوني جديد 
نياز دارد و از همين رو، شهرداري تلاش خواهد كرد به اين 
هدف دست يابد. اگر از 7 ماهه آخر سال 1400 بگذريم، 
آمارهاي رس��مي نشان مي دهد، مس��وولان شهرداري 
دستكم در نيمه نخست سال گذشته در مسير تحقق اين 

هدف گام مثبتي برنداشته اند. 

   نبض ساخت و ساز در كشور
به گزارش مركز آمار ايران، در تابستان سال ١٤٠١، تعداد 
97 هزار و 895 واحد مسكوني در پروانه هاي صادرشده 
براي احداث س��اختمان از سوي ش��هرداري هاي كشور 
پيش  بيني ش��ده است كه نس��بت به فصل گذشته 8.4 
درصد و نسبت به فصل مش��ابه سال گذشته ٤.٦ درصد 
افزايش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسكوني در هر 
پروانه  احداث ساختمان ٣.٢ واحد بوده است . سهم تهران 
از اين تعداد پروانه ساخت واحد مسكوني 13.1 درصد بوده 
است. به گزارش »تعادل«، از 97 هزار و 895 فقره پروانه 
صادره براي ساخت واحدهاي مسكوني در كل كشور طي 
تابستان سال جاري، بخش خصوصي با 89 هزار و 25 فقره 
)90.93 درصد(، بخش دولتي با 5790 فقره )5.9 درصد( 
و بخش تعاوني با 3 هزار و 80 فقره )3.14 درصد( به ترتيب 

داراي بيشترين سهم از كل پروانه هاي مسكوني بوده اند.

   ساخت مسكن دولتي؛ يك به 10!
به گزارش »تعادل«، از آنجا كه در فصل بهار س��ال جاري 
90 هزار و 290 فقره پروانه س��اخت واحد مس��كوني در 
كشور صادر شده است، مجموع پروانه صادره براي ساخت 
واحدهاي مسكوني در نيم سال اول 1401 به 188 هزار و 
185 فقره رسيده است كه از اين ميزان، صرفا 4.91 درصد 
)9256 فقره( مربوط به بخش دولتي اس��ت. بيش از 91 
درصد از اين پروانه ها متعلق به بخش خصوصي و حدود 
3.84 درصد نيز متعلق به بخش تعاوني اس��ت. از اين رو، 
مي توان بر اساس آمارهاي رسمي گفت كه در نيم نخست 
سال گذشته، كمتر از يك دهم وعده ساخت يك ميليون 
مسكن، پروانه ساخت واحد مسكوني صادر شده است كه 
نشانه اي قوي از جاماندن دولت از طرح مسكني وعده داده 

شده به مردم است. 
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درخواست مديرتئاتر شهر
از شهردار

مدير مجموعه تئاتر ش��هر با انتقاد ف��راوان از وضعيت 
پيراموني اين مجموعه از شهردار تهران درخواست كرد، 
سرزده به دور و بر تئاتر شهر سري بزند و بعد قضاوت كند 
كه آيا وضعيت موجود در شان اين مجموعه فرهنگي 
كه ثبت ملي ش��ده است، هست يا خير ؟   سيد محمد 
جواد طاهري، مدير مجموعه تئاتر شهر در بخشي از يك 
گفت وگوي مفصل با ايسنا، درباره سرانجام پيگيري ها 
براي سر و سامان دادن به فضاي بيروني اين مجموعه 
فرهنگي اظهار كرد: اگر آقاي ش��هردار تهران روزي به 
پيرامون تئاتر شهر سري بزند، به نظرم خودشان متوجه 
اين همه فرياد هنرمندان در راستاي مطالبه از شهرداري 
در خصوص پيرامون تئاتر ش��هر مي شوند. چون ما كه 
هرچه در رابطه با حريم تئاتر شهر پيگير مي شويم، گويا 
قرار نيست به نتيجه برسد. ماه دوم سال جديد را پشت 
سر مي گذاريم و حتي براي اجرايي شدن طرح مصوب 
خودش��ان هم قدمي برنمي دارند و بدتر از آن، حضور 
دستفروشاني است كه شكل يك محيط فرهنگي را از 
تئاتر شهر گرفته اند.  او افزود: مگر در طول اين سال ها 
توانسته ايم تئاتر شهر دومي بسازيم، بايد همين را كه 
داريم، حفظ كنيم. اگر امروز تئاتر شهر از بابت كمبود 
تماشاگر مورد انتقاد قرار مي گيرد، بخشي از اين ماجرا به 
دليل حضور همين افرادي است كه پيرامون اين مجموعه 
امنيت را از تماشاگر سلب مي كنند و مسوولان شهري 
اعم از شوراي شهر و شهرداري و شايد نيروي انتظامي به 
اين موضوع توجه ويژه اي داشته باشند.  طاهري گفت: 
اين مجموعه داراي قدمت تاريخي است و سالانه ميزبان 
گردشگران خارجي و همچنين در جشنواره بين المللي 
تئاتر فجر هنرمنداني از كشورهاي گوناگون است . اگر 
قرار است با همزماني جشن انقلاب ميزبان ميهمانان و 
هنرمندان خارجي باشيم، بايد بدانيم كه آنها جداي از 
تئاتر، پيرامون مكان اجرا را هم مي بينند . تماشاگر به اين 
مكان مي آيد تا اثري فرهنگي ببيند اما قبل از آن ذهن 
و مشامش آنچنان لبريز از اتفاقات غير فرهنگي مي شود 

كه از آمدن به اين مكان پشيمان مي شود.

زاكاني: بستگانم در شركت 
كنترل ترافيك نيستند

شهردار تهران درباره شايعه اي مبني بر دخالت يكي از 
بستگان وي در شركت كنترل ترافيك گفت: اين موضوع 
ربطي به بس��تگان من ندارد و حرف غلطي اس��ت. من 
بستگاني در مجموعه كنترل ترافيك ندارم. به گزارش 
ايسنا، عليرضا زاكاني در حاشيه جلسه هيات دولت در 
جمع خبرنگاران درباره شايعه اي مبني بر دخالت يكي از 
بستگان وي در شركت حمل و نقل ترافيك تهران، تصريح 
كرد: ربطي به بستگان ما ندارد. شركت كنترل ترافيك 
ماموريت هايي ذاتي دارد كه با توجه به گس��تره شهر و 
شرايط موجود تحت الشعاع ماموريت هاي ديگري كه 
برعهده دارد از جمله زيرساخت هاي شهر و دوربين هاي 
آن قرار گرفته است. شهردار تهران ادامه داد: ما به دنبال اين 
هستيم كه زيرساخت هاي پراكنده مجموعه شهرداري كه 
در شركت مترو، كنترل ترافيك و فاوا هست را يكپارچه 
كنيم و شركت تخصصي كه در معاونت حمل و نقل قرار 
دارد و به اساسنامه اش مربوط است اين زيرساخت هاي 
س��خت افزاري را دنبال كند و شركت كنترل ترافيك، 

هوشمندسازي مسافر در تهران را پيگيري كند.

يك پله برقي مترو خراب است 
87 آسانسور خاموش 

مديرعامل شركت بهره برداري متروي تهران و حومه با 
اشاره به اينكه در حال حاضر تنها يك پله برقي متعلق به 
ايستگاه دروازه دولت در متروي تهران خاموش است و 
ساير پله برقي ها فعال هستند، گفت: 87 آسانسوري كه 
به دليل استاندارد خاموش بودند، به زودي با همكاري 
سازمان استاندارد فعال خواهند شد. به گزارش ايسنا، 
مسعود درستي در يك نشست خبري با تأكيد بر اينكه از 
سوي شركت بهره برداري متروي تهران 1189 پله برقي 
در خطوط هفت گانه توزيع ش��ده كه به صورت روزانه 
سرويس دهي به مس��افران را بر عهده دارد، اظهار كرد: 
شركت مترو نيز براي روشن بودن و فعال بودن اين پله ها 
تلاش بسياري را انجام مي دهد، اما در حال حاضر تنها 
يك پله برقي از حدود 12 روز قبل خاموش است كه پله 
برقي مربوط به ايستگاه دروازه دولت است كه به جهت 
اورهال اساسي تا 29 ارديبهشت ماه خاموش خواهد بود 
و پس از آن به س��رويس دهي باز مي گردد. مديرعامل 
شركت بهره برداري متروي تهران افزود: برخي پله هاي 
ما به لحاظ شرايط كاري براي اورهال اساسي برنامه ريزي 
مي ش��وند كه اميدواريم تا پايان سال جاري چند پله را 
بتوانيم اورهال اساسي كنيم. تا روز گذشته چند پله برقي 
خاموش داشتيم اما امروز همه آنها به جز ايستگاه دروازه 
دولت روشن و در حال فعاليت هس��تند. وي ادامه داد: 
برخي از پله برقي ها را بنا به تدبير خود خاموش مي كنيم. 
در حقيقت اين موضوع به اين شكل است كه در جايي كه 
سه پله برقي مشغول فعاليت هستند و دو خط به صورت 
موازي خدمت رساني مي كند در ساعت هاي غير پيك 
يك��ي از دو پله موازي براي صرفه جويي در مصرف برق 

خاموش مي شود.

اخذ مجوز ساخت 1۲ جايگاه 
سوخت »تك سكو« در تهران

مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر 
تهران از اخذ مجوز ساخت 12 جايگاه سوخت »تك 
سكو« در تهران خبر داد. به گزارش ايسنا، سعيد بيگي 
با اشاره به مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران مبني 
بر احداث جايگاه هاي س��وخت »تك سكو« گفت: 
براي اجراي اين مصوبه 20 نقطه را براي بررسي در 
كميسيون عرضه شركت پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه تهران معرفي كرديم كه خوش��بختانه اين 
كميسيون با رويكرد مثبت اين زمين ها را ارزيابي كرد.

كمبود بليت هواپيما
 بليت قطار را ناياب كرد

بررسي هاي ميداني نش��ان مي دهد، كمبود بليت 
هواپيما موجب شده تا تقاضاي خريد براي بليت قطار 
بيشتر شود به طوري كه در حال حاضر براي مشهد 
در س��ايت رجا بليتي موجود نيست. در عين حال، 
خبر مي رس��د كه بليت پروازها تا 5 برابر قيمت در 
بازار خريد و فروش مي شوند. بررسي هاي مهر نشان 
مي دهد بليت قطار از تهران به س��مت مسيرهاي 
پرتردد از جمله مشهد در سايت رجا موجود نيست 
به طوري كه ظاهراً كمبود بليت هواپيما روي بليت 
قطار تأثير گذاش��ته و تقاضاي خريد بليت افزايش 
داده اس��ت. جلال مختاري، مدي��ر روابط عمومي 
راه آهن در اين باره گفت: پس از اعلام پيش فروش 
قطار، بليت ها در كمتر از يك ربع به اتمام رسيد كه 
بي سابقه است. تعطيلات هفته آينده مي تواند يكي 
از دلايل اين حجم از تقاضا براي مسيرهاي پرتردد 
از جمله مشهد مقدس باشد. در اين حال، مسوولان 
صنعت هوايي در واكنش به فروش بليت پروازها تا 5 
برابر قيمت، معتقد هستند كه كاهش عمدي بليت 
هواپيما از سوي ايرلاين ها واقعيت ندارد و ايرلاين ها 
حاضر نيستند تا از عمد هواپيماها را زمين گير كنند 
تا به خواسته خود برسند. بررسي ها نشان مي دهد 
كه جنجال بر س��ر قيمت بليت هواپيما همچنان 
ادامه دارد و اين امر بر ناياب شدن بليت هواپيما نيز 
تأثير بسزايي داشته است. درصورتي كه سخنگوي 
سازمان هواپيمايي كشوري بر اينكه كمبود بليت 
هواپيما ربطي به افزايش قيم��ت ندارد تاكيد دارد 
به مهر اعلام كرد: جلسه شوراي عالي براي تعيين 
قيمت بليت هواپيما تا هفت��ه آينده برگزار خواهد 
ش��د و نتيجه آن را نيز اعلام خواهد كرد. در برخي 
از كانال هاي تلگرامي اعلام ش��ده اس��ت كه بليت 
هواپيما در فرودگاه موجود است و چند برابر قيمت 
فروخته مي شود. حرمت الله رفيعي، رييس انجمن 
صنفي دفاتر خدمات مسافرتي درخصوص كميابي 
بليت هواپيما به مهر گفت: اينكه بگويم ايرلاين ها 
از عمد چني��ن كاري را انجام مي دهند را نمي توان 
ثابت كرد چرا كه مانند نوروز كه بازار كالا ملتهب و 
دادستاني وارد بازار بليت هواپيما شد و بعد ايرلاين ها 
اعلام كردند كه هواپيماها به دليل نقض فني زمين 
گير شده اند و در اين روزها نيز قطعاً چنين بهانه اي 
اعلام خواهد ش��د. وي درخص��وص اينكه برخي از 
كانال هاي تلگرامي مدعي شده اند كه بليت هواپيما 
5 برابر قيمت در فرودگاه موجود است گفت: اينكه 
دلالان در فرودگاه حض��ور دارند را نمي توان منكر 
شد و اينكه مردم خريد از ايرلاين ها، از دست دلالان 
خريد مي كنند با توجه به اينكه در فرودگاه راحت 
مي توان دلالان را شناسايي كرد و نگذاشت كه كار 
كنند اما به هر حال هستند دلالان ولي مردم اگر از 
ايرلاين ها خريد كنند بليت را به قيمت مي خرند نه 

با قيمت چند برابري.

 اعلام آمادگي امارات براي 
توسعه كريدور شمال-جنوب

معاون سازمان بنادر و دريانوردي با تشريح مذاكرات 
با عربستان براي توسعه تجارت دريايي، گفت: امارات، 
قطر و عمان نيز براي س��رمايه گذاري در ايران اعلام 
آمادگي كرده اند.مجيد علي نازي معاون امور دريايي 
س��ازمان بنادر و دريانوردي در گفت وگو با تس��نيم، 
اظهار كرد: در حوزه توسعه روابط سياسي و اقتصادي با 
عربستان سعودي با توجه به سياست توسعه و احياي 
روابط جمهوري اسلامي ايران، قدرمسلم بخش عظيمي 
از اين توسعه به توسعه تجارت دريايي بر مي گردد.وي 
ادامه داد: در اين ح��وزه در حال تدوين و برنامه ريزي 
هستيم تا بتوانيم نشست هاي مختلفي با هيات  هاي 
عربستاني داش��ته باش��يم. رفت  و آمدهايي صورت 
مي گيرد و در واقع در نهايت طي ماه هاي آينده نقشه و 
برنامه استراتژيك تدوين مي شود.وي اضافه كرد: پس 
از اين مرحله مي توانيم برنامه ها را در حوزه توسعه بنادر و 
خطوط كشتيراني اجرايي و عملياتي كنيم.عضو هيات 
عامل سازمان بنادر و دريانوردي در ادامه با اشاره به اينكه 
به احتمال بسيار زياد يكي از برنامه هاي مشترك ايران و 
عربستان توسعه سرمايه گذاري در كشورهاي همديگر 
است، افزود: هيات اماراتي براي توسعه سرمايه گذاري 
در بنادر ايران ابراز تمايل كرده اند. به علاوه اين كشور 
براي توسعه كريدور شمال-جنوب ابراز تمايل كرده اند 
تا بتوانند كريدور مذكور را توسعه داده و به كشورهاي 
CIS دسترسي داشته باش��ند.علي نازي از مذاكره با 
كشورهاي عمان و قطر براي سرمايه گذاري در ايران 
خبر داد و گفت:  با كش��ورهاي حوزه درياي خزر نيز 
مذاكرات متعددي داشته ايم و كميته هاي مختلفي 
در اين زمينه تشكيل شده است. وي تاكيد كرد: سال 
1402 س��الي است كه مي توانيم س��رمايه گذاري را 

عملياتي كنيم.

صدور پروانه ساخت آپارتمان در تهران طي پاييز سال گذشته 12 درصد افت كرد 

عضو كميسيون عمران مجلس:

بازپرداخت وام 550 ميليون توماني با سود 23 درصد چند مي شود؟

خزانِ درخواست ساخت مسكن در خزان

آمار ۶5 هزار خانه خالي در پرديس قابل استناد نيست

سود ۲،1 ميلياردتوماني وام نهضت ملي مسكن 

به فاصله چند روز از اعلام معاون وزير راه و شهرسازي 
مبني بر وجود 65 هزار واحد مسكوني خالي در شهر 
جديد پرديس، ديروز اقبال شاكري، عضو كميسيون 
عمران مجلس با بيان اينكه آمار شناسايي 65 هزار خانه 
خالي در پرديس قابل استناد نيست، گفت: شناسايي 
ميداني اين خانه ها نش��ان مي دهد س��امانه املاك و 

اسكان به خوبي كار نمي كند. 
در حالي كه مسوولان دولتي و نمايندگان مجلس بر 
سر آمار خانه هاي خالي توافق ندارند، به تازگي مركز 
پژوهش هاي مجلس با اس��تناد به نتايج سرشماري 
نفوس و مس��كن در س��ال 1395، تعداد خانه خالي 
كش��ور را 2.5 ميليون واحد اعلام كرد و بر اساس اين 
آمارها، راهكارهاي سياستي به دولتمردان پيشنهاد 
كرد. »به دنبال آفتاب در جاده مه آلود« تعبير و تيتر 
گزارش »تعادل« در همين باره بود كه نشان مي داد، 
نبود آمارهاي كليدي، جاده سياست گذاري مسكن را 

سخت دشوار و بلكه ناممكن كرده است.
اقبال شاكري اما با اشاره به اظهارات مديركل سابق راه 
و شهرسازي استان تهران در خصوص شناسايي 65 
هزار واحد مسكوني خالي در شهر پرديس اظهار كرد: با 
توجه به اينكه سامانه املاك اسكان هنوز تكميل نشده 

به اين آمار و ارقام ها نمي توان استناد كرد.
به گ��زارش تس��نيم، وي اف��زود: خانه ه��اي خالي، 
خانه هايي است كه پايانكار آنها از شهرداري اخذ شده 

و آماده بهره برداري بوده اما خالي مانده اند. اين واحدها 
در برخي موارد به دليل مشكلات حقوقي و عدم اتمام 
قرارداد پيمانكار انبوه سازان با وزارت راه و شهرسازي 
و وجود مطالبات وزارت نيرو خانه ها خالي مانده اند و با 
توجه به اينكه خاصيت منفعت طلبانه نداشته شامل 
خانه هاي خالي نمي شوند. وي بيان كرد: در پرديس و 
شهرهاي مانند آن ممكن است به دليل نبود زيرساخت 
كافي و ساير مشكلات واحدها بلاتكليف و بدون سكنه 
رها شده باشند كه در اين موارد بايد اشكالات هر چه 

سريع تر برطرف و واحدها تحويل شود.
شاكري اضافه كرد: شناسايي ميداني خانه هاي خالي 
نشان مي دهد س��امانه املاك و اسكان به خوبي كار 
نمي كند. در طرح ساماندهي اجاره املاك مسكوني 
كه هفته آينده در صحن بررس��ي مي شود، كاملا به 
آن اش��اره كرده و م��واردي براي بهب��ود وضعيت آن 

پيش بيني شده است.
عضو كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي تاكيد 
كرد: معتقدم شهرداري ها نيز بايد در رصد خانه هاي 
خالي همكاري كنند و در صورت شناسايي و معرفي 
خانه هاي خالي از س��كنه به وزارت راه از عوارض آنها 
استفاده كنند تا هرچه سريع تر خانه ها هدف شناسايي 
و به چرخه بازار برگردند و در عرضه و تقاضا نيز تعادل 

ايجاد شود.
به گزارش تسنيم، خليل محبت خواه مديركل سابق راه 

و شهرسازي استان تهران اوايل ماه جاري از شناسايي 
65 هزار خانه خال��ي در پرديس، 45 هزار خانه خالي 
در منطق��ه 22 تهران و 10 هزار خانه خالي در املاك 
ادارات و ارگان هاي دولتي در س��طح ش��هر تهران و 

شهرهاي پايتخت خبر داده بواد.
وي با بيان اينكه با عرضه اين واحدها از 15 ارديبهشت 

م��اه وارد فاز عمليات��ي كنترل اجاره بهاي مس��كن 
خواهيم شد، افزود: 2 قانون ماليات بر خانه هاي خالي، 
ماليات بر خانه هاي لوكس سال گذشته مصوب شده 
و لازم الاجراست. در اين راستا سازمان مالياتي كشور 
بايد با قدرت عمل كند تا بتوانيم با يك سياست گذاري 
و عمل تجميعي بازار اجاره بهاي مسكن را كنترل كنيم.

درحالي وزير راه و شهرسازي از افزايش وام نهضت 
ملي مس��كن به 550ميليون تومان خبر داده است 
كه سود اين وام بدون احتس��اب يارانه هاي دولتي 
ح��دود 2.1ميليارد تومان خواهد ب��ود. به گزارش 
تس��نيم، ب��ه تازگي مه��رداد بذرپاش، وزي��ر راه و 
شهرسازي در گفت وگو با رسانه ها از افزايش سقف 
وام طرح نهضت ملي مسكن به 550 ميليون تومان 
خبر داد، بذرپاش همچنين روز سه شنبه در توئيتر 
نوشت: »امروز در ش��وراي پول و اعتبار تسهيلات 
نهضت ملي مسكن به 550 ميليون تومان افزايش 
يافت.« پيش از بيش��ترين وام نهضت ملي مسكن 
مربوط به اس��تان تهران با 450 ميليون تومان بود 
و مش��خص نيس��ت آيا اين ميزان وام فقط مربوط 

به متقاضيان پايتخت اس��ت يا اينكه براي سراسر 
كشور قرار است س��قف وام به 550 ميليون تومان 
افزايش يابد. بهمن ماه س��ال گذش��ته سعيدرضا 
كوهي رييس اداره كل اعتبارات بانك مسكن با اعلام 
اينكه نرخ سود از طريق شوراي پول و اعتبار اعلام 
مي ش��ود، گفته است: در طرح نهضت ملي مسكن، 
چون حد اعتباري ديده نش��ده بود از منابع داخلي 
بان��ك پرداخت مي ش��د و ن��رخ آن 18 درصد بود، 
منتها در زمان حاضر نرخ س��ود به 23 درصد تغيير 
كرده است. وي افزود: اقساط متقاضياني كه دارند 
تسهيلات پرداخت مي كنند تقريباً به حدود 8 و نيم 
تا 9 ميليون تومان افزايش مي يابد. وي با يادآوري 
اينكه دوره بازپرداخت اقس��اط نهضت ملي مسكن 

20ساله است، گفت: صحبتي شد كه پرداخت اين  
اقساط پلكاني شود، چون نرخ سود بالا است فرمول 
آن جواب نمي دهد؛ يعني طوري مي شود كه »رِبح 
مركب« )دريافت سود از سود( به وجود مي آيد و � 
متقاضيان � نمي توانند با آن اقس��اطي كه پرداخت 
مي كنند، بدهي وام را تس��ويه كنند، ولي صحبت 
اس��ت كه از طريق يارانه دول��ت بتواند كمك كند. 
بر اس��اس اين گزارش، از بهمن ماه سال گذشته تا 
امروز مسوولان مربوطه اشاره اي به پرداخت يارانه 
براي كاهش س��ود تس��هيلات نهضت ملي مسكن 
نكرده اند. با فرض اينكه قرار اس��ت سود تسهيلات 
23 درصد شوراي پول و اعتبار باشد مبلغ اقساط وام 
مذكور براي متقاضيان نهضت ملي مسكن به بالاي 

10 ميليون تومان افزايش مي يابد. بر اين اساس در 
دوره بازپرداخت 20س��اله تسهيلات، مبلغ اقساط 
ماهانه معادل 10 ميليون و 653 هزار تومان خواهد 
بود. كل بازپرداخت اين وام در ماه 12 سال بيستم 
2 ميليارد و 556 ميليون و 844 هزار تومان است،  
به عبارت ديگر سود تسهيلات 550 ميليون توماني 
نهضت ملي مسكن 2 ميليارد و 68 ميليون و 443 
هزار تومان است. پيش از اين و در وام 450 ميليون 
توماني مبلغ اقس��اط ماهانه 8 ميليون و 716 هزار 
تومان بود. كل بازپرداخت اين وام در ماه 12 س��ال 
بيس��تم حدود 2 ميليارد و 92 ميليون تومان و كل 
سود تسهيلات وام 450 ميليون توماني حدود يك 

ميليارد و 642 ميليون تومان بود.

گواهی می ش�ود فاکتور بلوک سيلندر به ش�ماره   951673638   
و ش�ماره موتور  12488000523  آقای  جهانگير حس�ينی مفقود 
گردیده اس�ت ، لذا درخواس�ت صدور فاکتور المثنی دارم. لازم به 
ذکر می باشد هرگونه مسئوليت درخصوص فاکتور قبلی بر عهده 

اینجانب می باشد.
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فعالين حوزه فناوري معتقدند كه موج مهاجرت بعد 
از فيلترينگ در بين نيروهاي متخصص بيشتر شده 
است و راهكارهايي نظير اينترنت طبقاتي نيز مشكلي 
را حل نمي كند. آنها با اشاره به اينكه وضعيت تيم ها 
هر روز از ديروز ناپايدارتر مي شود، اعلام كردند بايد در 
برابر تصميمات اشتباه درباره شبكه ايستادگي كرده 

و اينترنت آزاد و بدون اختلال را مطالبه گري كرد.
پنل »فيلترينگ و اس��تارت آپ ها« با حضور فعالان 
حوزه فناوري برگزار ش��د. آس��يه حاتمي از فعالان 
حوزه فناوري اعلام كرد براس��اس آمارها، اش��تياق 
به كارآفريني در كش��ور خيلي كمتر ش��ده اس��ت. 
حاتمي همچنين تأكيد كرد براي توسعه اقتصاد بايد 
زيرساخت ها را درست كرد. او باور دارد استارتاپ ها 
در شرايط سخت فيلترينگ به زنده بودن خود ادامه 
داده اند، اما اين تداوم حيات با مشكلات انبوهي همراه 
شده اس��ت. حاتمي با اشاره به وضعيت فيلترينگ و 
دردسري كه براي كسب وكارها ساخته شده، اعلام 
كرد: »درحال حاضر تيم ها در تلاش هستند تا توسعه 
پيدا كنند. تيم هاي كوچك زيادي نابود ش��ده اند و 
باقي كس��ب وكارها در تكاپوي ادامه حيات هستند. 
درحال حاضر كارهايي كه پيش تر در عرض ۵ دقيقه 
انجام مي ش��د، يك س��اعت به طول مي انجامد. اين 
موضوع باعث خس��تگي و فرس��ودگي تيم ها شده و 
روند رشد را كند كرده است. بازخورد در شبكه هاي 
اجتماعي نيز بسيار كاهش يافته و اين مساله انگيزه 
تيم ها را كاهش مي دهد.« س��عيد س��وزنگر در اين 
نشس��ت با ذكر اين نكته كه اينترنت تنها يك معنا 
دارد، اع��لام كرد هيچ چيزي به عنوان اينترنت ويژه 
يا طبقاتي يا حرفه اي نبايد وجود داش��ته باش��د. او 
اينترنت را يك حق ش��هروندي دانست و تأكيد كرد 
نباي��د دانش را از تمامي مردم جامع��ه دريغ كرد. او 
همچنين اعلام كرد فيلترينگ باعث ش��ده است تا 
آلوده ترين كشور در بدافزارهاي موبايل باشيم: »ما 
زماني كه درگير فيلترين��گ حاكميتي نبوديم هم 
گوشي هايمان پر از بدافزار بود و حالا رسماً يك چاقو 
را به اعضاي خانواده داده ايم و اين موضوع را چند برابر 
بدتر كرده ايم.« سوزنگر اعلام كرد وجود اين بدافزارها 
و جولان آنها در گوشي ها باعث شده است كه امنيت 
كاربران و نهادهاي مختلف با خطر مواجه شود: »يك 
اپليكيشن آلوده مثل يك زامبي است كه كاربر را در 
اختيار گروهي قرار مي دهد. س��ودجويان پشت اين 
بدافزارها ي��ك  command control را به يك 
شركت هكر و مخرب اجاره مي دهند و آنها مي توانند 
به يك س��ري نهاد خاص حمله ه��اي امنيتي كنند. 
دان��ش جهاني را از خود دري��غ مي كنيم و مردم هم 
به هر روشي دنبال حقوق خود هستند تا به اينترنت 
آزاد وصل ش��وند.« او راهكار بهب��ود اين موقعيت را 
مواجهه با تصميم هاي اشتباه دانست: »نبايد درگير 
گرفتن رانت ها باش��يم و نباي��د از ويژگي هايي مثل 
اينترنت طبقاتي اس��تفاده كنيم. باي��د جلوي اين 
تصميم هاي اشتباه ايس��تادگي كنيم. بايد اينترنت 

آزاد را مطالبه گري كنيم. نباي��د وارد بازي دريافت 
اين تسهيلات شويم و بايد جلوي اين موارد كه رسماً 
آس��يب هاي مال��ي و رواني به تيم ه��ا وارد مي كند، 
بايس��تيم.« تيمور س��تارزاده يكي از فعالان حوزه 
فناوري اطلاعات، اعلام كرد بسته هاي حمايتي دولت 
دردي را دوا نمي كند و راه حلي مثل اينترنت طبقاتي 
نيز قرار نيست مشكلات را حل نمايد و فقط جامعه را 
دوپاره مي كند. ستارزاده باور دارد اين چندپاره شدن 
جامعه را به سمتي مي يرد كه به نفع هيچ كس نيست. 
س��تارزاده راه حل برون رفت از اين مش��كلات را نيز 
چنين تش��ريح كرد: »اين مش��كلات را ما به وجود 
نياورديم كه بتواني��م آن را حل كنيم. درواقع حلال 
مشكلات ما نيستيم، ولي درحال حاضر مي توان براي 
مديران برنامه آموزشي گذاشت تا لااقل بدانند در اين 
ش��رايط بايد چه كنند. ممكن است با پيشروي اين 
شرايط، با دومينوي سقوط استارتاپ ها روبرو شويم. 
اگر در سال گذش��ته تيم هاي كوچك زيادي از بين 
رفتند، در سال جديد تيم هاي متوسط هم مي توانند 
نابود شوند و اين مهم با مديريت قابل كنترل است.«

   گردش مالي كاسبان فيلترينگ 
سالانه بيش از 50 هزار ميليارد تومان است

اين در حالي اس��ت كه يك��ي از نمايندگان مجلس 
از يك سو معتقد اس��ت با فيلتر كردن مشكلات حل 
نمي شوند و از س��وي ديگر باور دارد فضاي مجازي 
در كش��ور رها شده اس��ت. عضو كميس��يون امور 

داخلي كش��ور و شورا هاي مجلس مدعي شد درآمد 
و گردش مالي كاس��بان فيلترينگ در سال بيش از 
۵0 هزار ميليارد تومان اس��ت. آصفري درحالي كه 
فضاي مجازي در كش��ور را رها مي داند، اعتقاد دارد 
با فيلتر كردن پلتفرم ها و ش��بكه هاي اجتماعي نيز 
مسائل حل نمي ش��ود. محمدحس��ن آصفري، در 
گفت وگو با خبرگزاري دانشجو تأكيد كرد در دنياي 
انتشار اطلاعات و تكنولوژي هاي جديد نمي توان با 
فيلتر كردن مشكلات را حل كرد. او با طرح اين سوال 
 VPN كه آيا وزير ارتباطات اطلاع دارد چه كس��اني
و فيلترش��كن مي فروشند و وابسته به كجا هستند؟ 
گفت: »»درآمد و گردش مالي كاس��بان فيلترينگ 
در س��ال بيش از ۵0 ه��زار ميليارد تومان اس��ت و 
يك ري��ال هم ماليات نمي دهن��د. چطور دولتي كه 
مي تواند فيلتر كند، نمي تواند اينها را نيز مجدداً فيلتر 
كند؟ به نظر مي رسد كاس��بان فيلترينگ در برخي 
مجموعه ها نفوذ دارند و اعتقاد دارم اين موضوع بايد 
مديريت شود.« آصفري همچنين معتقد است فضاي 
مجازي در كشور رها شده است و نمي شود براي آن 
برنامه و مديريتي نداش��ت: »امريكاي��ي كه ادعاي 
دموكراسي دارد نيز در حوزه تيك تاك چون متعلق 
به چيني هاست، با مش��كل مواجه شده و خواستار 
پاسخگويي آنها شده است. چطور مي شود واتس اپ، 
اينس��تاگرام، تلگرام و ش��بكه هاي مجازي كه هيچ 
تعهدي به جمهوري اسلامي ايران ندارند، رها باشند 
و هيچ نظارتي بر آنها نباشد.« اين نماينده مجلس با 

اشاره به درآمدهاي بسيار بالايي كه اين شبكه هاي 
مج��ازي دارند، از عدم پرداخت ماليات توس��ط اين 
پلتفرم ها گلايه كرد و گفت: »چطور مي شود از يك 
نفر كه كس��ب وكاري را در اي��ن پلتفرم ها راه اندازي 
كرده است، ماليات مي گيريم، اما واتس اپ، تلگرام و 
اينستاگرام يك ريال هم حق بيت المال را نپردازند.« 
او با بيان اينكه پلتفرم هاي يادش��ده هيچ تعهدي به 
جمهوري اسلامي ايران ندارند، تأكيد كرد بايد تكليف 
آنها مشخص شود: »آن ها اگر قرار است فعاليت كنند 
و متعهد به قانون اساس��ي باشند، بايد نمايندگي در 
ايران داشته باشند. با اين شبكه هاي مجازي رايزني 
كنيم تا در ايران دفتر داش��ته باش��ند تا اگر تخلفي 
صورت گرفت، بدانيم به سراغ چه كسي بايد برويم.« 
پيش از اين محمدجواد آذري جهرمي، وزير س��ابق 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، شهريورماه 1398 در 
صحن علني مجلس به مافياي فروش فيلترش��كن 
اش��اره كرد و گفت: »فيلترشكن به راحتي در كشور 
فروخته مي ش��ود. هيچ برخوردي با اين تجارت در 
كش��ور نمي ش��ود؛ تجارتي كه به راحتي پش��ت آن 
مشخص است. مگر مي ش��ود نفهميد چه كسي در 
كشور مش��غول فروش اين فيلترشكن هاست؟ مگر 
مي شود مافياي پشت فيلترشكن ها پيدا نشود؟ يك 
تجارت چند صد ميليارد توماني پشت اين حوزه است 
كه نافعيني دارد. مي گويند فروش فيلترش��كن در 
قانون جرم نيست و با همين عبارت استناد مي كنند 

كه كار خود را ادامه دهند.«

اخبار

ادامه از صفحه اول
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باگ واتس اپ دردسرساز شد
گوگل و واتس اپ وجود باگي را تاييد كردند كه باعث 
مي ش��ود در بعضي از دستگاه هاي اندرويدي به نظر 
برسد واتس اپ، بدون اينكه نيازي باشد، به ميكروفن 
تلفن ها دسترسي دارد. به گزارش ايسنا، اين مساله 
نخستين بار يك ماه پيش مطرح شد اما پس از اينكه 
يكي از مهندس��ان توييتر در پستي كه توسط ايلان 
ماسك حمايت ش��د، درباره آن توييت كرد، مجددا 
توجهات را به خود جلب كرد. تصويري كه از س��وي 
فواد دبيري، مهندس توييتر، به اش��تراك گذاشته 
بود، نش��ان مي دهد بدون اينكه او از اين اپليكيشن 
استفاده كند، ميكروفون ظاهرا در پس زمينه گوشي 
كار مي كند. اين مهندس توييتر، اسكرين ش��اتي از 
داش��بورد حريم خصوصي اندرويد منتشر كرد كه 
تعداد دفعات دسترس��ي اپليكيشن ها به ميكروفن 
و دوربين دس��تگاه را نش��ان مي دهد. ايلان ماسك، 
پست اين مهندس را بازنشر كرد و نوشت: واتس اپ 
قابل اعتماد نيست. ماسك به عنوان يكي از طرفداران 
اپليكيشن سيگنال ش��ناخته مي شود و اعلام كرده 
است كه قابليت پيام هاي مستقيم رمزگذاري شده به 
زودي در توييتر عرضه مي شود. واتس اپ در بيانيه اي 
كه در توييتر به اشتراك گذاشته شد، مدعي شد كه 
اين مشكل، مربوط به اندرويد است و نتيجه دسترسي 
نامناسب اين اپليكيشن به ميكروفن نيست و از گوگل 
براي بررسي و اصلاح اين مس��اله درخواست كرده 
اس��ت. اين مهندس توييتر، اولين كسي نيست كه 
متوجه اين موضوع شده است. حساب واتس اپ وب 
س��ايت wabetainfo يك ماه پيش به اين مساله 
اشاره كرده بود كه در بعضي از دستگاه هاي پيكسل و 
سامسونگ مشاهده شده و اعلام كرده بود ري استارت 
گوشي ممكن است مشكل مذكور را برطرف كند. بر 
اساس گزارش وب سايت انگجت، گوگل هنوز درباره 
علت اين مش��كل، توضيحي نداده اما تاييد كرد كه 
در حال بررسي اين موضوع است. سخنگوي گوگل 
در بيانيه اي گفت: از اين مساله مطلع بوده و سرگرم 
همكاري نزديك با واتس اپ براي بررسي آن هستيم.

مكالمه و پيام رمزنگاري شده
به توييتر مي آيد

ايلان ماس��ك جزيياتي درب��اره قابليت هاي جديد 
توييتر از جمله افزوده شدن امكان تماس و پيام رساني 
رمزنگاري شده به اين پلتفرم را فاش كرد. به گزارش 
ايسنا، مالك و مديرعامل ميلياردر توييتر، سال ميلادي 
گذشته، طرح هاي خود براي »اپليكيشن همه منظوره 
توييتر ۲.0« را رونمايي كرده و گفته بود قابليت هايي 
نظير پيام رساني مستقيم رمزنگاري شده، توييت هاي 
طولاني و امكان پرداخت پول را خواهد داشت. ماسك 
در توييتي نوشت: امكان مكالمه صوتي و تصويري به 
زودي براي كاربران توييتر فراهم خواهد شد و كاربران 
بدون اينكه ش��ماره تلفن خود را بدهند، مي توانند با 
افراد در هر نقط��ه اي از جهان مكالمه كنند. با افزوده 
ش��دن قابليت مكالمه، پلتفرم ميكروبلاگ نويس��ي 
توييتر هم رديف اپليكيش��ن هاي ش��بكه اجتماعي 
مانند فيس بوك و اينستاگرام شركت متا قرار مي گيرد 
كه ويژگي هاي مش��ابهي دارند. ماسك گفت: نسخه 
پيام هاي رمزنگاري شده از روز چهارشنبه در توييتر 
قابل دسترس خواهد بود اما به اينكه آيا مكالمات هم 
رمزنگاري شده خواهند بود، اشاره اي نكرد. بر اساس 
گزارش رويترز، توييتر هفته جاري اعلام كرد حذف و 
آرشيو نامهاي كاربري كه به مدت چند سال غيرفعال 

بوده اند را آغاز خواهد كرد.

موتور جهش قيمت مسكن
به عبارت ديگر، »سفته بازي زياد در بازار مسكن« 
ناشي از رشد بيشتر قيمت مسكن در قياس با رشد 
قيمت ساير كالاها در يك دوره بلندمدت نيست، و 

ريشه آن را در عوامل ديگري بايد جست .
۵- بر كارشناس��ان اقتصادي پوش��يده نيست كه 
اندك يا حتي منفي بودن رشد توليد در كشور طي 
دهه هاي اخير و به ويژه در دهه 1390 و در مقابل، 
بالا بودن رش��د نقدينگي به ويژه در طي سال هاي 
اخير كه  ركوردهاي قابل توجهي را ثبت كرده است، 
حاصلي جز رشد قيمت كالاها از جمله مسكن به 
دست نمي دهد. در اين حال، اشاره آماري به رابطه 
تنگاتنگ »قيمت مسكن« و »حجم نقدينگي« - نه 
نرخ تورم- در دوره مورد نظر خالي از لطف نيست. 
بر اساس داده هاي رسمي، متوسط قيمت هر متر 
مربع مسكن در تهران در سال 1379 حدود ۲0۲ 
هزار و ۲46 هزار تومان بوده است، اين شاخص در 
پايان سال 1399 به 30 ميليون و 960 هزار تومان 
رسيده و رشد 1۵ هزار و ۲08 درصدي را ثبت كرده 
اس��ت. در اين حال، بر اس��اس داده هاي مركز آمار 
ايران، ميزان نقدينگي كشور در سال 1379، صرفا 
۲۵ هزار ميليارد تومان بوده و در پايان سال 1399 
به حدود 3.۵ هزار هزار ميليارد تومان بالغ ش��ده و 
رش��د 13 هزار و 804 درصدي را ثبت كرده است. 
همانطور كه مشاهده مي شود، درصد رشد قيمت 
مسكن تقريبا با درصد رشد حجم نقدينگي در طي 
س��ال هاي 79 تا ابتداي 1400 همگام بوده و علت 
جهش هاي قيمت ملك را به خوبي توضيح مي دهد.

تجارت  و عدم وابستگي
توس��عه روابط با چين يا با ساير كشورهاي منطقه 
براي ما اهميت بالايي خواهد داشت اما بايد توجه 
كنيم كه از دست دادن بازارهايي مانند اروپا يا ناديده 
گرفتن ظرفيت هايي مانند آفريقا به ضرر ما خواهد 
بود و مي تواند اقتصاد ما را از تنوع خالي كند. از اين 
رو با يك نگاه جامع بايد به س��مت استفاده از تمام 

ظرفيت ها حركت كرد. 

ويژه

تبريك همراه اول به مناسبت 
قهرماني و نايب قهرماني تيم هاي 
فوتسال ناشنوايان مردان و بانوان 

ايران در رقابت هاي آسيايي
تيم ملي فوتسال ناشنوايان مردان ايران با حمايت همراه 
اول »قهرمان آسيا و اقيانوسيه« شد و تيم بانوان ايران به 
مقام نايب قهرماني رسيد. به گزارش اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات س��يار ايران، تيم فوتسال ناشنوايان 
ايران توانست )سه شنبه 19 ارديبهشت 140۲( در فينال 
چهارمين دوره مسابقات فوتسال ناشنوايان قهرماني 
آس��يا و اقيانوسيه با شكست 6 بر 4 تيم كويت، به مقام 
قهرماني دست يابد. تيم ملي ايران در اين رقابت ها تيم 
تايلند را 4 بر صفر، تيم عراق را با 4 بر 3، تيم چين را ۲9 
بر صف��ر و در نيمه نهايي تيم ژاپن را با نتيجه 3 بر صفر 
از پيش روي خود برداشت اما در مصاف با تيم مالزي با 
نتيجه ۵ بر 4 مغلوب شد. گفتني است مسابقات قهرماني 
فوتسال آسيا و اقيانوسيه ۲0۲3 با حضور 10 تيم مردان 
و سه تيم بانوان به ميزباني ايران از 11 تا 19 ارديبهشت 
ماه در تهران دنبال ش��د كه تيم فوتسال بانوان در اين 
دوره از مسابقات به جايگاه نايب قهرماني دست يافت. به 
اين مناسبت همراه اول به عنوان نخستين و بزرگ ترين 
اپراتور تلفن همراه كشور و همچنين حامي تيم هاي ملي 
ناشنوايان كشور، اين موفقيت را به اعضاي تيم هاي ملي 
فوتسال ناشنوايان مردان و بانوان، كادرهاي فني و عموم 

مردم ايران تبريك گفته است.

بسته هاي ويژه مكالمه و اينترنت 
همراه اول به مناسبت روز خرم آباد

همراه اول با ارايه طرح هاي ويژه مكالمه رايگان و اينترنت 
و همچنين تخفيف هاي جذاب خريد نت باكس و بيمه 
گوشي به استقبال و نكوداش��ت روز خرم آباد رفت. به 
گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات س��يار 
اي��ران، همراه اول همزمان ب��ا »روز خرم آباد« هداياي 
جذابي را براي مشتركان استان لرستان و شهر خرم آباد 
در نظر گرفته اس��ت. خرم آباد به واس��طه چشمه ها و 
سراب هاي زيبا، به شهر هزار چشمه شهرت يافته است 
و داراي جاذبه هاي گردش��گري فراواني از جمله قلعه 
فلك الافلاك، پارك جنگلي مخمل كوه، پل شكسته، 
دريافچه كيو، آبشار نوژيان، آبش��ار افرينه و... است. به 
واسطه همين جاذبه هاي گردشگري، تاريخي و طبيعي 
روز ۲0 ارديبهشت به نام روز خرم آباد نامگذاري شده 
است. همراه اول به همين مناسبت ضمن ارايه مكالمه 
راي��گان در روز جاري )۲0 ارديبهش��ت 140۲( كه با 
شماره گيري كددستوري »ستاره 10 ستاره 4 ستاره 
۲ مربع« قابل فعالسازي است، تخفيف حداكثري در 
خريد بسته هاي اينترنت و مكالمه مدار فيروزه اي نيز براي 
مشتركان خرم آبادي در نظر گرفته است. فعال سازي اين 
بسته ها با شماره گيري كددستوري »ستاره 1۲1 مربع« 
امكان پذير است. همراه اول يك ميليون ريال اعتبار هديه 
براي خريد بيمه گوش��ي از طريق »آي بيمه« در نظر 
 https: //yun.ir/rb۲edg گرفته كه از طريق لينك
 phone-KHORAMABAD و با ك��د تخفي��ف
تا 30 ارديبهش��ت ماه قابل اس��تفاده است. همچنين 
اعتب��ار هديه 1.۵ ميليون ريال��ي خريد »نت باكس« 
كه دستگاهي هوش��مند براي تماشاي آنلاين فيلم و 
سريال است، براي خرم آبادي ها در نظر گرفته شده كه 
خرم آبادي ها مي توانند تا 30 ارديبهشت با مراجعه به 
لينك www.netbox.info/shop و كد تخفيف 

Khoramabad اقدام به استفاده از آن كنند.

معرفي همراه اول به عنوان 
برترين سرمايه گذار حوزه نوآوري

حركت اول به عنوان سرمايه گذار خطرپذير گروه همراه 
اول، تاثيرگذارترين سرمايه گذار شركتي در اكوسيستم 
نوآوري و كارآفريني شد. به گزارش اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات سيار ايران، نخستين رويداد بين المللي 
تأمين مالي نوآوري و فناوري )فينوتكس( روز گذشته 
)19 ارديبهشت 140۲( در حاشيه رويداد اينوتكس 
۲0۲3 آغاز به كار كرد و طي آن از برترين حاميان مالي 
حوزه هاي دانش بنيان تقدير به عمل آمد. برگزيدگان 
اين روي��داد در بخش هاي »بانك ه��ا«، »پارك هاي 
علم و فناوري«، »صندوق ه��اي پژوهش و فناوري«، 
»سرمايه گذاران«، »سكوهاي تامين مالي جمعي«، 
»اعتبارافزارها«، »شتاب دهنده ها و مراكز نوآوري برتر« 
و »بيم��ه« بودند. نهايتا هم پس از طي فرآيند ارزيابي 
چند مرحله اي و راستي آزمايي از بين 1۲0 بازيگر اصلي 
كه با همكاري معاونت علمي فناوري و رياست جمهوري 
و نهادهاي مجري مانند انجمن سرمايه گذاران خطرپذير 
كشور انجام ش��د، برگزيدگان انتخاب شدند. در اين 
مراسم كه با حضور هاشم آقازاده دستيار معاون علمي 
و فناوري رييس جمه��ور، عليرضا دليري دبير رويداد 
فينوتكس، اميد رضايي فر معاون فناوري وزير علوم و 
مهدي صفاري نيا رييس پارك فناوري پرديس برگزار 
شد، از برترين حاميان مالي و سرمايه گذاران حوزه هاي 
دانش بنيان تقدير به عمل آمد. در اين رويداد شركت 
»حركت اول« به عنوان هلدينگ سرمايه گذار خطرپذير 
گروه همراه اول به عنوان »تاثيرگذارترين سرمايه گذار 
شركتي در اكوسيستم نوآوري و كارآفريني« برگزيده 
و از محمدمهدي عباس��خاني مديرعامل اين شركت 
تقدير شد. اين هلدينگ سرمايه گذاري از سال 1397 
با ماموريت توانمندسازي اكوسيستم ديجيتال كشور 
ش��كل گرفته و در كس��ب و كارهاي مرحله مياني 
و بالات��ر در حوزه هاي آموزش، رس��انه، تبليغات، 
گردشگري، مالي و بيمه، تجارت الكترونيك سلامت 
و تكنولوژي هاي نوآورانه س��رمايه گذاري مي كند. 
گفتني اس��ت مياره، فلاي تودي، جاجيگا، آچاره، 
همراه مكانيك، نبض، نت باك��س، آلا و ديديمون 
بخش��ي از سبد س��رمايه گذاري حركت اول است. 
همچنين در بخش ش��تاب دهنده ها نيز از شتاب 
دهنده »هاب اصفهان« كه از شتابدهنده هاي حركت 
اول است، به عنوان شتاب دهنده برگزيده تقدير شد.

بايد براي اينترنت آزاد و بدون اختلال، مطالبه گري كرد

استارتاپهادرمضيقهاند

افزايش قيمت بسته هاي اينترنتي در دست بررسي است
وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات گفت: افزايش قيمت 
بسته هاي اينترنتي در حال بررسي است؛ در پي افزايش 
هزينه ها اپراتورها پيشنهادهايي در اين باره مطرح كردند 
كه درباره آن اطلاع رساني انجام مي شود. به گزارش مهر، 
عيس��ي زارع پور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره 
آخرين وضعيت رسيدگي به مشكلات بازنشستگان شركت 
مخابرات ايران توضيح داد و گفت: سهامداران مخابرات و 
هيات مديره پيش از اين تفاهم نامه اي را با وزارت ارتباطات 
امض��ا كردند كه بايد به اين تعهد پايند باش��ند و آنچه به 
بازنشستگان ش��ركت مخابرات قول دادند، انجام دهند. 
ش��ركت مخابرات در اجراي تعهد خود مسووليت دارد و 
مسوولان اين شركت به وزارت ارتباطات هم متعهد شدند 
كه افزايش تعرفه سال گذشته را به موضوع بازنشستگان 
اختصاص دهند ولي متأسفانه به تعهدات خود عمل نكردند. 
وي با تأكيد بر اينكه وزارت ارتباطات مس��وول مش��كل 
بازنشستگان شركت مخابرات نيست، تصريح كرد: اينكه 
برخي از رسانه ها آدرس غلط مي دهند و وزارت ارتباطات را 

در اين زمينه مسوول مي دانند، درست نيست.

   موج سواري رسانه هاي بيگانه 
براي رفع فيلتر

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره موج س��واري 
رسانه هاي بيگانه براي رفع فيلتر پيام رسان هاي خارجي 
عنوان ك��رد: وزارت ارتباطات موظ��ف به فراهم كردن 
ابزارهاي لازم براي تس��هيل ارتباطات مردم اس��ت و 
زماني كه يك پيام رس��ان خارجي با محدوديت مواجه 
مي شود، بايد زمينه جايگزيني پيام رسان هاي داخلي 
را فراهم كنيم. زارع پور افزود: پيام رسان هاي داخلي از 
بلوغ قابل قبولي برخوردار هستند و حدود 40 ميليون 
كاربر در اين پيام رس��ان ها فعاليت مي كنند و روزبه روز 
كيفيت آنها بيش��تر مي شود؛ ضمن اينكه ده ها پلتفرم 
 imessage، خارجي براي ارتباط با خارج از كشور نظير
FaceTime، Imo، Discord  و ديگر پيام رسان هاي 
خارجي ب��راي ارتباط با خارج از كش��ور وج��ود دارد. 
وي با بي��ان اينكه حداكثر 10 درصد نياز كش��ور براي 
ارتباطات با خارج از كشور است، يادآور شد: 90 درصد 
نياز كشور داخلي است و پلتفرم هاي داخلي نيز اكنون 
توانايي ميزباني از مردم را در پلتفرم هاي تعيين ش��ده 
را دارند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اش��اره به 
رفع مشكلات اينترنتي در استان هايي نظير سيستان و 
بلوچستان اظهار كرد: در بين چند هزار روستاي استان 
سيستان و بلوچس��تان فقط در 14 روستا به دليل بروز 

مش��كل در خط انتقال اشكالاتي ايجاد ش��د كه تا روز 
گذشته مش��كل 10 روستا حل شد و در روزهاي آينده 

مشكل 4 روستاي باقي مانده هم حل خواهد شد.

   افزايش قيمت بسته هاي اينترنتي
 در دست بررسي است

زارع پور در پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه آيا امس��ال 
بسته هاي اينترنتي با افزايش قيمت همراه خواهند بود، 
تصريح كرد: آخرين تعرفه بسته هاي اينترنتي مربوط به 
سال 96 اس��ت و در دولت سيزدهم افزايش قيمت وجود 
نداشته است؛ از طرفي سال گذشته بسته هاي زير قيمت 
حذف شد اما اپراتورها بسته هاي جديدي معرفي نكردند. 
وي ادامه داد: موضوع افزايش قيمت در حال بررسي است؛ 
چرا كه به دليل افزايش هزينه ها، دستمزد، افزايش قيمت 
دلار و تجهيزات، پيشنهادهايي را اپراتورهاي مطرح كردند 
ك��ه در صورت نياز اطلاع رس��اني لازم در اي��ن باره انجام 
خواهد شد. البته هدف اين است كه به مردم فشاري وارد 
نشود ولي اپراتورها هم براي افزايش كيفيت خدمات، بايد 

سرمايه گذاري لازم را در اين باره انجام دهند.

   اتصال ۹۶ درصد سازمان ها 
به پنجره واحد خدمات دولت

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: حدود 96 درصد 
س��ازمان ها به پنجره واحد خدمات دولت متصل شدند و 
اميد است ادارات و سازمان هاي باقي مانده نيز با مساعدت 
و مطالبه گري رسانه ها به اين پنجره متصل شوند. دانشگاه 
علوم پزشكي، دانش��گاه آزاد، بخش هايي از وزارت جهاد 
كشاورزي، سازمان هدفمندي يارانه ها به پنجره واحد وصل 
نشده بودند كه در حال انجام مقدمات لازم براي پيوستن به 
اين پنجره هستند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره 
به لايحه بودجه 140۲ كه به موضوع پنجره واحد خدمات 
دولت هم پرداخته است، تصريح كرد: در قانون بودجه اين 
تكليف بار ديگر آمده است و همه دستگاه ها مكلف به حضور 
در پنجره واحد و ارايه خدمات به ميزان 100 درصد شدند. 
وي بيان كرد: بيش از 3 هزار خدم��ت براي مردم عزيز از 
طريق پنجره واحد فراهم اس��ت و اميدواري��م هر 6 هزار 
خدمت تعريف ش��ده را بر اساس پنجره واحد به سرانجام 
برسانيم. زارع پور عنوان كرد: براي ثبت نام متولدين 1401 
در خصوص دريافت تسهيلات جديدي كه دولت در طرح 
جامع پيش بيني كرده بود، چند ميليون نفر مراجعه كردند. 
همچنين ثبت نام كتب درسي هم از طريق همين پنجره 

واحد خدمات اعمال شد.

درباره ابهامات بازار انحصاري پيامك انبوه توضيح دهيد
رييس فراكسيون راهبردي مجلس شوراي اسلامي 
ابهاماتي درباره بازار انحصاري پيامك انبوه مطرح كرد 
و خواستار توضيح وزير ارتباطات شد. به گزارش ايسنا، 
محمدرضا ميرتاج الديني با اشاره به مصوبه شماره ۲1 
شوراي عالي فضاي مجازي گفت: بر اساس اين مصوبه 
و تفاسير متفاوت در بخش مسووليت هاي زيرساختي 
بين وزارت ارتباطات و وزارت ارش��اد، بيش از هشت 
س��ال اس��ت كه يك بازار انحصاري سرويس پيامك 
انبوه بين هش��ت شركت متمركز شده است؛ زنجيره 
تامين پيامك انبوه بي��ن توليدكننده محتوا و اپراتور 
است و اين هشت شركت بيش از هشت سال است كه 
به صورت انحصاري در زنجيره تامين بدون پرداخت 
هيچ گونه حق لايسنس و حق تسهيم درآمد سالانه 
به دولت به عنوان واسطه قرار گرفته اند. در عمل هيچ 
زيرساخت تخصصي مخابراتي ايجاد نكرده اند و تنها 
نقش واس��طه گر بزرگ اقتصادي - انحصاري با يك 
مجوز رايگان از وزارت ارشاد را در اين زنجيره برعهده 
گرفته اند. وي ادامه داد: از نظر تخصصي، وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي تنها در لايه تاييد محتواي ديجيتال 
امكان رگولاتوري در اين بخش را دارد. سال هاست اين 
شركت ها از اين انحصار در بازار پيامك انبوه بدون اينكه 
هيچ نقش موثري در بازار داشته باشند بهره برده اند كه 
مالك محتوا نبوده و اپراتور ارتباطي داراي پروانه ندارند. 
اين نماينده مجلس ادامه داد: اپراتورهاي ارتباطي علاوه 
بر پرداخت حق لايس��نس بهره برداري و حق السهم 
سالانه به دولت در پروانه هاي خود، داراي پيوست هاي 
فرهنگي و امنيتي هستند كه ملزم به اجراي آن بوده و 
در صورت تخطي از اين موضوع بر اساس قوانين مندرج 
در پروانه خود، متحمل جريمه هاي سنگين خواهند 
شد امت اين هشت ش��ركت واسطه هيچ گونه تعهد 
زيرساختي فني ارتباطي و مالي به هيچ نهادي ندارند. 
ميرتاج الديني همچنين گفت: براساس قانون اساسنامه 
وزارت ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات، اپراتورهاي 
ارتباطي تعرفه هاي خود را از طريق كميسيون تنظيم 
مق��ررات اخذ مي كنند اين اتفاق باع��ث كنترل بازار 
و جلوگيري از تضييع حقوق مردم و كس��ب و كارها 
مي ش��ود اما اين هشت شركت واسطه بيش از هشت 
سال است كه با مش��اركت همديگر و بدون نظارت و 
حضور دولت، تعرفه هاي ب��ازار پيامك انبوه را در بازار 
مش��خص مي كنند و در عمل، امكان ايجاد تباني در 
مناقص��ات دولتي امكان پذير مي ش��ود. وي افزود: بر 
همين اس��اس اخيرا مذاكراتي بين س��ازمان تنظيم 

مقررات و ارتباطات راديويي و مركز توس��عه فرهنگ 
و هنر در فضاي مجازي وزارت ارشاد صورت پذيرفته 
و وزارت ارش��اد اعلام كرده امكان ارسال پيامك انبوه 
به اپراتورهاي ارتباطي را نمي دهد كه داراي مجوز از 
دولت هستند. به اپراتورهاي ارتباطي اعلام كرده كه 
بايد درخواست  پيامك هاي انبوه فقط از طريق اين 8 
شركت واسطه ارسال شود. رييس فراكسيون راهبردي 
مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: اين 8 شركت واسطه 
فقط در سال 1401 از طريق واسطه گري بيش از 144 
ميليارد پيامك را توسط بسترهاي اپراتورهاي موبايل 
ارس��ال كرده  كه در عمل ن��ه در زنجيره توليد كننده 
محتوا و نه اپراتور داراي پروانه هستند و تنها يك واسطه 
بين توليدكننده پيامك انبوه و اپراتور به شمار مي روند 
كه با احتساب ميانگين هر پيامك 3۵0 ريال، يك بازار 
انحصاري ۵0 هزار ميليارد ريالي را فقط در سال 1401 
در اختيار داشته اند. ميرتاج  الديني افزود: شركت هاي 
مربوط��ه بي��ش از 40 درصد از اين درآمد را كس��ب 
س��ود كرده  در صورتي كه بخش بزرگي از اپرتورهاي 
ارتباطي كش��ور، دچار مشكلات عديده توسعه اي به 
دليل زيان دهي هستند و اين مساله توسعه ارتباطات 
در كشور را دچار مشكل كرده است؛ همچنين بخش 
بزرگي از س��ود عملياتي از اپراتورها خارج شده و در 
اختيار اين واس��طه ها قرار مي گيرد كه در عمل فاقد 

هيچگونه زيرساخت براي كشور بوده اند. 
وي ادامه داد: تاكنون اين شركت هاي واسطه بيش از 
پنج ميليون سرشماره ارس��ال پيامك انبوه را در بازار 
عرضه كرده اند كه هيچگونه پرداختي به دولت بابت 
اس��تفاده از اين سركدها نداش��ته اند. ميزان تخمين 
درآمدي از اين محل نيز حداقل 4۵ هزار ميليارد ريال 
اس��ت . با توجه به موارد مذكور بايد وزارت ارتباطات، 
مسووليت س��اماندهي اين بخش را در اختيار گيرد 
و وزارت ارش��اد نيز در خصوص حقوق تضييع ش��ده 
دولت از محل در آمد اين واسطه ها طي 8 سال گذشته 
پاسخگو باشد. ميرتاج الديني افزود: وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات بايد مسووليت ساماندهي اين بخش 
را طي س��ال هاي گذش��ته و در دولت قبل در اختيار 
مي گرفته و گزارش ها را جهت تصميم گيري به مجلس 
ش��وراي اس��لامي ارايه مي كرده كه در عمل چنين 
اتفاقي رخ نداده است بنابراين سوال از وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات اين است كه چه اقدامي را به منظور 
حل اين مساله و رفع اين بازار واسطه  انحصاري لحاظ 

 كرده  است؟



تعادل|
وزارت صمت طي نامه اي به خودروسازان خصوصي اعلام 
كرد بايد از قيمت هاي جديد اعلام شده براي خودروهاي 
مونتاژي تبعي��ت كرده و محص��ولات خود را براس��اس 
قيمت هاي جديد براي مشتريان فاكتور كنند. قيمت هاي 
جديد اعلامي ب��راي محصولات توليدي خودروس��ازان 
خصوصي را مي توان جديدترين اتفاق بازار خودرو دانست. 
ش��وراي رقابت در قيمت هاي جديد نه تنها اجازه افزايش 
قيمت كارخانه اي را به مديران خودروساز خصوصي نداد 
بلكه فيتيله قيمت محصولات مونتاژي را نيز پايين كشيد. 
خودروسازان خصوصي بايد از قيمت هاي كارخانه اي خود 
عقب نشيني كنند. در همين حال، سخنگوي شوراي رقابت 
با بيان اينكه قطعا قيمت خودرو تا ۲ الي ۳ ماه آينده تغيير 
مي كند، گفت: هفته آينده با مديران مونتاژكاران جلس��ه 
داريم تا اعتراضات آنها در مورد قيمت خودروها را بررسي 
كنيم. سازمان حمايت هم به سايت هاي فروش خودرو اعلام 
كرد: آگهي هاي فروش ساير خودروها اعم از كاركرده و صفر 
كيلومتر كه قيمت آنها در سايت اتحاديه بارگذاري نشده به 

صورت توافقي و بدون نمايش قيمت منتشر شود.

   مصوبه شورا لازم الاجراست
به دنبال برخي برداشت هاي رسانه اي نسبت به نامه دفتر 
صنايع خودروي وزارت صمت به شوراي رقابت درباره قيمت 
خودروهاي مونت��اژي، وزارت صمت در اطلاعيه اي اعلام 
كرد مصوبه شوراي رقابت درباره قيمت گذاري خودروهاي 
مونتاژي، قطعي و لازم الاجرا اس��ت. وزارت صمت ضمن 
تاكيد مجدد بر ضرورت اجراي مصوبات شوراي رقابت در 
زمينه قيمت گذاري خودروهاي توليد داخل و خودروهاي 
مونتاژي، اعلام كرد كه نامه دفت��ر صنايع خودرو با هدف 
حمايت از افزايش توليد، ضمن حمايت از مصرف كنندگان 
و جلوگيري از گران فروش��ي بوده است. صمت در حالي از 
مديران خودروساز خصوصي مي خواهد تا به مصوبه قيمتي 
شوراي رقابت تمكين كنند كه روز سه شنبه نامه اي از سوي 
مديركل صنايع خودرويي وزارت صمت به شوراي رقابت 
ارسال شد. عبدالله توكلي لاهيجاني در نامه خود، با توجه به 
بازخوردهاي دريافتي از مديران خودروساز خصوصي بابت 
تعديل هاي انجام شده، خواستار بررسي بيشتر و دقيق تر 
در قيمت هاي اعلامي و از آمادگي دفتر صنايع خودرويي 
صمت بابت ارايه هرگونه اطلاعات مورد نياز و همكاري بابت 
اصلاح پارامترهاي موثر در زمينه تعيين قيمت خودروهاي 
مونتاژي شد. خطاب نامه مديركل صنايع خودرويي وزارت 
صمت، رييس كارگروه خودروي شوراي رقابت بود. بعد از 
انتشار نامه توكلي به محمود دودانگه اين گمانه مطرح شده 
بود كه سياست گذار خودرويي قصد دارد تا از خودروسازان 
خصوصي حمايت كند. اما حمايت امروز مديران صمت از 
فرمول قيمت گذاري محصولات شركت هاي خودروساز 
خصوصي نشان داد كه سياست گذار خودرويي عزمي براي 

حمايت از شركت هاي خودروساز خصوصي ندارد.
مديران صمت در نامه خود به طور تلويحي خودروس��ازان 
خصوصي را به گران فروش��ي نيز متهم كردند. آنها تاكيد 
كردند از نامه مديركل صنايع خودرويي به شوراي رقابت 
برداش��ت نادرستي ش��ده و منظور نامه ياد شده حمايت 

از افزاي��ش تولي��د، ضمن حماي��ت از مصرف كنندگان و 
جلوگيري از گران فروشي بوده است. همچنين در نامه وزارت 
صمت خطاب به خودروس��ازان خصوصي، اجراي دقيق 
دستورالعمل شوراي رقابت به منظور تحقق رشد توليد در 
سال جاري و زمينه سازي براي نقش آفريني بيشتر بخش 
خصوصي در تحقق رقابتي شدن بازار خودروي كشور است، 
به گونه اي كه تلاطمات محيطي ناشي از متغيرهاي كلان 
اقتصادي كشور نتواند خللي در مسير رشد توليد كه از سال 

گذشته آغاز شده است ايجاد كند. 

   اصلاح قطعي قيمت مونتاژي ها تا ۳ ماه آتي
در همين حال، سخنگوي ش��وراي رقابت در گفت وگو با 
مهر در مورد عدم تبعيت برخي از ش��ركت هاي مونتاژكار 
از ابلاغيه شوراي رقابت، اظهار داشت: قيمت هاي تصويب 
شده در شوراي رقابت بر اساس اطلاعات خود خودروسازان 
و قيمت تمام شده محصولات است كه به سازمان حمايت 
اعلام كرده بودند. بر همين اساس نيز ما قيمت را تصويب 
كرديم. سخنگوي شوراي رقابت افزود: ما در جلسه كارگروه 
خودرو اعلام كرديم كه اگر كسي بگويد »من دلم نمي خواهد 
مصوبه را اجرا كنم.« هرج و مرج مي شود. اما ممكن است اين 
خودروسازان به فرايند قيمت گذاري اعتراض داشته باشند 
كه در اين صورت مي توانند اعت��راض خود را اعلام كنند. 
اسماعيل شجاعي اضافه كرد: البته با توجه به اينكه شوراي 
رقابت يك نهاد دموكراتيك و تخصصي است، هفته آينده 
با مديران خودروسازان مونتاژي جلسه مي گذارد تا موضوع 
را بررس��ي كنيم و از اين طريق به راه حل مناسب برسيم. 
وي تاكيد كرد: نظر ما اين نيست كه خودروسازان به ويژه 

خودروسازان خصوصي دچار زيان شوند اما آنها بايد بدانند 
كه بخشي از قيمت بازار واقعي نيست و بايد اين موارد لحاظ 
شود. شجاعي در مورد اينكه خودروهاي سامانه يكپارچه 
با قيمت ش��وراي رقابت بايد عرضه شود يا خير؟ تصريح 
كرد: وقتي شوراي رقابت قيمت ها را اعلام و ابلاغ كرده اگر 
خودروسازان از قيمت ها تبعيت نكنند، قاعدتاً مرتكب تخلف 
شده اند البته اين مساله جنبه حقوقي دارد اما بايد مصوبه 

شوراي رقابت اجرا شود.
وي در مورد اينكه آيا تا ۳ ماه آينده قيمت ها تغيير مي كند، 
گفت: قطعاً قيمت ها تغيير مي كند زيرا محاسبات براي نيمه 
اول سال ۱۴۰۱ است. البته ابتدا بايد مصوبه اخير شوراي 
رقابت اجرا شود و بعد در مورد اصلاح قيمت ها تجديدنظر 
صورت گيرد. شجاعي در مورد چرايي اصلاح قيمت ها افزود: 
طبيعتاً تورم و شرايط تورمي اوضاع را تغيير داده است. البته 
بازار ايران نامتعادل است و هر كاري كنيم يا مصرف كننده 

يا توليدكننده ناراضي است.

   واردات بايد به صورت منطقي انجام شود
س��خنگوي ش��وراي رقابت افزود: بازار خودروي ايران به 
دليل فضاي انحصاري، نامتعادل شده است. براي رقابتي 
ش��دن بايد اجازه دهي��م به صورت منطقي خ��ودرو وارد 
كشور شود و فضاي صنعت خودروسازي از انحصار خارج 
شود. همچنين دولت كمتر دخالت كند و اگر در سال هاي 
گذشته خودروسازي ما خصوصي مي شد اوضاع بسيار تغيير 
مي كرد. شجاعي در مورد اينكه قيمت خودروهاي وارداتي 
كمتر از مونتاژي ها تمام مي شود، گفت: قاعدتاً بايد قيمت 
خودروي مونتاژي كمتر از وارداتي ها باشد. البته بايد توجه 

شود كه نبايد قيمت درب كارخانه در چين با قيمت خودرو 
در ايران مقايسه شود زيرا هزينه حمل، گمرك و… روي 

قيمت خودروهاي وارداتي و مونتاژي اعمال مي شود.

   اعلام قيمت خودرو 
در فضاي مجازي ممنوع شد

در همين راس��تا، س��ازمان حماي��ت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان در اطلاعيه اي به سايت هاي فروش خودرو 
اعلام كرد در فروش نقدي خ��ودرو چارچوب هاي لازم را 
رعايت كنند. در متن اين نامه آمده است: با عنايت به نوسانات 
به وجود آمده در بازار خودرو و افزايش قيمت حاشيه بازار 
نسبت به درب كارخانه و اقدامات برخي افراد سودجو، در 
قيمت سازي با هدف ايجاد بازارهاي كاذب در خريد و فروش 
خودرو و بهره برداري سوء از التهاب ايجاد شده و با توجه به 
هماهنگي هاي به عمل آمده ب��ا اتحاديه صنف دارندگان 
نمايشگاه و فروشندگان اتومبيل تهران مبني بر بارگذاري 
و درج روزانه قيمت متعارف بازار خودروهاي صفر كيلومتر 
معامله شده توليد داخل در سايت اتحاديه مذكور به نشاني 
www.uead.ir مقتضي است تا اطلاع ثانوي و به منظور 
ساماندهي بازار خودرو، ترتيبي اتخاذ نماييد اعلام و درج 
قيمت فروش نقدي خودروهاي صفركيلومتر توليد داخل 
از س��قف آخرين قيمت بارگذاري شده در سايت اتحاديه 
صنف دارندگان نمايش��گاه و فروشندگان اتومبيل تهران 
تجاوز ننمايد. در ضمن آگهي هاي فروش ساير خودروها 
اع��م از كاركرده و صفر كيلومتر كه قيمت آنها در س��ايت 
اتحاديه بارگذاري نشده به صورت توافقي و بدون نمايش 

قيمت منتشر گردد.
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ظرفيت هاي ايران
براي سرمايه گذاران معرفي شود

مش��اور رييس جمهور و دبير شوراي عالي مناطق 
آزاد تج��اري - صنعت��ي و ويژه اقتص��ادي گفت: 
ت��ا آخر س��ال 8 نمايش��گاه معرف��ي ظرفيت ها و 
فرصت هاي س��رمايه گذاري در مناط��ق آزاد را در 
داخ��ل و خارج از كش��ور برگزار خواهي��م كرد. به 
گزارش فرينا، حجت الله عبدالملكي كه در مراسم 
اختتاميه نمايش��گاه چهار روزه ارايه ۳7۰ فرصت 
س��رمايه گذاري مناط��ق آزاد و در جم��ع مديران 
عامل سازمان هاي مناطق آزاد قديم و جديد سخن 
مي گفت افزود: متاسفانه ظرفيت هاي سرمايه گذاري 
و توانمندي هاي اي��ران كه به طور ع��ام و مناطق 
آزاد به طور خاص در بين س��رمايه گذاران داخلي 
و خارجي كمتر شناخته ش��ده است. عبدالملكي 
گفت: به همي��ن خاطر معتقديم برگزاري اينگونه 
نمايش��گاه ها مي توان تصويرس��ازي مناس��ب از 
فرصت ه��اي س��رمايه گذاري در داخ��ل ايران به 
س��رمايه گذاران خارجي ارايه كن��د. وي افزود: ما 
بايد برروي تصويرس��ازي درست از توانمندي ها و 
ظرفيت هاي مناطق آزاد به صورت عملي و علمي 
كار م��داوم انج��ام دهيم تا اين نقيصه رفع ش��ود. 
مش��اور رييس جمهور با تقدير از مجموعه روابط 
عمومي مناطق آزاد در امر اطلاع رساني و تبليغات 
ظرفيت هاي هر منطقه گفت: با اين حال معتقدم 
هر رواب��ط عمومي منطقه باي��د 8۰ درصد وقت و 
انرژي خ��ود را برروي موضوعات منطقه خود و ۲۰ 
درصد را براي تبليغ و اطلاع رساني از ساير مناطق 
اختصاص دهد تا هيچ يك از سرمايه گذارهايي كه 
به مناطق مراجعه مي كنند دست خالي برنگردند 
و بتوان��د با راهنمايي رواب��ط عمومي هاي مناطق 
فرصت س��رمايه گذاري در يك��ي از مناطق را پيدا 
كند.عبدالملكي در بخش ديگري از س��خنانش با 
بيان اينكه انتظار حاكميت از مناطق آزاد جهش در 
اقتصاد ملي است گفت: با اينكه اين مناطق فقط يك 
درصد مساحت كشور هستند اما انتظار از آنها اين 
است كه درصد قابل ملاحظه اي از سرمايه گذاري، 
اش��تغال و صادرات را برعهده بگيرن��د. وي افزود: 
جناب آقاي رييس جمهور با تاكيد بر اينكه مناطق 
آزاد و وي��ژه اقتصادي بايد كاري اساس��ي در حوزه 
س��رمايه گذاري انجام دهند و براي امسال ايشان 
۱۰ ت��ا ۱5 ميليار دلار را براي اين امر مطرح كردند 
كه ما معتقديم اين ظرفيت ب��راي جذب اين رقم 
س��رمايه گذاري در اين مناطق وج��ود دارد. دبير 
ش��وراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي تصريح 
كرد: ايران از كشورهايي است كه فعاليت سودآور 
در آن از اغلب كش��ورها بالاتر است و فقط بايد اين 

ظرفيت ها را خوب معرفي كند.

مصوبه ۴۷۳ شوراي رقابت 
اصلاح شد

سازمان حمايت در نامه اي شركت هاي خودروساز 
داخلي و مونتاژي اصلاحيه دس��تورالعمل شماره 

۴7۳ شوراي رقابت را ابلاغ كرد.
به گزارش خبرنگار مهر، حسين فرهيدزاده رييس 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
در نامه اي شركت هاي خودروساز داخلي و مونتاژي 
اصلاحيه دستورالعمل شماره ۴7۳ شوراي رقابت 
را اب��لاغ كرد. در اين ابلاغيه آمده اس��ت: پيرو نامه 
ش��ماره 85۲57 مورخ ۲۶ فروردي��ن ماه ۱۴۰۲ 
موضوع ضرورت اجراي دستورالعمل شماره ۴7۳ 
مورخ ۱۱ مرداد ۱۴۰۰ شوراي رقابت و پاسخگويي 
به مش��تريان، به پيوست صورتجلسه شماره 5۶۳ 
جلسه مركز مذكور مبني بر اعمال برخي اصلاحات 
در اجراي دس��تورالعمل مذك��ور در قراردادهاي 
مختلف ارسال مي گردد، لذا مقتضي است در ارتباط 
با قراردادهاي منعقده آن شركت با مصرف كنندگان 
دستورالعمل مذكور به نحو شايسته اجرا و نتيجه به 
اين سازمان منعكس گردد. گفتني است، شوراي 
رقابت در مرداد ماه س��ال ۱۴۰۰ طي مصوبه ۴7۳ 
اظهار مي دارد: چنانچه مراجع ذيصلاح در رابطه با 
خودروهاي انحصاري مشمول دستورالعمل قيمت 
شورا، با پيش فروش خودرو موافقت كنند به نسبت 
مبلغ پرداختي بابت پيش پرداخت، هر مش��تري 
درصدي از قيمت رس��مي خودرو را در زمان ثبت 
نام )نسبت به قيمت كارخانه( پرداخت كرده است 
در اين صورت سهمي از خودرو كه پيش پرداخت 
آن قبلًا انجام شده مشمول هيچ گونه تورم قيمتي 
احتمالي نخواهد ش��د و صرفاً بقيه سهم باقيمانده 

مشمول تورم بخشي احتمالي خواهد بود.

با قطعي برق؛ صنايع متحمل 
زيان و افت توليد مي شوند

عليرضا كلاهي، رييس كميسيون صنايع اتاق ايران، 
در اين باره به تجارت نيوز گفت: در يك دهه گذشته 
تنه��ا ۱۰ درصد در بخش زيرس��اختي نيروگاه ها 
سرمايه گذاري شده است. بنابراين مي توان گفت 
زيرساخت ها به خصوص در زمينه انتقال و توزيع 
اصلا كافي نيست. با اين حساب حتي اگر يك نيروگاه 
هم احداث ش��ود باز هم مشكل قطعي برق صنايع 
حل نمي ش��ود. او ادام��ه داد: پيش بيني ها حاكي 
از آن است كه امس��ال، موج گرما زيادتر شود. پس 
مصرف برق در بخش خانگي افزايش پيدا مي كند تا 
جايي كه شايد خيلي از شبكه هاي شهري به سمت 
فروپاش��ي حركت كنند. همچنين از آن  جايي كه 
مصرف برق خانگي در اولويت دولت است پيش بيني 
مي ش��ود كه صنايع همچنان متحمل زيان و افت 
توليد ش��وند. كلاهي توضيح داد ك��ه با افت توليد 
صنايع تورم افزايش پيدا مي كند و طبيعتاً صادرات 
آسيب مي بيند. اين روند در نهايت به افزايش نرخ 

ارز در كشور ختم مي شود.

   نارضايتي فعالان اقتصادي 
از سياست هاي خاندوزي 

دبيركل انجمن سرمايه گذاران و كارآفرينان كيش معتقد 
است: سازمان منطقه آزاد كيش بايد با ايجاد مشوق هاي 
سرمايه گذاري، باعث جذب سرمايه گذار شود. ايلنا نوشت: 
قريب افزود: در حال حاضر زمينه جذب سرمايه گذاري 
خارجي در كيش وجود ندارد و هيچ ايين نامه،  مقررات 
و ساختار مناس��ب براي جذب سرمايه گذاران خارجي 
وجود ن��دارد. براي س��رمايه گذاري داخلي نيز با ايجاد 
بروكراسي اداري مانع از حضور آنها براي سرمايه گذاري 

يا ادامه كار شده اند.
وي با اش��اره به تعطيلي برخي پروژه هاي نيمه تمام در 
كيش گفت: سال گذشته سازمان منطقه آزاد كيش ۱۲ 
پروژه نيمه تمام را تعطيل و براي آنها جرايم در نظر گرفت. 
اين امر شرايط سختي براي ادامه كار سرمايه گذاران ايجاد 
كرده است. دبيركل انجمن سرمايه گذاران و كارآفرينان 
كيش معتقد است: بايد نگاه ها به سرمايه گذاران تغيير 
كند. وي با اشاره به اعطاي زمين به برخي از افراد از طريق 
رانت گفت: برخي از زمين هاي كيش با رانت به افراد فاقد 
صلاحيت اعطا شده و اين افراد توانايي تكميل اين پروژه ها 
را ندارند،  قطعا سازمان بايد اين پروژه ها را تعطيل كند . وي 
ادامه داد: برخي از پروژه ها پيش از 5۰ درصد پيشرفت 
فيزيكي داشته كه س��ازمان بايد از اين سرمايه گذاران 
حمايت كند و جرايم آنها را كاهش دهد. زيرا با توجه به 
افزايش تورم و مشكلات اقتصادي، هزينه ساخت و ساز و 
زندگي در جزيره افزايش يافته است. قريب با اشاره به عدم 
ثبات مديران عامل سازمان منطقه آزاد كيش گفت: تغيير 
مديران عامل باعث بلاتكليفي سازمان منطقه آزاد كيش 
شده است و اين امر به يك رويه تبديل شده و هر سال در 
مديريت اين سازمان خانه تكاني مي شود. وي ادامه داد: در 
زمان تغيير مديرعامل، هيچ گونه امضا براي ايجاد پروژه يا 
هيچ كميسيوني تشكيل نمي شود. در واقع اين موضوع 
بزرگ ترين آفت براي سرمايه گذاري در كيش است. عدم 
ثبات مديريتي باعث افزايش هزينه هاي كيش مي شود. 
دبيركل انجمن سرمايه گذاران و كارآفرينان كيش معتقد 
اس��ت: اگر قوانين به درس��تي اجرا شود، جزيره كيش 
بهترين فرصت براي سرمايه گذاري است. اين در حالي 
است كه قوانين به درستي اجرا نمي شود. وي با اشاره به 
اختيارات مديران عامل مناطق آزاد گفت: مديران عامل 
مناطق آزاد اختيارات بسياري دارند؛ اما اخيرا دبيرخانه 
شوراي عالي مناطق آزاد تجاري-صنعتي و ويژه اقتصادي 
تصميم گيري ها را در حيطه اختيارات خود قرار مي دهند. 
اين امر باعث شده مديران سازمان توانايي عزل و نصب 
در مناطق آزاد را نداشته باشند. قريب معتقد است: نبايد 
دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد تجاري-صنعتي و ويژه 
اقتصادي به مسائل اجراي مناطق ورود كند. اختيارات 
مديرعاملي يك نوع نيابت قانوني از سوي رييس جمهور 
به مديرعامل مناطق است واين قابل تفيض نيست. اما در 
حال حاضر هيچ پروژه سرمايه گذاري بدون تصميم گيري 
دبيرخانه صورت نمي گيرد و اين امر زمان احداث پروژه 
را به تعويق مي اندازد. وي با انتقاد از عملكرد وزير اقتصاد 
و دارايي گفت: انجمن سرمايه گذاران و كارآفرينان كيش 
از بي ثباتي مديران مناطق آزاد به خصوص كيش ناراضي 
هستند.  دبيركل انجمن س��رمايه گذاران و كارآفرينان 
كيش معتقد است: روندي كه خاندوزي وزير اقتصاد طي 
مسووليت خود پيش گرفته، مورد تاييد انجمن نيست و 
تقاضا مي شود رويه را تغيير دهد. قريب با اشاره به برگزاري 
جلسات با رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي گفت: در طي سال گذشته شاهد حضور آقاي 
پورابراهيمي رييس كيميس��ون اقتصادي مجلس در 
كيش بوده ايم و خروجي جلسات تنها وعده و وعيد بوده و 
به گرد فراموشي سپرده شده و هيچ گره اي باز نشده است.

مشكلات بانكي بين
ايران و روسيه به حداقل رسيد

رييس هيات مديره كانون صنايع غذايي خاطرنشان كرد: 
خط توزيع و فروش غلات روس��يه از مسير ايران برقرار 
و خط درياي خزر بيش��تر از گذش��ته فعال شده است. 
محمدرضا مرتض��وي در گفت وگو با ايلنا، با بيان اينكه 
تركيه برفروش غلات اوكراين متمركز شده است، گفت: 
اوكراين با تركيه براي توزيع غلات اين كش��ور به توافق 
رسيده است اين در حالي است كه بنادر شمالي ايران براي 
توزيع غلات روسيه بيش از پيش فعال شده اند. وي با اشاره 
به توسعه فعاليت تجار ايراني از بنادر شمالي براي توزيع 
غلات روسيه، تصريح كرد: به نظر مي رسد كه تجار ايراني 
براي توزيع غلات روسيه در مسير درستي قرار گرفته اند. 
تعداد مناسبي سيلو باتوجه به حجم عمليات در بنادر 
ايراني اجرا و احداث شده است و تجار كشتي هاي خود را 
به اين خط دريايي  آورده اند چرا كه به اين نتيجه رسيده اند 
سود خوبي خواهند كرد. من پيش بيني مي كنم تا پايان 
س��ال جاري ركود نقل و انتقال غلات روسيه از طريق 
درياي خزر شكسته خواهد شد. اين فعال اقتصادي در 
پاسخ به اين پرسش كه روسيه و ايران هر دو در شرايط 
تحريم هستند آيا تحريم ها خللي در روند تجاري اين دو 
كشور ايجاد نكرده است؟ گفت: تجار بخش خصوصي 
راه هاي جابه جايي پول با روسيه را پيدا كردند و روس ها نيز 
تمايل زيادي دارند كه با ايران وارد معامله شود. در اين بين 
تنها يك مشكل وجود دارد و آن اين است كه بايد در اين 
مسير تعداد كشتي هاي بيشتري فعال شود كه همان گونه 
كه اشاره كردم بخش خصوصي براي اينكه فعاليت در اين 
زمينه اعلام آمادگي كرده است. رييس هيات مديره كانون 
صنايع غذايي ادامه داد: مشكلات در زمينه مراودات بانكي 
بين دو كشور به حداقل رسيده و مساله اصلي اين است كه 
ايران و روسيه به عنوان دو كشوري كه در شرايط تحريم 
هس��تند بتوانند با ارز محلي و پول هاي ملي مبادلات 
تجاري في مابين خود را انجام دهند. وي با تاكيد بر لزوم 
منظم شدن خطوط كشتيراني در درياي شمال، تصريح 
كرد: توسعه و رفع مشكلات حمل ونقل دريايي در خزر و 
اضافه شدن كشتي ها در آينده بدون ترديد باعث خواهد 
شد كه به نتايج مثبتي در اين زمينه دست پيدا كنيم. 
به گفته مرتضوي؛ خط توزيع و فروش غلات روسيه از 
مسير ايران برقرار است و خط كاسپين يا خط درياي 

خزر بيشتر از گذشته فعال شده است.

وزارت صمت: قيمت هاي جديد شوراي رقابت  براي خودروسازان خصوصي لازم الاجرا است

قيمتمونتاژيهاتغييرميكند؟

معاون صنايع عمومي وزارت صمت: 

سخنگوي كميسيون توسعه تجارت خانه صمت تشريح كرد 

رفع چالش هاي همكاري دانش بنيان هاي ايراني با طرف روسي

تجارت غير نفتي ايران با همسايگان 

معاون صنايع عمومي وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به نشست شركت هاي دانش بنيان با هيات روسيه، گفت: 
نشست مشترك با طرف روسي در راستاي رفع چالش هاي 
همكاري ميان شركت هاي دانش بنيان ايراني با طرف روسي 
بوده است.به گزارش ايسنا، محمدمهدي برادران ديروز در 
حاشيه نمايش��گاه اينوتكس ۲۰۲۳ در جمع خبرنگاران، 
گفت: از س��ال هاي گذش��ته بين مجموعه هاي نوآوري و 
صنعتي كشور تعاملاتي صورت  گرفته، اما اين پيوندها تا 
رسيدن به سطح ايده آل خود فاصله دارد. وي، ضمن اينكه 
پارك فناوري پرديس را نهادي توصيف كرد كه تلاش كرده 
اين فاصله را كم  كند، از اين پارك به عنوان نهاد پارك فناوري 
پرديس پيشگام و پيشران در ايجاد ارتباط بين واحدهاي 
فناور و نوآور با مجموعه هاي صنعتي ياد كرد.برادران، استقرار 
واحدهاي صنعت��ي را از ديگر اقدامات ديگر پارك فناوري 
پرديس در راستاي ايجاد ارتباط صنعت و واحدهاي فناورانه 

دانست و اظهار كرد: اين اقدامات در سال هاي گذشته باعث 
ش��ده كه دس��تاوردهاي نوآوران و فناوران اين واحدها در 
واحدهاي صنعتي مورد بهره برداري قرار گيرد و اين همان 
اقدامي است كه در نمايشگاه اينوتكس شاهد آن بوديم.وي 
خاطرنشان كرد: همه شركت هاي نوآور و فناور در طول زمان 
به مرحله اي رسيده اند كه توانستند محصولاتي در مقياس 
صنعتي توليد كنند كه در اين نمايشگاه عرضه كردند و برخي 
شركت هاي بزرگ ما در حوزه صنعتي نيز وجود داشتند كه 
محصولات خود را در قالب واحدهاي تحقيق و توسعه عرضه 
مي كردند. معاون صنايع عمومي وزارت صمت، خاطرنشان 
كرد: با توجه به اينكه در س��اختار جديد اين وزارتخانه، در 
كليه دفاتر تخصصي، مديران نوآور و فناور را مستقر كرديم، 
لذا در اين نمايش��گاه حضور يافتيم تا تعاملات بيشتري با 
شركت ها ايجاد شود؛ چرا كه ما به عنوان نماينده دولت نقش 
تسهيل گري داريم و بايد فرايندهاي ورود دانش بنيان ها به 

بازار را تسهيل كنيم.وي با تاكيد بر اينكه نوآوري نبايد به 
عنوان كار جنبي محسوب شود، بلكه لازم است به عنوان 
يك ضرورت در صنعت مورد توجه قرار گيرد، يادآور شد: 
يكي از چالش هاي موجود در بخش صنعت مصرف بهينه 
انرژي و تامين مواد اوليه و كاهش وابستگي است كه در اين 
راستا واحدهاي نوآوري مي توانند كمك كننده باشند تا با 
نوآوري آنها، واحدهاي صنعتي در زمينه هاي كاهش خروج 
ارز و توليد محصولاتي ب��ا عمق توليدات داخلي، گام هاي 
اساسي بردارند. برادران با بيان اينكه جامعه صنعتي نيازها 
و چالش هاي خود را به جامعه نوآوري كش��ور ارايه كرده و 
خواهد كرد، گفت: از سوي ديگر انتظار مي رود كه جامعه 
فناوري كشور متناسب با اين نياز، پاسخ دهد.وي با اشاره 
به نشست شركت هاي دانش بنيان با هيات روسيه، گفت: 
در اين نشست ۱5 شركت حضور داشتند كه از اين تعداد 
۶ شركت مشكلاتي را در فرايندهاي همكاري داشتند.وي 

ادامه داد: برخي از اين شركت ها داراي شركاي داخلي بودند 
كه بايد مشكلات آنها مرتفع مي شد، ولي بيشتر چالش هاي 
آنها در حوزه ثبت محصول و تبادل تجاري بوده است و در 
اين نشست توانستيم اين مشكلات را مطرح و مرتفع كنيم.

معاون وزير صمت با بيان اينكه رفع چالش ها موجب توسعه 
همكاري ها مي ش��ود، افزود: مي توانيم در نشست هايي 
چون اكسپوي صادراتي ايران كه به طور همزمان در حال 
برگزاري اس��ت، به صادرات محصولات ايراني به كشور 
روسيه فكر كنيم. وي تاكيد كرد: شركت هاي روسي كه 
در اين نشست حضور داشتند، از سطح بالايي برخوردار 
بودند و به جز يك شركت كه محصول مشابه را در ايران 
داشت، باقي شركت ها محصولات خاصي را ارايه كردند 
و نياز اس��ت تا واحدهاي ايراني به آنها پيوند بخورند كه 
براي آغاز، اين همكاري ها در قالب خريد و بعدها در قالب 

سرمايه گذاري هاي مشترك صورت گيرد.

سخنگوي كميسيون توسعه تجارت خانه صمت گفت :  در 
اولين ماه امسال، ده ميليون و ۴7۱ هزار تن كالا به ارزش 

سه ميليارد و ۶۴5 ميليون دلار صادر شده است.
به گزارش خبرگزاري مهر، سخنگوي كميسيون توسعه 
تجارت خانه صمت گفت: در فروردين امسال نزديك به 
هفت ميليون تن كالاي غير نفتي به ارزش سه ميليارد و 
۴۹۶ ميليون دلار، بين ايران و ۱5 كشور همسايه تبادل 
شد كه نسبت به فروردين س��ال قبل ۲۶ درصد در وزن 
و ۱۱.5 درصد در ارزش با رش��د همراه ب��وده، واردات از 
كش��ورهاي همسايه در اين ماه، رش��د ۱7.۴ درصدي و 

صادرات نيز رشد 7.۴ درصدي داشته است.
س��يد روح الله لطيفي، س��خنگوي كميس��يون روابط 
بين الملل و توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت 
ايران در خصوص تجارت غير نفتي كشور با همسايگان در 
فروردين ماه اظهار داشت: در اولين ماه امسال، ده ميليون و 
۴7۱ هزار تن كالا به ارزش سه ميليارد و ۶۴5 ميليون دلار 
صادر شده كه 55 درصد وزن و 5۴ درصد ارزش كالاهاي 
صادر شده به مقصد كشورهاي همسايه بوده و يك ميليون 

و 8۲۹ هزار تن كالا به ارزش سه ميليارد و 87 ميليون دلار 
نيز كالا به كشور وارد شده كه ۶8 درصد وزن و ۴۹ درصد 
ارزش كالاهاي وارده نيز از كشورهاي همسايه بوده است.

وي افزود: بر اساس آمارهاي رسمي، تراز تجاري كشور در 
فروردين ماه مثبت 558 ميليون دلار را نشان مي دهد كه 
با صادرات پنج ميليون و 7۱7 هزار و ۲8۳ تني به ارزش 
يك ميليارد و ۹7۹ ميليون و ۴۱7 هزار و ۶۴۶ دلاري به 
كشورهاي همسايه و واردات يك ميليون و ۲۳5 هزار و 
88۰ تن كالا به ارزش يك ميليارد و 5۱۶ ميليون و 8۱7 
هزار و ۴75 دلار از كش��ورهاي همسايه و بيشينه بودن 
۴۶۲ ميليون و ۶۰۰ هزار و ۱7۱ دلاري صادرات نسبت به 
واردات از كشورهاي همسايه، سهم مهمي در مثبت شدن 

تراز تجاري كشور در فروردين ماه داشته است.
لطيفي در خصوص مقاصد صادراتي كالاهاي غيرنفتي 
به كشورهاي همسايه گفت: عراق با خريد ۶۰۹ ميليون 
دلار )رش��د ۴۳ درصدي(، تركيه ب��ا 55۰ ميليون دلار 
)رشد 5۲ درصدي(، امارات با ۳۲۰ ميليون دلار )كاهش 
5۲ درصدي(، پاكس��تان ب��ا ۱۱۶ ميليون دلار )رش��د 

۴۱ درصدي(، افغانس��تان با ۱۱5 ميليون دلار )رشد ۶ 
درصدي(، عمان با 8۹.۴ ميليون دلار )رشد ۲۰ درصدي( 
و روسيه با ۶۰ ميليون دلار )رشد ۱۶7 درصدي( به ترتيب 
هفت مقصد نخس��ت صادرات كالاه��اي ايراني در بين 

همسايگان بودند.
وي افزود: آذربايجان با خريد ۳۳.۴ ميليون دلار )كاهش 
۱۴ درصدي(، ارمنس��تان ب��ا ۳۲ ميليون دلار )رش��د 
۱۴۴ درصدي(، تركمنس��تان با ۲7 ميليون دلار )رشد 
۳۲ درصدي(، قزاقس��تان با ۱۲.5 ميليون دلار )رش��د 
۶7 درص��دي(، كويت با ۹.۳ ميلي��ون دلار )كاهش ۳۰ 
درص��دي(، قطر ۶ ميليون دلار )كاه��ش ۲۰ درصدي( 
و بحرين با ۱۹۶ ه��زار دلار )كاه��ش 58 درصدي(، در 
رتبه هاي بعدي مقاصد كالاهاي صادراتي ايران در بين 
همسايگان قرار داشتند. سخنگوي كميسيون توسعه 
تجارت خانه صمت در خصوص مي��زان واردات كالا از 
كشورهاي همسايه در فروردين ماه توضيح داد: امارات با 
فروش يك ميليارد و ۹ ميليون دلار )رشد ۳۰ درصدي 
و س��هم ۳۳ درصدي كل واردات كشور(، تركيه با ۳۴5 

ميليون دلار )رشد ۲۶ درصدي(، روسيه با 58.5 ميليون 
دلار )كاهش ۴۶ درصدي(، پاكس��تان با ۴5.۲ ميليون 
دلار )كاه��ش ۲5 درصدي(، عمان ب��ا ۳7 ميليون دلار 
)رش��د يك درصدي(، عراق با 7.۱ ميليون دلار )كاهش 
۳۰.5 درصدي( و آذربايجان با ۳.۶ ميليون دلار )رشد ۲5 
درصدي(، هفت كشور نخست همسايه فروشنده كالاهاي 

مورد نياز كشورمان در فروردين ماه بودند.
وي افزود: قطر با ۳.5 ميليون دلار )رشد 5۲5 درصدي(، 
قزاقس��تان با ۳ ميليون دلار )كاه��ش 8۳ درصدي(، 
تركمنستان با ۲.8 ميليون دلار )كاهش ۱۲ درصدي(، 
ارمنستان با ۱.۶ ميليون دلار )رش��د ۱۳7 درصدي(، 
افغانس��تان با ۱.۴ ميليون دلار )رش��د ۱۱ درصدي( 
و كويت ب��ا ۱5۱ هزار دلار )كاه��ش ۲7 درصدي( در 
رتبه هاي بعدي فروش كالا به ايران از ميان كشورهاي 
همسايه در فروردين ماه بودند. سخنگوي سابق گمرك 
در پايان گفت: در بين ۱5 كش��ور همس��ايه، صرفاً از 
عربس��تان و بحرين واردات انجام نش��ده و صادرات به 

عربستان نيز صورت نگرفته است.
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خبرروز

مسافران خارجي نيازي به ارايه كارت واكسن كرونا ندارند
وزير بهداشت با اشاره به اظهارات اخير سازمان جهاني بهداشت مبني بر اعلام پايان وضعيت اضطراري كرونا در دنيا، گفت: با پايان 
وضعيت اضطراري، محدوديت ها برداشته مي شود اما با توجه به اينكه همچنان كرونا در دنيا فعال است، هنوز پايان اين بيماري اعلام 
نشده است. بهرام عين اللهي در اين باره گفت: زماني كه بيماري از وضعيت اضطراري خارج مي شود، افراد به راحتي مي توانند از كشوري 
به كشور ديگر مراجعه كنند و به اين ترتيب تست PCR و كارت واكسن لازم نيست و محدوديت ها را برمي دارند. وي تاكيد كرد: اما اين 
اقدامات در واقع مقدمه است و با توجه به اينكه كرونا همچنان در دنيا فعال است، هنوز پايان اين بيماري اعلام نشده است. وزير بهداشت 

افزود: بنابراين همچنان مردم دستورالعمل ها را رعايت كنند و امسال هم توصيه مي كنيم حداقل يك بار واكسن را تزريق كنند.

رويخطخبر

در مناطقي كه تعداد معلمان كم است، مدارس دوشيفتي شده

معضل كمبود نيروي انساني در آموزش و پرورش
كمبود معلم، كم توجهي به برخي دروس 
تحولي در مدارس يا موضوع حجم زياد 
كتب درس��ي از موضوعاتي است كه در 
سال هاي اخير بيش از گذشته به آنها پرداخته شده 
است. شيوع ويروس كرونا و مجازي شدن كلاس هاي 
درس، پاي گوش��ي هاي موبايل و فناوري هاي نوين 
را بيش از گذشته به نظام آموزشي كشاند و معلمان 
را ناچ��ار كرد تدريس با اين وس��ايل را ياد بگيرند. از 
سوي ديگر تحقق بسياري از راهكارهاي سند تحول 
بنيادين آموزش و پ��رورش نيز نيازمند توجه جدي 
روي درس هايي همچون درس تفكر و سواد رسانه اي 
يا درس آمادگي دفاعي است. در حالي كه اين روزها 
در بيشتر مدارس كشور، معلمان دروس ديگر براي 
خالي نماندن اين كلاس ها از معلم به ناچار اين دروس 
را هم تدريس مي كنند. در مناطق كم برخوردار شرايط 
از اين نامساعدتر است. در مناطقي كه نظام آموزشي 
با كمبود معلم مواجه اس��ت و ب��ه ناچار كلاس هاي 
چندپايه تشكيل يا مدارس دوشيفتي شده است؛ 
ديگر موضوع اس��تفاده از معلم��ان متخصص براي 
دروس تحولي كمت��ر مورد توجه ق��رار مي گيرد. با 
توجه به اهداف و چشم انداز سند تحول بنيادين نظام 
آموزشي و با توجه به تأكيدات رهبر انقلاب مبني بر 
توجه بيشتر به جهاد تبيين؛ برخي از دروس نيازمند 
توجه جدي تر است. يكي از اين دروس درس تفكر و 
سواد رسانه اي است كه متأسفانه در خيلي از مناطق 
كش��ور، دبيراني ب��راي تدريس اي��ن درس انتخاب 
مي شوند كه هيچ س��نخيتي با اين درس ندارند. به 
معلمي كه فيزيك تدريس مي كند مي گويند كه درس 
سواد رسانه اي را هم تدريس كند. يا ناظم ها اين درس 
را تدريس مي كنن��د. در اين خصوص محمدمهدي 
كاظمي، معاون آموزش متوس��طه وزارت آموزش و 
پرورش در گفت وگو با مهر اظهار كرد: »رويكرد ما در 
معاونت آموزش متوسطه رويكردي تربيتي است؛ ما 
معاونت آموزشي هستيم اما موضوع پرورش و تربيت 
را به هيچ عنوان نمي توانيم از كلاس درس و معلمان 
جدا كنيم. بحث آم��وزش و پرورش در كنار يكديگر 
تعريف مي شود و رويكرد ما وقتي كسب شايستگي 
است بايد به اين موضوع توجه ويژه اي داشته باشيم. 

ما اين موضوع را دنبال مي كنيم كه با مشاركت همه 
فرهنگيان، نقش معلمان را در امور تربيتي بيش��تر 
تقويت كنيم. معل��م فيزيك، معل��م رياضي، معلم 
علوم تجربي ما و معلم كار و فناوري ما به غير از اينكه 
آموزش هاي تخصصي خود را ارايه مي كنند بتوانند 
رويكرد تربيتي را هم كه در س��ند تحول به آن اشاره 
شده است و تحت عنوان تربيت چند ساحتي از آن ياد 
مي كنيم در تدريس خود داشته باشند. ما بايد بتوانيم 
زمينه هاي تحقق اين رويكرد پرورش��ي و تربيتي را 
در فرآيندهاي آموزش��ي فراهم كنيم لذا اين يكي از 
رويكردهاي مهم و جدي ماست و معاونت پرورشي 
و مربي امور تربيتي و پرورش��ي هم در مدرسه نقش 
مشخصي دارد. او رويكرد تنظيم گري را در اين راستا 
برعهده دارد تا بتواند راهبري اين موضوع را در سطح 

مدرسه دنبال كند.«
وي با بيان اينكه برخ��ي از دروس، دروس تحولي در 
آموزش و پرورش هس��تند، اف��زود: »از جمله درس 
تفكر و س��واد رس��انه اي ك��ه از دروس مهم تعليم و 
تربيت است و امروز اهميت اين درس بيش از گذشته 
براي ما ملموس شده اس��ت. بعد از دو سال آموزش 
غير حضوري كه ب��ه ناچار اتفاق افت��اد و با توجه به 
تأكيدات مقام معظم رهبري بر مساله جهاد تبيين به 
نظر مي رسد مهم ترين مخاطب جهاد تبيين نوجوانان 
و دانش آموزان هستند يعني دانش آموزاني كه امروز 
در كلاس درس تحصي��ل مي كنند مخاطبان جهاد 
تبيين هستند. لذا ما بايد از اين فرصت استفاده كنيم 
و به درس تفكر و سواد رسانه اي در كنار ساير دروس 
مهم در اين زمينه مانند درس آمادگي دفاعي بيشتر 
بها دهيم. اينها از جمله دروسي هستند كه مي توانند 
زمينه مواجهه ما با برخي از مشكلات مانند جنگ نرم 
و جنگ تركيب��ي را به گونه اي حل كنند و ما بايد در 
اين راستا نسبت به اين دو درس توجه بيشتري داشته 
باشيم.« وي خاطرنشان كرد: »متأسفانه درس هايي 
كه در سال هاي اخير به عنوان دروس تحولي ايجاد 
شده است كمتر در دانشگاه فرهنگيان به آنها پرداخته 
شده اس��ت زيرا اين سند از سال ۹۰ كه تصويب شد 
تا س��ال ۹۵ و ۹۶ به دروس متوسطه رسيد و بخشي 
از اين دروس در پايه ششم و بخشي از آن در پايه اول 

متوسطه و بخشي در پايه دوم متوسطه بوده است. در 
اين چند سال بايد نسبت به ايجاد برخي از رشته ها در 
دانشگاه فرهنگيان براي توجه به دروس تحولي اقدام 
مي كرديم اما متأسفانه از اين موضوع غفلت شد و ما 
به دنبال اين مساله هستيم و به دانشگاه فرهنگيان 
پيشنهاد داده ايم كه معلم هاي چند مهارتي را براي 
آموزش اين دروس به كار گيرند. البته غفلت كامل هم 
از اين موضوع نش��ده است معلماني كه با اين دروس 
مرتبط تر بودند با برگزاري آموزش هاي ضمن خدمت 
نسبت به سازماندهي آنان براي تدريس اين دروس 
اقدام كردي��م.« وي ادامه داد: »ما معلم خاصي براي 
اين دروس نداش��تيم و از همين معلمان، كساني كه 
در حوزه روابط عمومي يا ديپلماسي تحصيل كردند يا 
رشته هايي كه مرتبط با اين درس ها بودند يا افرادي را 
كه علاقه مند بودند در اين دروس تدريس كنند براي 
اين دروس اس��تفاده كرديم. اين نكته حائز اهميت 
است كه س��اعات تدريس اين دروس محدود است 
امكان اينكه يك رشته براي اين دروس تعريف كنيم 
وجود نخواهد داشت و ما بايد به اين سمت برويم كه 
معلمان چند مهارتي تربيت كنيم. رهبر انقلاب هم 
گلايه داش��تند كه در برخ��ي از دروس ما از معلمان 
غير مرتبط استفاده مي كنيم اولويت ما اين است كه 
معلم غير مرتبط نداشته باشيم مخصوصاً در دوره اول 
متوسطه به اين دليل كه دروس تخصصي مي شوند؛ 
اما در برخي از مناطق كه با كمبود نيروي انساني مواجه 
هس��تيم يا در مناطقي كه به دليل كمبود جمعيت 
دانش آموزي، اصلًا امكان اعزام تعداد بيشتري نيرو 
وجود ندارد لازم است به صورت چند مهارتي معلمان 
نسبت به آموزش اين دروس اقدام كنند.اما به صورت 
خاص در برخي از رشته ها مانند درس كار و فناوري 
به دليل اهميت مهارت آموزي در دوره متوسطه اول، 
براي اولين بار در دانشگاه فرهنگيان در سال ۱۴۰۱ 
اين رشته تصويب و تأييد شد و در كنكور ۱۴۰۱ هم 
براي اولين بار در اين رش��ته پذيرش دانشجو انجام 
شد. براي س��اير رش��ته ها هم به دنبال اين موضوع 
هستيم كه با پيگيري دانشگاه فرهنگيان و دانشگاه 
تربيت دبير شهيد رجايي بتوانيم در راستاي تربيت 
نيروي متخصص مورد نياز همه دروس اقدام كنيم و 

به اين نقطه برسيم كه براي هر عنوان درسي، دبيراني 
متخصص و مرتبط آموزش داده باشيم.« 

كاظمي در پاس��خ به اينكه آيا به اين سياست هاي 
جذب نيرو در آزمون استخدامي معلمان توجه شده 
اس��ت؟ بيان كرد: »برخي از اي��ن عناوين كه بر آن 
تاكيد كرديم ما به ازايي در رش��ته هاي دانشگاهي 
ندارند. ب��راي مث��ال ب��راي درس كار و فناوري ما 
به ازايي وجود ندارد. متناس��ب با برنامه درس��ي ما 
رشته تحصيلي دانشگاهي وجود ندارد كه بگوييم 
فارغ التحصيلان فلان رشته ها مي توانند درس كار و 
فناوري را تدريس كنند. براي درس آمادگي دفاعي 
يا درس تفكر و سواد رس��انه اي ممكن است برخي 
رشته ها مشتركاتي با اين درس ها داشته باشند كه 
بتوانيم تطبيق دهيم اما اين محدوديت را داريم. لذا 
تلاش ما اين اس��ت كه بتوانيم از ظرفيت دانشگاه 
فرهنگيان استفاده كنيم يا نسبت به توانمندسازي 
معلمان فعلي با برگزاري دوره هاي آموزشي ضمن 
خدمت زمينه آموزش اين دروس را فراهم كنيم. اما 

در آزمون هاي استخدامي كه به برگزار شده و خواهد 
شد بر اساس نيازهايي كه داريم پيشنهاد داديم اين 
موضوع اتفاق بيفتد. محدوديت هايي را هم داشتيم 
كه در برخي از مناطق بوده است براي مثال اولويت 
حذف كلاس هاي چن��د پايه و كلاس هاي مختلط 
تلاش كرديم و طبيعي اس��ت ك��ه اولويت تربيت و 
تأمين نيروهاي انساني در اين بخش از اولويت هاي 
ماست كه بتوانيم زمينه اين موضوع را فراهم كنيد 
و متناسب با آن رشته هاي مورد نياز جذب نيروهاي 
خود را داش��ته باش��يم.« كاظمي درباره اينكه در 
كدام پايه و كدام اس��تان ها با كمبود معلم بيشتري 
مواجه هس��تيم؟ توضي��ح داد: »در خصوص بحث 
نيروي انس��اني اولويت ما اين است كه جذب ما به 
گونه اي باش��د كه در مناطقي كه معل��م نداريم و با 
توجه به اينكه حذف كلاس ه��اي مختلط مد نظر 
ماست اقداماتي صورت گيرد. به جز ۵ استان در بقيه 
استان ها ما تعداد بس��يار محدودي كلاس مختلط 
در مقطع متوس��طه اول داش��تيم كه اين كلاس ها 

و بعد از آن كلاس هاي مناطق عش��ايري و مناطق 
روس��تايي تعداد دانش آموزان بس��يار كم است اما 
به دنبال س��ازماندهي اين موضوع هستيم كه اين 
مساله را با تأمين نيروي انساني در همان منطقه يا با 
دو نوبتي كردن مدارس يا با جابه جايي دانش آموزان 
در دو منطق��ه مجاور با فاصله كمتر از پنج كيلومتر 
حل كنيم. نيازس��نجي نيروي انساني ما مبتني بر 
كمبودي است كه در اس��تان ها و مناطق بر اساس 
اضافه تدريسي كه در حال حاضر صورت مي گيرد 
ارايه داديم. همچنين نگاهي هم به افزايش جمعيتي 
دانش آموزي كه در استان هاي مختلف متفاوت است 
داريم. در برخي از استان ها شاهد مهاجرت هستيم 
يا در برخي ديگر از استان ها با افزايش مواليد مواجه 
هس��تيم. در حال حاضر صرف��اً دانش آموزان دوره 
ابتدايي در هر استان مشخص هستند. اين موارد را 
بر اساس نرخ ارتقا و نرخ گذر هر پايه مقايسه و بررسي 
كرديم و متناسب با اين موارد سياست هاي خود را 

تنظيم مي كنيم.«

گزارش

ادامهازصفحهاول

جوابيه وزارت كار به گزارش 
»يونانيزه شدن اقتصاد«؟ 

علاوه بر اينها با وجود كس��ري بودجه سال هاي اخير، 
امكان حمايت دولت از صندوق ها را محدود و محدودتر 
ساخته است كه بر اين اساس نيازمند توجه جدي و انجام 

اصلاحات و اقدامات زير است: 
اصلاحاتلازم

با عنايت به بند )۵( مصوبات سي و پنجمين جلسه شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي مورخ ۱3۹8/۰۴/22 مبني بر 
اصلاح و يكپارچه سازي نظام مالياتي و تامين اجتماعي و 
ساماندهي تعهدات دولت ذيل اصلاح ساختاري بودجه؛ 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مكلف است در جهت 
كاهش وابس��تگي صندوق هاي بازنشستگي به بودجه 
عمومي و بهبود تراز مالي اين صندوق ها نسبت به تدوين 
و ارايه لايحه  اي در چارچوب سياست هاي كلي تأمين 
اجتماعي با لحاظ احكام ذي��ل و طي مراحل قانوني به 

مجلس شوراي اسلامي اقدام نمايد: 
۱- اصلاحات پارامتريك:  ۱-۱- افزايش تدريجي سن و 
سابقه بازنشستگي  2-۱- اصلاح نحوه محاسبه مستمري  
3-۱- آزمون وسع در يارانه هاي بيمه اي ۴-۱- ساماندهي 
سهم مش��اركت دولت در نرخ حق بيمه = ۵-۱- اصلاح 

احكام مربوط به بازماندگان
2- اصلاحات سيستمي: 

۱-2- استقرار بيمه اجتماعي فراگير  2-2- لايه بيمه 
اجتماعي پايه 3-2-لايه بيمه اجتماعي مازاد ۴-2- لايه 

بيمه اجتماعي تكميلي
3- تعهدات دولت: 

۱-3- تأديه سالانه تعهدات دولت 
۴- تعهدات صندوق هاي بازنشستگي: 

۱-۴- افزايش بازدهي سرمايه گذاري ها 2-۴- كاهش 
هزينه هاي صندوق هاي بازنشستگي

همچنين با توجه به رويكرد دولت مردمي سيزدهم در 
حفظ پايداري منابع و مصارف صندوق هاي بازنشستگي 
و در اجراي قانون برنامه ششم توسعه، سال گذشته در 
رويدادي بي سابقه شاهد تسويه بدهي دولت به سازمان 
تأمين اجتماع��ي بوديم كه بالغ ب��ر ۱۷۰ هزار ميليارد 
تومان از س��ال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ تس��ويه بدهي دولت به 
تأمين اجتماعي رقم خورد كه انتظار مي رود با تمهيدات 
دولت مردمي سيزدهم امسال نيز اين مسير تداوم پيدا 
كند. همچنين سال گذشته از محل واگذاري سهام 88 
هزار ميليارد تومان بزرگ ترين تس��ويه بانكي رخ داد و 
بزرگ ترين افزايش سرمايه در نظام بانكي كشور يعني 
بان��ك رفاه كارگران اتفاق افتاد و ت��راز اين بانك در بين 
بانك هاي كشور خوب و مثبت شد.  در پايان بايد به اين 
نكته اش��اره نمود كه بين بحران يونان ماهيتاً با بحران 
صندوق هاي بازنشس��تگي ايران متفاوت است چرا كه 
يونان منابعي براي تامين مالي صندوق ها نداشت اما در 
عوض جمهوري اسلامي ايران داراي منابع وسيعي براي 
تامين مالي صندوق ها است. از طرف ديگر يونان تابع اوامر 
اتحاديه اروپا بوده و ناگزير از فروش جزاير خود بود ولي اين 
موضوع در مورد كشورمان صدق نمي كند. مهم تر اينكه 
اقدامات فوق در صورت جدي گرفته شدن و اجرايي شدن 

مي تواند از رسيدن به نقطه اوج بحران جلوگيري نمايد.

رويداد

مديركل حفاظت محيط زيس��ت اس��تان سمنان 
ضمن ارايه توضيح درباره علت تاخير برخي گله هاي 
دام در خروج از مرتع توران به عنوان زيستگاه اصلي 
يوزپلنگ آسيايي گفت: صورت جلسه تخلف معدود 
دامداراني كه بعد از تاريخ تعيين شده توسط شوراي 
عشايري استان سمنان از منطقه توران خارج شدند، 
به ثبت رسيده اس��ت و اين افراد به دستگاه قضايي 
معرفي شده اند. به گزارش ايلنا، در حالي كه براساس 
مصوبات شوراي عشايري استان سمنان قرار بود تا 
3۰ فروردين، تمام دامداران اين استان، گله هاي دام 
خود را از مراتع پارك ملي توران كه مهم ترين زيستگاه 
يوزپلنگ آسيايي در سطح جهان محسوب مي شود، 
خارج كنند، ام��ا اخيرا تصاويري در فضاي مجازي و 
رسانه ها منتشر شده است مبني بر اينكه حداقل تا روز 
۱2 ارديبهشت، تعدادي گله دام همراه با سگ هاي 
گله خود در زيستگاه يوزپلنگ حضور داشته اند. اين 
در حالي است كه معمولا از دهم ارديبهشت ماه به بعد، 
فصل زايمان يوزها فرا مي رس��د و حضور دام و سگ 
گله خطرات متعددي را براي توله هاي يوز به همراه 
دارد. اين اتفاق اما در حالي رخ داده اس��ت كه اساسا 
تاريخ خروج دام از منطقه توران در سامانه هاي عرفي 
مرتع داري بين ۱۵ تا 2۰ فروردين درج شده است، اما 
امسال شوراي عشايري استان سمنان به دليل شرايط 
خاص آب وهوايي اين استان و حساسيت ويژه اي كه 
روي مراتع ييلاقي آن وجود دارد، براي اينكه گله هاي 
دام زودتر از موعد وارد مراتع ييلاقي نش��وند، زمان 
حضور دام در مراتع قشلاقي استان سمنان را تا 3۰ 
فروردين تمديد كرد. در اين ميان منطقه توران نيز كه 
يكي از معدود زيستگاه هاي زادآور باقيمانده يوزپلنگ 
ايراني محسوب مي شود، جزو مراتع قشلاقي استان 
سمنان است كه قرار بود تا 3۰ فروردين گله هاي دام 

به طور كامل از آن خارج شوند.

     عمده دامداران در تاريخ تعيين شده 
توسط شوراي عشايري از توران خارج شدند 
در همين راستا از بهرامعلي ظاهري، مديركل حفاظت 
محيط زيست سمنان درباره تصاوير منتشرشده پيرامون 
حضور گله هاي دام در زيستگاه يوزپلنگ ايراني در زمان 
بعد از تاريخ تعيين شده توسط شوراي عشايري استان 
براي خروج دام از اين منطقه سوال كرديم و او نيز در پاسخ 
به خبرنگار ايلنا گفت: امس��ال عمده دامداران در همان 
تاريخ تعيين شده توسط شوراي عشايري استان سمنان 
از منطقه توران خارج ش��دند و فقط تعداد كمي از آنها با 
اين توجيه كه خودروهاي مربوط به انتقال دام هايشان 
دير به منطقه رسيده است، چند روزي با تاخير از مرتع 
توران خارج شدند كه البته تخلف اين افراد را ثبت و آنها 
را به دس��تگاه قضايي معرفي كرديم. مديركل حفاظت 
محيط زيس��ت اس��تان س��منان ادامه داد: اكنون هيچ 
دامداري در منطقه توران حض��ور ندارد و تمام دامداران 
گله هاي خود را به مراتع ييلاقي استان برده اند و هر كسي 
كه مي خواهد، مي تواند به منطقه ب��رود و در اين زمينه 
مستندسازي كند. البته تعدادي از گله هاي دام كه مربوط 
به خود روستاهاي اطراف منطقه توران هستند، هنوز در 
منطقه مانده اند، چراكه دامداران اين روستاها براساس 
پروانه هايي كه دارند، مي توانند همچنان گله هاي خود را 
در منطقه توران نگه دارند، ولي تمام گله هايي كه همه ساله 
ييلاق و قشلاق مي كنند و در زمان قشلاق از مرتع توران 
استفاده مي كنند، در حال حاضر از اين مرتع خارج شده اند. 
وي افزود: امسال بيشتر دامداران طبق تاريخ درج شده در 
پروانه هاي دامداري خودشان، از مرتع توران خارج شدند، 
اما برخي دامداران به بهانه هاي مختلف خواستند كه زمان 
بيشتري را در منطقه بمانند كه ما به آنها تذكر داديم كه 
هيچ بهانه اي براي ما پذيرفتني نيست و بايد حتما در تاريخ 
تعيين شده توسط شوراي عشايري استان سمنان از مرتع 
توران خارج شوند، ولي بازهم تعداد كمي از دامداران چند 

روزي بيشتر از اين تاريخ، گله هاي خود را در منطقه نگه 
داشتند كه ما صورت جلسه تخلف اين افراد را ثبت كرديم 
و آن را براي دستگاه قضايي فرستاديم. البته در حال حاضر 

اين دامداران نيز از مرتع توران خارج شده اند. 

     برنامه ريزي
 براي افزايش دوربين هاي كنترل سرعت 

مديركل حفاظت محيط زيست سمنان درباره آخرين 
وضعيت اجراي برنامه هاي مربوط به ايمن سازي جاده 
ميامي - سبزوار به عنوان كريدور اصلي عبور يوزپلنگ 
آسيايي در حاش��يه پارك ملي توران كه تاكنون چند 
مورد تلفات يوز بر اثر تصادف با خوردوهاي عبوري در  آن 
به ثبت رسيده است نيز توضيح داد: حدود يك ماه پيش 
نمايندگان سازمان محيط زيست، وزارت راه، وزارت نيرو، 
پليس راه، استانداري، اداره راه و شهرسازي و محيط زيست 
استان س��منان از اين جاده بازديد ميداني انجام دادند 
و در آن جلسه مقرر ش��د كه چراغ هاي روشنايي طول 
مسير جاده و دوربين هاي كنترل سرعت موجود در آن 
افزايش پيدا كند. اكنون نيز بررس��ي هاي ميداني براي 
جانمايي چراغ ها و دوربين هاي جديد در دس��ت اقدام 
است و مكاتبات لازم در اين زمينه نيز انجام شده است. 
وي در پايان تصريح كرد: عملي شدن اقدامات لازم براي 
ايمن سازي محور ميامي - س��بزوار به عزمي ملي نياز 
دارد و بايد اعتباراتي ويژه در سطوح كلان كشور به اين 
مساله اختصاص پيدا كند. در اين زمينه، علاوه بر لزوم 
فنس كشي بخش هايي از جاده ميامي -  سبزوار، اقداماتي 
نظير نصب دوربين هاي مقايس��ه اي كنترل سرعت و 
افزايش تع��داد تابلوهاي راهنمايي و رانندگاني با هدف 
كاهش س��رعت خودروهاي عبوري و همچنين نصب 
چراغ هاي بيشتر در طول جاده براي افزايش روشنايي 
مسير در طول شب از جمله مهم ترين اقداماتي است كه 
برنامه ريزي براي اجراي آن در دستور كار قرار گرفته است.

توضيح درباره علت تاخير در خروج برخي گله هاي دام از زيستگاه يوزپلنگ سردار رادان ، فرمانده كل انتظامي جمهوري اسلامي: 

فرمان��ده كل انتظامي جمهوري اس��لامي گفت: 
دشمن در دوره اخير و بعد از شكست هاي متوالي، 
امروزه به اس��تفاده از ابزارها و ش��يوه هاي جديدي 
در جنگ تركيبي عليه نظام روي آورده اس��ت. به 
گزارش ايرنا، احمدرضا رادان افزود: دشمن كه يك 
روز م��ا را در كارزار دنياي حقيقي خودش آزمايش 
كرده ام��روز در كارزار دنياي مج��ازي مي خواهد 
دوباره آزمايش كند و اين نشان دهنده عمق حماقت 
دشمنان ماست و بايد خدا را شكر كرد كه دشمنان 
ما را خدا از بين احمق ترين آنان آفريده اس��ت. وي 
اظهار كرد: امروزه آن پيرمردان و پيرزنان شكست 
خورده از ما در دنياي حقيقي پشت رايانه هاي خود 

نشسته اند تا در دنياي مجازي ما را شكست دهند و 
هر روز با وعده هاي مختلف مي خواهند در كشور ما 
انقلاب به راه اندازند. فرمانده كل انتظامي جمهوري 
اسلامي يادآور شد: امروز دشمن به دنبال آن است 
كه در جنگ تركيبي كه شامل جنگ سخت، نيمه 
سخت و نرم در دنياي مجازي و حقيقي است يك بار 
ديگر با ما هم نبرد شود كه اين هم نبردي جنس اش 
از مقابله سپاه اسلام در برابر سپاه كفر است. سردار 
رادان تاكيد كرد: در اين جنگ مردم با علمداري رهبر 
معظم انقلاب و به عنوان افسران جنگ نرم يك بار 
ديگر همچون گذشته در پشت اين علم خود را نشان 
خواهند داد و پوزه دشمن را به خاك خواهند ماليد.

دشمن به جنگ تركيبي عليه نظام روي آورده است

سرپرست وزارت آموزش و پرورش تاكيد كرد كه تا پايان 
ارديبهشت ماه كل رتبه بندي معلمان به پايان خواهد 
رسيد و اولويت بعدي رسيدگي به اعتراضات خواهد بود. 
به گزارش ايسنا، رضامراد صحرايي بيان كرد: ان شاءالله 
تا پايان ارديبهشت كل رتبه بندي به پايان خواهد رسيد. 
جمعيتي بلاتكليف بودند و تع��دادي نيز به رتبه هاي 
خود اعتراض داشتند. براي اعتراض تا ۱۱ ارديبهشت 
فرصت بود. اعتراضات ثبت شد. اكنون اولويت اول اتمام 
رتبه بندي است. اولويت بعدي رسيدگي به اعتراضات 
است. وي در ادامه اظهار كرد: اولويت بعدي نيز اصلاح 
ايين نامه رتبه بندي اس��ت كه قول بن��ده به معلمان 
عزيز بود. در اصلاح آيين نامه تنها نهاد تعيين كننده ما 
نيستيم. طبق قانون هر سال شهريور رتبه بندي خواهيم 
داشت. سرپرست وزارت آموزش و پرورش در ادامه در 
پاسخ به پرسشي مبني بر تاكيد مقام معظم رهبري بر 
فعاليت هاي پرورشي، بيان كرد: موضوع فعاليت هاي 
پرورشي از اولويت هاي اصلي است. متاسفانه ما قريب 
۵۰ هزار مربي پرورش��ي كم داريم. امسال ۱۱ هزار نفر 
استخدام خواهد شد اما كم است. صحرايي در ادامه در 

پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه استخدام ها چه زماني 
انجام خواهد ش��د و چقدر مي تواند كمبود معلمان را 
جبران كند؟ بيان كرد: اكنون آمار دقيقي از كمبود معلم 
نداريم چراكه در حال ايجاد تغييراتي در نحوه ساماندهي 
هستيم كه اميدواريم نيازمان كم تر از آنچه باشد كه پيش 
بيني مي شود. از لحاظ كمبود معلم آمارها نگران كننده 
است. بايد نحوه ساماندهي اصلاح شود. برخي از كارها از 
جهت مديريتي مي توان انجام داد تا نياز منطقي تر شود. 
ما حدود 28 هزار نفر استخدام كرديم. حدود 2۷ هزار 
نفر هم از طريق آزمون استخدامي در راه داريم. اميدواريم 
با اين دو جذب نيرو بتوانيم س��ال تحصيلي جاري را با 

حداقل مشكل پشت سر بگذاريم.

رتبه بندي معلمان تا پايان ارديبهشت به پايان مي رسد
رضامراد صحرايي، سرپرست وزارت آموزش و پرورش: 


